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Ravenski razgledi

Pred vami so Ravenski razgledi, ki odstirajo del dogajanja pri nas v prvi polovici letošnjega leta. Tako pestro dogajanje je 
nekaj izjemnega in nadaljuje se tudi v poletje. Letošnje leto zaznamujejo okrogle obletnice delovanja Srednje šole Ravne 
ter Glasbene šole Ravne. Na obe instituciji smo na Ravnah lahko zelo ponosni, tako na prehojeno pot kot na uspešno 
sedanjost ter še lepšo prihodnost. Mladina, ki se izobražuje ne tehničnem in glasbenem področju, ima pri nas res dobre 
pogoje in uvodoma lahko izrečem čestitko obema šolama ter vsem, ki pripomorejo k njunemu uspešnemu delovanju. 
V tem obdobju smo doživeli tudi zanimive dogodke, kot so Festival Solzic, Festival Čiči, Forma Viva Culo, Filmski festival 
otrok in mladine Koroške, Kulturni vikend Gledališča Dela in še mnogo drugih dogodkov. Vstopamo pa v Poletje na 
Ravnah, Koroško kulturno poletje, ki se bo izteklo v Ravenske dneve – ti bodo končali letošnje počitnice. Poleg vsega 
pestrega dogajanja smo na Ravnah pridobili še nov prostor za mladino pod imenom Kavarna Plus – v njej so dobrodošli 
vsi mladi na prijetno in ustvarjalno druženje. 

Ravenčani smo seveda tudi izjemni športniki. Naši plavalci so olimpijsko leto začeli z bronasto medaljo Tjaše Oder na 
evropskem prvenstvu. V Brazilijo na olimpijske igre pa pošiljamo kar štiri udeležence, za katere bomo močno navijali. Zelo 
smo lahko veseli, da imamo veliko mladih in perspektivnih športnikov v mlajših kategorijah in ti pomenijo prihodnost 
našega športa. Med drugimi uspehi imamo državne prvake med nogometašicami, judoisti, plezalci, kolesarji, igralci 
namiznega tenisa ter plavalci. To je odraz strokovnega dela v klubih, dobre športne infrastrukture ter velike podpore 
staršev, ki nudijo otrokom športno vadbo. Šport je ustvarjalna aktivnost mladih, ki nas hkrati predstavlja zunaj naših meja 
in ustvarja dobro ime o nas. Tako smo preprosto znani po športu in naših športnikih. 
Na gospodarskem področju smo priča gradnji in otvoritvam vsaj treh objektov v naši Poslovni coni Ravne, ki je praktično 
že zasedena v celoti. Za razvoj gospodarstva, ki je motor našega razvoja, je na voljo le še nekaj zemljišč. Potrebujemo 
delovna mesta, da ne bo treba "s trebuhom za kruhom" v druge kraje. Polni se tudi naselje Kotlje III in še načrtujemo novo 
pozidavo ter v manjšem obsegu tudi novo stanovanjsko gradnjo. Poleg delovnih mest potrebujemo namreč tudi 
možnost bivanja v naši občini. 

Kdo želi, na Ravnah veliko dobi. Tako veliko dobro delujočih društev, odlične javne institucije, ki opravljajo svoje poslanst-
vo, ter obilico dogodkov najdemo le redko kje. Poleg tega se situacija še izboljšuje, uresničujejo se nove ideje in če se 
bomo vsi še naprej trudili po svojih močeh, se nam obeta dobra prihodnost. 
Želim vam prijetno in ne prevroče poletje. Kratek dopust na Ravnah ali kje drugje potrebujemo vsi, da lahko jeseni z 
novimi močmi gremo naproti novim izzivom ter rešitvam problemov, ki jih nikoli ne zmanjka. Preživite lepe počitnice, 
kjerkoli boste, konec avgusta pa ne pozabite na Ravenske dneve. Imejte se lepo.
 
Vaš župan Tomaž Rožen 

Foto: G
regor Ravnjak
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Piše: Aleksandra Čas, kustosinja za kulturno zgodovino, 
Koroški pokrajinski muzej
Fotogra�ja: Tomo Jeseničnik

FV je bila koncipirana kot enotna blagovna znamka državnega pomena, zelo ambiciozno zasnovana tudi z uveljavljeno 
mednarodno žirijo, katere član je bil tudi takratni generalni sekretar beneškega bienala. Najprej je delovala na dveh 
deloviščih, od leta 1961 z rezbarjenjem v lesu v Kostanjevici na Krki in klesanjem v kamen v Seči pri Portorožu, ter se leta 
1964 razširila še v medij jekla z železarskim mestom Ravne na Koroškem in tri leta kasneje v Maribor, kjer so na štirih 
simpozijih do leta 1977 nastajale betonske skulpture. Za razliko od mariborskega so bila ostala tri delovišča zelo dejavna 
vse do konca osemdesetih let, ko je manifestacija tudi na teh treh lokacijah zaradi različnih razlogov začasno usahnila. 

Po mnogih spremembah v začetku 90-ih let je tudi Mednarodni simpozij kiparjev FV doletelo toliko sprememb, da je 
sedaj ostal nepovezana struktura, sloneča na plečih regionalnih muzejev, ki nimamo upravnega potenciala za temeljito 
celostno prenovo, zato je  projektu potrebno povrniti nacionalno zasnovo. Dokaz temu je bila tudi udeležba na okrogli 
mizi, kjer so bili predstavniki Ministrstva za kulturo, restavratorji in konservatorji, muzealci ter marketinška in turistična 
stroka. FV ima velik potencial tudi na področju sodobnega kulturnega turizma in prepleta s kreativnimi industrijami, zato 
so na posvetu reevalvirali dosedanje stanje vseh štirih FV in se na primerih dobrih praks ter zavedanja pomembnosti 
interdisciplinarnega sodelovanja dokaj optimistično usmerili v njeno prihodnost.

Na prvi aprilski torek je v Jakopičevi galeriji v Ljubljani pod okriljem Akademije za likovno umet-
nost in oblikovanje Univerze v Ljubljani in pobudnico Galerijo Božidarja Jakca iz Kostanjevice na 
Krki potekala okrogla miza 'Slovenska Forma viva za novo prihodnost', ki je po osemnajstih  letih, 
odkar je bil organiziran zadnji tovrstni posvet na to temo na Ravnah na Koroškem, ponovno 
združila predstavnike vseh štirih lokacij s Formo vivo (FV) in ostale deležnike, ki so pomemben 
člen v celotni verigi za nadaljnjo pot te slovenske kulturne manifestacije z dolgo tradicijo. 

Ravenski razgledi

Trenutno je Forma viva na Ravnah najbolj svetla točka štirih delovišč, saj je poleg izvedbe dveh kiparskih 
simpozijev, leta 2008 in leta 2014, pričela tudi z udejanjanjem aktivnosti na področju celostne strategije 
FV na Ravnah, ki si jo je občina zadala ob počastitvi 50-letnice obstoja FV (1964-2014) z uspešno 
izvedbo  projekta 'Ravne – mesto FV'. Poleg retrospektivnega kataloga, praktične zloženke, 
postavitve informativnih tabel na strateških točkah mesta ter aktivnosti na področju promocije 
in aplikativnih medijev je nastala platforma brezplačne spletne aplikacije fvr.si, ki uporabniku 
omogoča strnjeno in dosledno vodenje po razpršenih postavitvah v mestu in okolici, kar je 
značilno za urbanistično zasnovani ravensko in mariborsko FV. Trenutno je v nastajanju 
prvi sodobni promocijski produkt FV Ravne, to je Cula FVR, ki nastaja v sodelovanju s 
študenti Naravoslovnotehniške fakultete v Ljubljani, pod mentorstvom izr. prof. 
Nataše Peršuh; v pripravi je tudi stalna razstava o FV na Ravnah. S temi aktivnostmi 
so ravenski FV zastavljene nove smernice kot osrednjemu potencialu kulturnega 
turizma v mestu in njegovi okolici, ta platforma pa bi lahko nudila osnovo 
promocijski vsebini vseh štirih parkov skulptur v konceptu turistične 
ponudbe krajev s prilagojenimi in tehnološko podprtimi vsebinami: v 
Kostanjevici na Krki in Seči je nujna povezava z mestnim jedrom, na 
Ravnah in v Mariboru pa možnost alternativnih ogledov, denimo s 
kolesom, kot to že počno v Umetnostni galeriji Maribor. Tudi 
dobra regionalna porazdeljenost delovišč lahko služi kot 
osnova za skupen nastop štirih turističnih destinacij, 
združenih v eno blagovno znamko.

Graziano Pompili, Zlata hiša, FV 2008
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Ravenski razgledi

Boštjan Drinovec, Primož Oberžan, Sonični oblakPiše in fotogra�ra: Danica Hudrap

Da se nam ni potrebno bati za to, da ne bi vedeli, kaj za 
naše najmlajše pomenijo Forme Vive v našem mestu, je 
najbolj prepričljivo in najlepše razvidno iz fotogra�j. 
Z učenci 1. razredov (trije prvi razredi) OŠ Prežihovega 
Voranca smo hodili po mestu in se seznanjali s tem, kaj je 
Forma Viva.
Zdaj malčki že vedo, da se razpiše natečaj, nato je 
simpozij; vedo, kje nastajajo – v »fabriki«. 
Vedo, kaj je kovina. Smo jih potipali, se igrali na njih…
Jim dajali nenavadna imena skozi njihove otroške oči.
In še veliko luštnega je bilo. 
Jeseni pa čakajo na Formo Vivo še otroci Vrtca Ravne… 

…Tudi oni so se medtem seveda že sprehodili skozi 
čarobni svet umetniško oblikovanih kovinskih predme-
tov. In jim dali nova nenavadna imena skozi njihove 
otroške oči.
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simpozij; vedo, kje nastajajo – v »fabriki«. 
Vedo, kaj je kovina. Smo jih potipali, se igrali na njih…
Jim dajali nenavadna imena skozi njihove otroške oči.
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Voranca smo hodili po mestu in se seznanjali s tem, kaj je 

Vedo, kaj je kovina. Smo jih potipali, se igrali na njih…
Jim dajali nenavadna imena skozi njihove otroške oči.

Jeseni pa čakajo na Formo Vivo še otroci Vrtca Ravne… 

Za obstoj in nadaljnje delovanje slovenske FV je torej nujna revitalizacija skupnega organizacijske-
ga telesa, povrnitev ugleda kot nacionalno prepoznavnega projekta, posodobitev izvedbene 
zasnove simpozijev in interdisciplinarno delo. Med tem pa bi bilo dobro, da dediščino dosedanjih 
skulptur postavimo v sodoben čas, poskrbimo za njeno ponovno vez s prebivalci, zlasti mlajšo 
generacijo ozavestimo o njeni pomembnosti in namembnosti ter jo z ustreznimi promocijskimi 
prijemi podamo slehernemu obiskovalcu, kar smo dolžni storiti tudi v čast njenih snovalcev, ki so 
daleč pred sodobno globalizacijo doumeli pomen in vlogo tovrstne umetnosti.

Spoštovane občanke in občani!
Forma viva je v mestu in okolici prisotna že polovico stoletja in gotovo ima z njo vsakdo izmed nas 
kakšno lastno izkušnjo. Zato se v okviru stalne razstave o Formi vivi na Ravnah na Koroškem na 
Vas obračamo s prošnjo za mnenja in izkušnje, ki ste jih v preteklih letih doživeli v navezavi s 
katero od skulptur FV. Dobrodošlo je tudi fotografsko gradivo. Podatke zbiramo do avgusta 2016 
na naslov: info@kpm.si ali Muzej Ravne na Koroškem, Koroška cesta 12, 2390 Ravne na Koroškem, 
s pripisom 'Forma viva'. 
Koroški pokrajinski muzej
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Ravenski razgledi

Piše in fotogra�ra: Danica Hudrap

Že tretje leto smo se tako poklonili dediščini Prežihovega Voranca, kar je obenem poklon dediščini Koroške skozi 
naravo, kulturo, tradicijo, življenje, skozi človeka... Je promocija Koroške. Je poklon solzicam skozi njihovega pisatelja. 
Poklon solzicam kot simbolu diverzitete  prostora pod Uršljo goro!

Festival je postal prireditev, ki zbuja pripadnost Korošcev pokrajini. Je prireditev, ki povezuje koroške občine in 
pomaga opredeliti Koroško. Je prireditev, ki povezuje obe Koroški, tostran in onstran nekdanje državne meje, in skuša 
Koroško vrniti nazaj na zemljevid Slovenije, iz katerega smo žal skoraj v celoti izpadli.

Strogo odmerjen prostor ne dopušča, da bi lahko omenila prav vse, kar se je že prvi dan festivala odvijalo v Kotljah in 
kasneje na Ravnah. V času Festivala solzic, ki se je pričel v četrtek, 19. maja, smo v Kotljah odprli Koroški vrt in odkrili 
Solzico iz jekla. Koroški vrt stoji med Hotuljščico in pokopališčem, na katerem je pokopan Prežihov Voranc. Tam smo 
obudili koroški »gartlc« in ga zasadili z rastlinami tega okolja. Za užitek mimoidočim in občutek lepote poduršeljske-
ga sveta. Pokrovitelj: Arboretum Volčji Potok. Posvojitelj: Šolski center Ravne na Koroškem – Srednja šola. Skrbnik: 
Andrej Herman. Ravnateljica Srednje šole Ravne, Ivanka Stopar je prejela v skrbništvo Koroški vrt, ki ji ga je simbolič-
no predalo Društvo Solzice. Solzica iz jekla je jekleni simbol festivala, Koroške in njenih ljudi. Velikanka je poklon 
dediščini, odraz lepote poduršeljskega sveta in ponos železarske tradicije. Je ljub pozdrav iz literarne pokrajine z 
imenom Koroška. Trije listi solzic so simbol treh koroških dolin in obenem poudarjajo dejstvo, da je Koroška v treh 
državah: Sloveniji, Avstriji in Italiji. Po pet cvetov na vsaki vejici pa simbolizira pet elementov, ki jih nosi festival s seboj 
kot motiv turizma in dediščine prostora: zemlja, les, ogenj, kovina in voda. Solzica iz jekla je bila postavljena z dobro 
voljo SIJ Metala Ravne, Srednje šole Ravne, Društva Solzice in Občine Ravne – po idejni zasnovi dijakov Srednje šole in 
Lidije Fišer.

Na obeh prizoriščih so bili: moderatorka Darja Vrhovnik, glasbenika Marjana Mlinar in Milan Kamnik ter harmonikar-
ji KD Prežihov Voranc; govorniki župan dr. Tomaž Rožen, direktor Metala Andrej Gradišnik, ravnateljica SŠ Ravne 
Ivanka Stopar in vodja festivala Renata Picej. Večer se je zaokrožil na Ravnah v knjižnici in na gimnaziji. V programu 
so sodelovali Pevski zbor Rožmarin, plesalki Klara in Manca Strmčnik ter naš rojak Matjaž Pikalo; govorci dr. Tomaž 
Rožen, Renata Picej, generalna direktorica direktorata za turizem in internacionalizacijo na gospodarskem ministrst-
vu Eva Štravs Podlogar ter Rudi Merljak, državni sekretar v vladnem Uradu za Slovence v zamejstvu in po svetu ter 
vodja sektorja za Slovence v sosednjih državah. Ob mednarodnem dnevu biotske raznovrstnosti so �latelisti 
pripravili izdajo priložnostnega poštnega žiga, dotiska na kuverti in osebne znamke. Filatelistično zanimivost je 
predstavil Jože Keber. V kino dvorani gimnazije pa se je odvrtel kratki igrani �lm »Solzice«, režiserke Veronike Aiken 
Prosenc.

Otroci in solzice V Peklu
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Ravenski razgledi

V petek, 20. maja, se je festival selil na Ravne. V 
zelenje odet kraj je pričal o tradiciji, običajih, 
kulturi. Otroci vrtca so pripravili razstavo. 
Njihove čudovite risbice z motivi iz Prežihovih 
del so okrasile stene Gostilne Lečnik. Na 
odprtem odru so nastopili otroci vrtca Ravne, 
Koroški medgeneracijski center, CUDV Črna na 
Koroškem, Anej Piletič, Jazz skupina Glasbene 
šole Ravne, Pihalni orkester železarjev Ravne, 
Milan Kamnik in legendarna skupina Pepel in 
kri. 

V soboto, zadnji dan, so v Kotljah pripravili 
Koroško tržnico, kjer se je predstavilo vse, kar 
je koroško ali je z njo povezano. Kotl'jada je 
privabila nekaj skupin, ki so se preizkusile v  
kuhanju koroškega kotla in pripravi specialitet 
dežel, ki so se predstavile na stojnicah. 

Kulturni perpetuum mobile nas je nagovarjal 
skozi ljubiteljsko pesem, ples, folkloro, literati 
iz Mežiške doline in glasbena skupina HEDERA 
VENTO pa sta pod košato Uršljo goro tudi 
privabila nekaj obiskovalcev. Novost letošnje-
ga leta je bil obisk Vorančevega Pekla, odhod 
zbranih je bil od Pobiča s solzicami vse do 
srečanja v Peklu… 

In nenazadnje je bil 3. Festival solzic uspešen 
tudi zato, ker se je že tretjič dogodil. Lahko bi 
tudi rekli, da je bila to kulturna in turistična 
zanimivost Mežiške doline!
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Ravenski razgledi

Razstava gra�k v Muzeju zgodovine beloruskega kina, 
Minsk, Belorusija; 
od 19. aprila do 8. maja 2016
Piše: Jernej Kožar

Viktor Senkov je aprila leta 2015 nekaj dni bival na Ravnah in fotogra�ral Ravenčane. Nastala je zanimiva serija 
fotogra�j, ki jo bomo morda nekoč lahko tudi pokazali javnosti. V tem času sta skupaj s Kajo Brezočnik na razstavi 
»Ure« razstavljala fotogra�je v Galeriji Ravne. Takrat so se spletle vezi tudi med njim in Stojanom Brezočnikom, 
slikarjem in gra�kom z Raven na Koroškem. Viktor Senkov je takrat Stojana Brezočnika povabil, da bi razstavljal v 
glavnem mestu Belorusije, Minsku. S pomočjo Koroške galerije likovnih umetnosti, Občine Ravne na Koroškem in 
Zunanjega ministrstva republike Slovenije nam je razstavo uspelo tudi realizirati. Z umetnikom sva se udeležila 
odprtja razstave v torek, 19. aprila, ob 18. uri v Muzeju zgodovine beloruskega kina v Minsku. Galerija muzeja se 
nahaja v centru mesta, na Leninovi ploščadi.
Stojan Brezočnik se je na razstavi z naslovom »Vračanje« predstavil z 39 gra�kami, nastalimi v zadnjih letih. Gra�ke v 
tehniki suhe igle, različnih formatov, so v Minsku vzbudile veliko občudovanja, saj je tudi v Belorusiji, podobno kot v 
Sloveniji gra�čna tradicija zelo močna. Val navdušenja je sprožila predvsem posebna in redka gra�čna tehnika, v 
kateri ustvarja Stojan Brezočnik – suha igla. Razstava ponuja retrospektivni vpogled v Brezočnikovo ustvarjanje. 
Postapokaliptično vzdušje Bezočnikovih gra�k se vpenja v bogato tradicijo slovenskega modernizma druge polovice 
dvajsetega stoletja. In ne nazadnje tudi v zgodovino slovenske umetnosti od hrastoveljskih fresk dalje. Tudi zato je 
bila razstava pomembna priložnost za predstavitev slovenske umetnosti v Belorusiji.
V času našega bivanja v Minsku smo obiskali premnoge galerije, muzeje in umetnike. Med njimi tudi Sergeja Baleno-
ka, umetnika iz Minska, s katerim smo se dogovorili za razstavo v Galeriji Ravne letos novembra. V ta namen smo 
izbrali kakih 50 gra�čnih listov v tehniki jedkanice. Sergej Balenok je eden najvidnejših predstavnikov nam malo 
poznane beloruske gra�čne šole in njegova dela bodo lepo dopolnila razstavni program Galerije Ravne. 

Minsk, Leninova ploščad; galerija v ozadju Odprtje Brezočnikove razstave Vračanje
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Ravenski razgledi

Spomladanske folklorne urice v 
Koroški osrednji knjižnici dr. Franca 
Sušnika

Pišeta: Lea Vavkan 
(Koroška osrednja knjižnica dr. Franca Sušnika) 
in Manja Gorinšek

V Koroški osrednji knjižnici dr. Franca 
Sušnika smo v sodelovanju z 
domačinko slovenistko Manjo 
Gorinšek pripravili pet folklornih 
srečanj, ki so bila namenjena druženju 
različnih generacij: (naj)starejših in 
otrok. Folklora je slikovit pojem, saj se 
povezuje s slovstvom, igro, glasbo, 
plesom itd. Omenjene tematike so 
bile rdeča nit dogodka. Ob sproščen-
em medsebojnem druženju so se 
otroci na prijeten in nezahteven način 
seznanjali z nekdanjim življenjem 
babic in dedkov ter odkrivali koroško 
kulturno dediščino.

Srečanja so potekala v Pionirski 
knjižnici Leopolda Suhodolčana, v 
terminu, ki je namenjen pravljičnim 
uram. Na srečanjih so sodelovale 
naslednje skupine ustvarjalcev: 
pripovedovalci / poznavalci slovst-
vene folklore oz. ljudskega izročila; 
člani plesne folklorne skupine; ljudske 
pevke; socialna pedagoginja in 
vsestranska umetnica; članica 
pihalnega orkestra. Vsa srečanja je 
pripravila, organizirala in povezovala 
Manja Gorinšek.
Na prvi folklorni urici smo se z otroki 
vrnili v čas, ko še ni bilo telefonov, 
računalnikov, tablic itd.Takrat so 
namreč otroci veliko časa preživeli s 
starejšimi. Obudili smo živo pripove-
dovanje. Pridružila sta se nam gospod 
prof. Stanko Lodrant, kulturni ustvar-
jalec in nekdanji profesor na ravenski 
gimnaziji, in gospa Rozina Rožen, 
dolgoletna članica hotuljskega 
pevskega zbora.

Med nami sta bila dragocena koroška 
zaklada, saj štejeta že 88 oz. 89 
pomladi. Prisluhnili smo prevaljški 
legendi o treh hčerah in nastanku treh 
cerkva, razlagalnim povedkam o 
Guštanju, Svinski planini itd. Izvedeli 
smo tudi, da je povodni mož nekoč 
prebival na Uršlji gori; da so v naših 
krajih živele žalik žene, ki so kmetom 
svetovale, kdaj naj sejejo bob ipd.
Na drugi folklorni urici so otroci s 
starši odkrili drug koroški zaklad: 
koroški ples oz. raj. Obiskali so nas 
člani folklorne skupine KD Prežihov 
Voranc, s predsednico Angelco Bezjak. 
Prišli so v koroških nošah. Najprej smo 
spregovorili nekaj besed o plesni 
folklori, nato pa hitro prišli k dejanju – 
plesu. Skupaj smo zaplesali in se ob 
harmoniki naučili nekaj osnovnih 
korakov za polko in valček.
Na tretji folklorni urici so otroci 
spoznali tretji koroški zaklad: ljudsko 
pesem. Naučili so se, da je pri ljudski 
pesmi pomembno, da se v našem 
spominu ohranita besedilo in melodi-
ja, saj se pesem tako prenaša iz roda v 
rod. Prepevali smo z ženskim pevskim 
zborom Solzice, med seboj smo si 
izmenjali nekaj izštevank in obudili 
»gnilo jajce« ter »belo, belo lilijo«.  
Četrta koroška urica je bila ustvarjal-
nejša. Z gospo Mirjam Senica, 
socialno pedagoginjo in srčno 
umetnico, smo spoznavali, kako so se 
otroci igrali nekoč.  V ospredju sta bili 
otrokova domišljija in spretnost, saj 
smo ustvarjali s preprostimi materiali. 
Izdelali smo punčke iz cunj, imenovali 
smo jih tudi »ninike«, pa tudi fantke.

Odkrili smo, kako si lahko brez šivanke 
naredimo svojo igračo. Ena deklica je 
punčko izdelala v želji, da jo bo za 
rojstni dan podarila bratcu. Njena 
namera je bila res plamenita, še 
posebej, ker se je je domislila sama. 
Ob koncu so izdelke z veseljem 
odnesli domov in obljubili, da bodo 
tisto, kar so se naučili, pokazali še 
komu in znanje prenesli naprej.
Na peti folklorni urici smo prisluhnili 
Pripovedki o Pihalnem orkestru 
železarjev Ravne in obudili nekatere 
spomine godbenikov. Pogovarjali 
smo se o instrumentih in si pripove-
dovali zgodbice. Ob glasbi smo 
pobarvali simbolično sliko, nato smo 
narisali še črno kitaro in se ob njej 
podpisali.
V Koroški osrednji knjižnici dr. Franca 
Sušnika smo bili z odzivom zadovoljni 
in si v prihodnje želimo še več 
tovrstnega sodelovanja. S srečanji 
želimo opozoriti na vrednoto 
medgeneracijske povezanosti in v 
živo obuditi raznovrstne folklorne 
dejavnosti, otrokom približati koroško 
ljudsko izročilo ter ga predstaviti 
igrivo in efektivno. Tematsko zasno-
van progam na eni strani spodbuja 
intelektualne aktivnosti starejših, po 
drugi strani pa omogoča otrokom, da 
se na prijeten in nezahteven način 
seznanijo z življenjem v preteklosti.
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Piše: Anja Benko, predsednica Slavističnega društva Koroške

Začetki Slavističnega društva Koroške, ki je samostojno pokrajinsko društvo Slavističnega društva Slovenije, segajo v 
leto 1964. (Natančnejši zgodovinski pregled je dostopen v prispevku B. Verdinek v zborniku Slavističnega društva 
Slovenije 2015: http://641.gvs.arnes.si/zborniki.html.) V obdobju 2005–2015 je imelo društvo sedež na Ravnah, kjer 
je še danes, odlično pa sta ga vodili Bojana Verdinek, predsednica, in Vanja Benko, tajnica. Januarja, ko je po navadi 
čas za začetke in spremembe, se je začela pisati nova zgodba našega društva. Vajeti sva prevzeli Anja Benko kot 
predsednica in Sabina Pačnik kot tajnica. V vsakoletnem programu bova/bomo še naprej poskušali zadovoljiti 
potrebe slavistov in slovenistov, jih obveščati o aktualnostih na našem strokovnem področju, hkrati pa organizirati 
dogodke, ki bodo namenjeni širši populaciji – krajanom Mežiške doline. Naj v tem sestavku omenim nekatere 
načrtovane prireditve in Vas že ob tej priložnosti povabim v našo sredo in k članstvu.

V jesenskih in zimskih mesecih bo dogajanje pestrejše. V program smo vnesli ne samo strokovne vsebine, temveč bo 
poudarek na medsebojnem druženju, sproščeni komunikaciji in graditvi trdnih odnosov znotraj koroških kolektivov 
slavistov in slovenistov na osnovnih in srednjih šolah ter na povezovanju društva s širšo javnostjo. Med drugim bomo 
organizirali: (1) praktično naravnano lektorsko delavnico (v sodelovanju z Lektorskim društvom in priznanim lektor-
jem); (2) delavnico o človeških karakterjih – Pokaži mi, kakšen si, in povem ti, kdo si (v septembru; izvajalka Tatjana 
Frumen), v kateri bodo sodelujoči spoznali, kakšen tip karakterja so, kakšne so njihove značilnosti, kako delujejo z 
drugimi v vsakdanjem življenju in kako pri poučevanju pristopiti do posameznega karakterja; (3) delovno srečanje na 
temo Slovenščina kot drugi jezik v slovenski družbi in v slovenskem izobraževalnem sistemu v sodelovanju s Centrom za 
slovenščino kot drugi/tuji jezik z Univerze v Ljubljani (v oktobru; izvajalka: Nataša Pirih Svetina); (4) strokovno srečanje s 
Slavističnim društvom Maribor (v novembru); (5) predstavitev knjige in pogovor z avtorjem s področja slovenskega 
jezika ali slovenske književnosti; (6) ogled gledališke predstave in še kaj.
V kolikor bi želel biti kdo od Vas, dragi bralci in drage bralke Ravenskih razgledov, redno obveščen o naših dogodkih, 
bi želel z nami komunicirati, se nam pridružiti, se na nas obrniti s kakšnimi idejami, zamislimi, predlogi, pobudami, 
ponuditi pomoč ipd., naj se nam oglasi na društveni elektronski naslov: slavisticno.drustvo.koroske@gmail.com. Tisti, 
ki pa ste dejavni na Facebooku, se nam lahko pridružite v skupini Slavistično društvo Koroške. Veseli bomo vsakega od 
Vas.
Osebno želim, da bi (sedanji in bodoči) člani in ostali, ki Vas naše področje delovanja zanima, spoznali, da moramo v 
današnjem času stopiti skupaj, spremeniti vlogo iz pasivne v aktivno, oživeti društveni in kolektivni duh, ki ju marsik-
do ne premore več, ter z udejstvovanjem v našem in Vašem društvu, s pozitivno energijo in z dobro mislijo postoriti 
nekaj dobrega zase, za družbo, za izpopolnitev našega znanja in védenja, saj se slovenščina kot živ organizem 
vsakodnevno razvija in prav je, da temu posvetimo delček našega časa, saj, kot pravi Konfucij: »Človek, ki skrbi za svoje 
staro znanje in hkrati nenehno pridobiva novo, lahko postane učitelj drugih.«

V mesecu aprilu smo v sodelovanju s Koroško osrednjo 
knjižnico dr. Franca Sušnika v njihovih prostorih organi-
zirali predstavitev knjige Slovensko ali knjižno – kako je 
prav?, v kateri avtorici, Simona Pulko in Melita Zemljak 
Jontes (obe s Filozofske fakultete Univerze v Mariboru), 
obravnavata narečje kot socialno zvrst jezika v osnovnih 
šolah po Sloveniji – tako teoretično kot praktično. (S te 
prireditve je priložena fotogra�ja.)

Slovensko ali knjižno - kako je prav?
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Ravenski razgledi

Piše: Tea Kovše, 
Foto: Nika Hölcl

Od leta 2012 je naš fokus ustvarjanja - gledališče. 
Avtorske predstave, kjer sami snujemo scenarij, 
zgodbo, glasbo, lutke, scenogra�jo in kostume. 
Začeli smo kot KUD KunKuvo v KMKC Kompleks z 
lutkovno grozljivko ŽIVA GROZA in nadaljevali v 
Grajskem parku z lutkovno predstavo po motivih 
koroških pripovedk KRAFL.

Naša odmevna odrska stvaritev, in hkrati zadnja v 
skupini imenovani KUD KunKuvo, je AHTI, ŠIHT!, ki 
je nastala v sodelovanju s Karlo Oder in Muzejem 
Ravne na Koroškem. V tem trenutku smo se odločili 
za Zadrugo ZRaven in sekcijo Gledališče DELA ter 
profesionalizacijo gledališča. 

MI DELAMO, VI GLEDATE.
4 LETA
11 PREMIER
avtorsko delo
lastna izvedba
povezovanje ustvarjalcev 
iz celotne Koroške

Pot ustvarjanja smo nadaljevali v Ljubljani. Tehniški muzej 
Slovenije nas je povabil v evropski projekt Work with sounds. 
S predstavo UPRIZARJANJE ZVOKA V 4 DEJANJIH smo 
potovali v tujino – Madžarsko in Nemčijo.

V Kulturnem centru Ravne pa smo si za sezono 2015/16 
zastavili lasten avtorski abonma VEČ KOT ŠIMPANZ – 5 
premier; JEBOLA, raje bom doma; Živ dougcajt, Brca v 
možgane, Živim na rezervi in Glava v rit. Eden izmed perfor-
mansov (Brca v možgane) je uprizorjena v kleti Koroške 
osrednje knjižnice dr. Franca Sušnika, kjer smo že ustvarili 
predstavo na balkonu. Gledališče DELA dela aktualne 
performanse, ki prikazujejo probleme družbe ter tako razbija 
mit o pasivnih ljudeh.

Hvala, ker ste ZRaven.
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Ravenski razgledi

Piše: Mirko Osojnik

Herman Vogel, slovenski pesnik, publicist, urednik in prevajalec, se je rodil 17. julija 1941 na Lomu nad Mežico. Po 
končani ravenski gimnaziji je odšel na študij slavistike na ljubljansko Filozofsko fakulteto. Po diplomi leta 1967 se je 
najprej zaposlil kot novinar pri Delu, potem pa je bil imenovan za glavnega urednika Založbe Obzorja Maribor. Od 
1980 do 1983 je bil tudi direktor Matice. Njegovo ustvarjalno življenje se je končalo veliko prezgodaj in tragično, saj je 
17. maja 1989 utonil v Dravi.

Vogel kot pesnik v svojih stvaritvah na modernis-
tičen, večinoma ironičen in paradoksalen način 
izraža dvom o umetniškosti poezije, poskuša to 
dokazovati z razglasjem med besedo in predmetom 
in se zateka v namišljeni svet, ki je v nasprotju z 
ustaljenimi rečmi v našem življenju. Izdal je kar pet 
pesniških zbirk (1968: Razdalje rastejo, 1970: Ko 
bom bog postal, 1974: Romantika je iz groba 
vstala, 1977: Osoje, 1986: Pajčevina in sveder). V 
Sarajevu je leta 1981 izšel izbor njegovih najboljših 
pesmi U sjeni lipe (V senci lipe), leta 1999 pa je ob 
10. obletnici pesnikove smrti Koroška osrednja 
knjižnica izdala izbrane pesmi V pajčevini spomina, 
ki jih je zbral in uredil prof. Miran Kodrin.
V spomin na koroškega pesnika in urednika je 
pisatelj Janez Švajncer napisal knjigo Bog je odšel 
(Dolenjska založba Novo mesto, 1995), z njegovimi 
verzi pa je naslovil posamezna poglavja. 

Sem 

Li sem za pesnike.
Lidija sem za ostale, ki se redno prehranjujete.

Večinoma sem popolnoma slovenskoželezniška.
Stojim na postaji in čakam, da se po tirih vrnejo stari akordi.

Ne redko mi zrastejo krila. Takrat lahko preletim gore, reke in jezera,
da se najdem v prepadu.

Kadar sem neodločna in izpuščam verze po požarnih stopnicah,
nisem pesem, niti pesnica. Ne gorim. Le dimim se.

Danes sem cela. Zalepila sem znamko na mesto, kjer sem se včeraj zlomila.
Vendar sem pozabila, katera pošta raznaša predlanske novice.

 
Ženska sem.

Imam čudaško nrav,
visoke pete,

moher jopico.  
In v vsaki roki gumbe, da se opoldne zapnem na mimoidoče nasmehe.

Domača občina se je letos svojemu vidnemu rojaku 
oddolžila s postavitvijo spomenika v prenovljeni Aleji 
zaslužnih pred Narodnim domom v Mežici. Avtor 
poprsja je slovenski akademski kipar bošnjaškega rodu 
Mirsad Begić, ki ga na Koroškem že dobro poznamo, saj 
je v Mežiški dolini ustvaril spomenike dr. Franca Sušnika, 
Leopolda Suhodolčana in Pavleta Žaucerja-Matjaža ter 
kip rudarja v Črni. Slovesnost z odkritjem spomenika se 
je dogodila v soboto, 21. maja. Slavnostni govornik v 
imenu Društva slovenskih pisateljev je bil tržaški pesnik 
Marko Kravos, ob tem svečanem dogodku pa je Koroško 
�latelistično društvo izdalo tudi spominski �latelistični 
komplet (dotisk na �latelistično kuverto in priložnostni 
poštni žig).
 

Akademski kipar Mirsad Begić ob poprsju pesnika Hermana Vogla 
(foto: Andreja Čibron Kodrin) Spominski �latelistični dotisk Koroškega �latelističnega društva

12

C

M

Y

CM

MY

CY

CMY

K

razgledi_tisk.pdf   13   30. 06. 2016   10:29:48



Ravenski razgledi

Piše: predsednica društva Ivana Čreslovnik

Kaj smo delali v Kulturnem društvu literatov Mežiške doline od januarja do maja? Vse, kar smo imeli v planu: nastopi, 
prijave na natečaje, priprave na izid štirih knjig…
Mimo plana pa se nam je zgodilo najlepše; JSKD Radlje je razpisal kar deset pesniških delavnic. Nanje smo se prijavili 
tisti, ki se (še) želimo učiti. Bili so naporni četrtki a na  koncu, ko smo pripravili skupen nastop, smo zveneli res lepo. Za 
nas se je požrtvovalno in prisrčno trudila mlada magistra primerjalne književnosti in literarne teorije Larisa Javernik.
Na delavnicah smo spoznali vse največje svetovne pesnike in brali njihova dela. Seveda nas je Larisa seznanila tudi z 
razvojem poezije od prve pesmi ohranjene na glineni plošči, ki je bila napisana okrog 2000 let pred Kristusom, pa vse 
do današnjih sodobnih oblik.
Udeleženci delavnic pa nismo samo poslušali, ampak smo pridno zlagali razne pesniške oblike in vedno dobili še 
zajetno domačo nalogo, ki jo je mentorica strokovno prevetrila in vsakemu posebej svetovala.
Podrobneje smo se učili pisati krajše pesniške oblike: epigram, haiku, peterostišje, triolet… in daljše, kompleksnejše 
oblike: balado, brisano pesem, elegijo, gazelo, sonet… 
Spoznali smo pravila za lirsko in narativno poezijo. V naših mapah pa so nastale ljubezenske, otroške, popotne, 
predmetne in portretne pesmi, pesmi v prozi in še marsikaj.
Priznati moram, da smo se na delavnicah imeli zares lepo, se veliko naučili in komaj sem čakala na naslednji četrtek. 
Želim si, da bi se nam vsako leto »zgodila« Larisa in potem bi se izpod naših peres nateklo še veliko zares lepega.
Prilagam vam predstavitveno pesem, ki se je naši članici Lidiji rodila na delavnici. Uživajte!

Sem 

Li sem za pesnike.
Lidija sem za ostale, ki se redno prehranjujete.

Večinoma sem popolnoma slovenskoželezniška.
Stojim na postaji in čakam, da se po tirih vrnejo stari akordi.

Ne redko mi zrastejo krila. Takrat lahko preletim gore, reke in jezera,
da se najdem v prepadu.

Kadar sem neodločna in izpuščam verze po požarnih stopnicah,
nisem pesem, niti pesnica. Ne gorim. Le dimim se.

Danes sem cela. Zalepila sem znamko na mesto, kjer sem se včeraj zlomila.
Vendar sem pozabila, katera pošta raznaša predlanske novice.

 
Ženska sem.

Imam čudaško nrav,
visoke pete,

moher jopico.  
In v vsaki roki gumbe, da se opoldne zapnem na mimoidoče nasmehe.
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Sem 
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Ženska sem.

Imam čudaško nrav,
visoke pete,

moher jopico.  
In v vsaki roki gumbe, da se opoldne zapnem na mimoidoče nasmehe.

Ravenski razgledi

Piše: Mirko Osojnik

Znano je, da se naš veliki pisatelj in Josip Broz - Tito nista preveč marala. To izpričujejo tudi nekatere anekdote. Za 
začetek anekdoti o solati, ki jo je nekdanji predsednik Jugoslavije z veseljem razširjal, in o »zagorskem frizerju«.

O veliki skledi solate
Prva anekdota, ki sem jo še kot otrok slišal o 
našem pisatelju, je bila tista o veliki skledi solate. V 
javnost jo je »lansiral« Ivan Kokal - Imre, Prežihov 
partijski sodelavec in španski borec, ki ga je dolga 
ilegalna pot po Nemčiji privedla tudi v Berlin. Ko je 
izvedel, da je tu tudi Prežihov Voranc, sta se 
nekega dne našla pri Vorančevih znancih v 
Schönbergu. Tam je stara ljubezniva gospa po 
Prežihovem naročilu kupila in očistila veliko skledo 
glavnate solate ter jo skupaj s potrebnimi začim-
bami dala našima znancema. Kokal je pripravil 
ogromno skledo solate, ki sta jo, potem ko jo je 
Kokal premešal kar po domače, z rokami, pojedla. 
Ko je gospodinja čez nekaj časa prišla nazaj v 
kuhinjo, je njen znanec Prežih držal to ogromno 
skledo v obeh rokah in iz nje izpil še ves preostali 
kis, kakor smo že od nekdaj navajeni na Koroškem. 
Gospodinja se je najprej zelo prestrašila, ko pa je 
ugotovila, zakaj v resnici gre, je z nasmeškom 
pripomnila, da pri njih v celem letu ne pojedo 
toliko solate, kolikor sta jo Prežih in Kokal pojedla 
za en obrok. 

O zagorskem frizerju
Josip Broz - Tito, s katerim je bil Prežih pri politič-
nem delu največ skupaj v Parizu v letih od 1937 do 
1939, se po značaju ni najbolj ujemal z našim 
koroškim pisateljem. Anekdota je torej kratka in 
jasna, izvira pa ravno iz napetega razmerja med 
Prežihom in Josipom Brozom - Titom. Več kot 
očitno je, da se oba pomembna politika v tistih 
časih nista imela preveč rada. 
Josip Broz - Tito je Prežiha pogosto zbadal glede 
njegove velike ljubezni do solate. Nekega dne je 
Vorancu zaradi nenehnega zbadanja prekipelo, pa 
mu je vrnil milo za drago in izjavil, da se on »nosi 
kot kak zagorski frizer.« 
Prežih namreč ni dal veliko na eleganco v oblačen-
ju, Josip Broz pa se je običajno rad imenitno 
oblekel. Ni znano, ali je to imelo kakšne usodnejše 
posledice. Morda so po osvoboditvi tudi zato 
Prežiha čisto izločili iz visoke jugoslovanske 
politike, saj je bil le nekaj let poslanec v jugoslo-
vanski skupščini, potem pa se je posvetil izključno 
pisateljevanju.
Iz intervjuja Igorja Prodnika z Marijo Kuhar - 
Prežihinjo pa smo izluščili tole zanimivo anekdoto, 
iz katere še veje dih naklonjenosti:

Viri:
1. Tjaša Fužir, Špela Rotar: Znani in neznani Prežih. Raziskovalna naloga. Osnovna šola Prežihovega Voranca Ravne na Koroškem. 
Ravne na Koroškem 2004, str.20. 
2. Intervju z Marijo Kuhar - Prežihinjo in Vido Slavič. Intervjuval: Igor Prodnik, magnetogram: Mirko Osojnik; 1989.
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Ravenski razgledi

Piše: Ana Potočnik

ZAZVENIMO LAHKO TUDI DRUGAČE – KONCERT V KOMORNIH ZASEDBAH

Že sredi lanskega leta se je dirigentu Gregorju Kovačiču utrnila ideja, da bi našima tradicionalnima koncertoma, 
Božično-novoletnemu in Zaključnemu junijskemu, dodali nekaj novega – tako za nas godbenike kot tudi za naše 
zveste poslušalce. Vsekakor je to bil velik izziv za vsakega instrumentalista, saj je tako vsakdo bolj izpostavljen, že kar 
solist, saj vsak igra svoj glas, svojo melodijo. V septembru smo se pričeli pripravljati na Koncert komornih zasedb 
pihalnega orkestra. Vsaka komorna skupina je imela sekcijske vaje z akademsko izobraženimi vodji, ki so vsi domačini 
in izhajajo iz našega Pihalnega orkestra železarjev Ravne. Vsak od njih je pred tem izbral skladbe za koncert. Sekcijo 
�avt je vodila profesorica Nadja Rečnik Rošer, v njej smo zaigrale: Nadja Rečnik Rošer, Anita Zadravec, Ana Potočnik 
Vesna Kovačec in Neža Verbovšek. Skupino klarinetov je vodil in v njej tudi igral Jaka Bobek, solist v SNG Opera in 
balet Ljubljana, sodelovali so še: Primož Rečnik, Marko Havle, Matej Rozman, Gašper Paradiž, Slavko Perič, Bine Brec, 
Miha Gošnak, Miha Horvat, Luka Lešnik, Gregor Kovačič in Nuša Osojnik. Saksofonistično sekcijo je vodila profesorica 
na Konzervatoriju za glasbo in balet v Ljubljani Betka Bizjak Kotnik, poleg nje so igrali: Grega Šteharnik, Marko Petek, 
Maša Hancman, Zdravko Plešivčnik, Alojz Buhvald, Božo Hudopisk in Lenart Brec. Trobilno sekcijo s spremljavo tolkal 
pa je vodil Igor Konečnik, solist v orkestru Slovenske �lharmonije. Skupaj so zaigrali: Andrej Gorenjak, Miha Petek, 
Lenart Zih, Simon Miler, Darko Kobovc, Zoran Štriker, Klemen Maklin, Filip Dihpol, Dementej Gradišnik, Žan Plohl, 
Marjan Kotnik, Boško Pšeničnik, Franc Krautberger, Uroš Lečnik, Slavko Hancman, Aljaž Verhovnik, Klemen Skitek, 
Tomaž Makan, Aleksander Kotnik, Andrej Krivec, Janko Čekon in Blaž Satler.
Vsaka posamezna skupina je zaigrala tri ali štiri skladbe. Ob 330. obletnici rojstva enega največjih skladateljev v 
zgodovini, J.S. Bacha, je vsaka skupina v program uvrstila njegovo skladbo in tako smo počastili okrogel jubilej. 

BOŽIČNO NOVOLETNI KONCERT

Že nekaj let izvajamo tradicionalni božično-novoletni koncert na božični dan, 25. decembra. To je prazničen večer, ko 
si vsi vzamejo čas za posebno glasbeno doživetje, člani pihalnega orkestra z dirigentom na čelu pa se potrudimo, da 
jim ga pričaramo. Letošnja gosta koncerta sta bila pevka Darja Švajger in violinist Janez Podlesek.
Z uvodno skladbo angleškega baročnega skladatelja Hanryja Purcella Come Ye Sons of Art so se predstavili domači 
solisti, ki z uspehom po svetu širijo dober glas o odličnih koroških trobilcih: Miha Petek in Lenart Zih na pikolo 
trobentah, izkušena trobentača Igor Konečnik in Andrej Gorenjak, pozavnist Žan Plohl in baritonist Uroš Lečnik. 
Premierno sta bila izvedena Vivaldijeva Zima in Piazzollov Invierno Porteno v novi, pihalni izvedbi skupaj s solistom 
violinistom Janezom Podleskom, koncertnim mojstrom slovenske �lharmonije in profesorjem na Akademiji za glasbo 
v Ljubljani. 
Odlična pevka Darja Švajger, ki je pred dvajsetimi leti v Dublinu na Pesmi Evrovizije s pesmijo Prisluhni mi dosegla 
enega največjih uspehov slovenske zabavne glasbe, je ob spremljavi orkestra zapela svojo uspešnico, nato pa še 
sentimentalen Piazzollin Los Pajaros Perdidos in energičen song iz musicala Cabaret.

Naš komorni orkester
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Ravenski razgledi

KAJ NAS ŠE ČAKA V LETU 2016

Pripravljamo se na koncert na Tartinijevem trgu v Piranu konec meseca maja. Zaključni koncert bo v mesecu juniju v 
Grajskem parku na Ravnah na Koroškem, na katerem bomo premierno odigrali skladbo Bellus Gallus, ki je napisana 
prav za naš orkester. Del koncerta bo oddirigiral gostujoči skladatelj in dirigent Jose Ignacio Blesa Lull. 
Potem pa koncert komornih zasedb pihalnega orkestra v jesenskem času in zopet božično novoletni koncert, na 
katerem bomo odigrali noviteto slovenskega skladatelja Jake Puciharja. V prihodnjem letu nas čaka 115-letnica 
pihalnega orkestra železarjev Ravne, ki se je že veselimo. Vsaka prireditev prinaša presenečenja za nas, člane orkestra, 
kot za vse zveste poslušalce, zato vljudno vabljeni, da se nam pridružite in z nami uživate!

Na božičnem koncertu z Darjo Švajger

Piše: Alojz Lipovnik

Glasbena šola Ravne na Koroškem zaznamuje 60 let svojega uspešnega delovanja. Začetki segajo v leto 1951, ko so 
na predlog takratnega vodstva železarskega orkestra in ljudske šole (dirigent Jožko Herman in ravnatelj šole Janko 
Gačnik) začeli pouk s kar 60 učenci. Leta 1956 pa je občina sprejela sklep o ustanovitvi Glasbene šole kot samostojne-
ga zavoda. V prvih letih so bile velike težave s prostori, kadrom in tudi �nancami, vodstva pa so se pogosto menjala 
vse do leta 1957, ko je šolo prevzel Jože Petrun, ki je situacijo nekoliko uredil, po nekaj letih pa ga je nasledil Ivan 
Gradišek. Z leti s(m)o prihajali novi usposobljeni učitelji, število učencev pa je bilo zaradi pomanjkanja prostorov, 
denarja in tudi učiteljev okrog 130. Februarja 1974 sem bil imenovan za ravnatelja šole, ki sem jo nato vodil skoraj 20 
let. Šola je poglobila sodelovanje s šolami, kulturnimi društvi ter sodelovala na mnogih prireditvah v občini. Zaniman-
je za vpis v glasbeno šolo je bilo večje in vsako leto smo povečevali tudi število vpisanih učencev. Odprli smo oddelka 
v Dravogradu in Mežici, v osemdesetih letih še na Prevaljah in v Črni na Koroškem. Število učencev je naraslo na 320. 
Šola je svoje uspešno delo potrjevala na tekmovanjih učencev glasbenih šol, kjer so naši učenci dosegali in še 
dosegajo najvišje nagrade. Eden večjih uspehov in prispevkov šole pa je vsa ta leta popolnjevanje kadra z mladimi 
glasbeniki v pihalnih orkestrih Mežiške doline in Dravogradu. Omeniti velja, da je naša šola pomagala pri ustanovitvi 
slovenske glasbene šole na Koroškem v Avstriji. Na mojo pobudo in pobudo predsednika KD Edinost Jožka Hudla je 
na politični ravni uspel dogovor za ustanovitev slovenske glasbene šole na avstrijskem Koroškem. Šola je začela 
delovati februarja leta 1978 v Pliberku. Jaz sem organiziral kader in postal prvi pedagoški vodja, prav tako so prvi 
učitelji prihajali z naše glasbene šole. Organizacijski vodja je bil Jožko Hudl. Za svoje strokovno, vsestransko in zavzeto 
delo je Glasbena šola Ravne meseca maja 1985 prejela tudi občinsko nagrado.
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Piše in fotogra�ra: Izidor Jamnik, tajnik KFD

Koroško �latelistično društvo danes združuje 33 aktivnih članov, nepretrgoma pa pod okriljem Filatelistične zveze 
Slovenije deluje že od avgusta leta 1949. Društvo v osnovi povezuje zbiralce �latelističnega materiala, ki zajema: 
znamke, bloke, male pole, ovitke prvega dne, priložnostne poštne žige, dnevne poštne žige, dotiske na kuvertah in 
maksimum karte. V naši sredi pa najdete tudi zbiratelje, ki se poleg �latelije ukvarjajo še z zbiranjem kovancev in 
bankovcev (numizmatiki), razglednic (karto�li - razgledničarji), pa še kaj bi se našlo… Nekaterim so dovolj znamke, ki 
jih shranjujejo v albume, drugi iz znamk sestavijo zgodbo in pripravijo kakšen manjši eksponat, ki ga pokažejo na 
razstavi, nekateri pa pripravljamo tekmovalne zbirke in se udeležujemo različnih razstav doma in po sosednjih 
državah.

Svoje delovanje smo v zadnjih dveh letih nadgradili z rednimi mesečnimi srečanji, ki so jih organizirali že v starih 
časih, a so jih vmes opustili. Ob tej priložnosti se najlepše zahvaljujemo Občini Ravne na Koroškem, ki je občinske 
prostore na Prežihovi 7 brezplačno namenila uporabi različnim društvom. Veseli smo, da imamo sedaj svoj prostor, 
kjer se redno srečujemo, načrtujemo svoje delo in širimo svoja obzorja o zbirateljskih tematikah.

Od sredine 70-ih do 90-ih let sem vodil glasbe-
no šolo in Pihalni orkester železarjev Ravne kot 
ravnatelj in dirigent. Tesno sodelovanje je 
obrodilo številne uspehe za šolo in za orkester. 
Eden takšnih je gotovo največji uspeh Pihalne-
ga orkestra železarjev Ravne, ki je leta 1989 na 
svetovnem prvenstvu na Nizozemskem v 1. 
kategoriji osvojil dve zlati medalji - v koncert-
nem delu in v korakanju, kar doslej ni uspelo še 
nobenemu orkestru iz Slovenije ali takratne 
Jugoslavije. Za ta izjemni uspeh gre zasluga 
tudi Glasbeni šoli Ravne, saj so v njem igrali 
večinoma nekdanji učenci in učitelji te šole. Vsa 
leta svojega delovanja šola skrbi za nadarjene 
učence, jih pripravlja za tekmovanja in nadaljnji 
študij, ti pa se zelo uspešno uveljavljajo doma 
in po svetu kot profesionalni glasbeniki, 
pedagogi ali celo dirigenti. Vse to in še mnogo 
več je prispevek Glasbene šole Ravne in vseh 
slovenskih glasbenih šol, ki so ene najboljših.

Sistem deluje izvrstno in kader, ki prihaja iz 
njih, je eden najboljših na svetu. Pa ne samo 
na umetniškem nivoju, ampak ima glasbeno 
šolstvo zelo velik pomen pri oblikovanju 
osebnosti. Ne samo, da otroke »potegne s 
ceste«, ampak jih sooblikuje v kulturne in 
stabilne osebnosti, jim privzgoji delovne 
navade, vztrajnost, samozavest, kritičnost, 
sposobnost prilagajanja in danes tako 
pogrešano poštenost. Kljub nadpovprečnim 
rezultatom in pozitivnim vplivom glasbe na 
razvoj otrok se slišijo tudi namigi o krčenju 
glasbenih šol in povečanem prispevku 
staršev ter s tem omejitvi dostopa do 
glasbenega izobraževanja. Mislim, da se 
državi, ki omeji vzgojo, kulturo in 
izobraževanje, slabo piše. Kot narod in država 
smo lahko uspešni le, če bodo naši državljani 
kulturno in narodno ozaveščene, stabilne, 
dobro izobražene, ambiciozne in poštene 
osebnosti. Glasbeni šoli Ravne na Koroškem 
želim še veliko uspehov, slovenskemu 
glasbenemu šolstvu, ki letos praznuje 
200-letnico, pa gre zahvala za pomemben 
glasbeni in kulturni prispevek narodu. Želim 
veliko vztrajnosti in uspehov tudi v prihodnje. 
Biti pedagog in vzgajati mladino ni le poklic, 
ampak poslanstvo! Vesel in ponosen sem, da 
sem bil lahko del tega poslanstva.

Ravenski razgledi

V Koroški osrednji knjižnici dr. Franca 
Sušnika smo v sodelovanju z 
domačinko slovenistko Manjo 
Gorinšek pripravili pet folklornih 
srečanj, ki so bila namenjena druženju 
različnih generacij: (naj)starejših in 
otrok. Folklora je slikovit pojem, saj se 
povezuje s slovstvom, igro, glasbo, 
plesom itd. Omenjene tematike so 
bile rdeča nit dogodka. Ob sproščen-
em medsebojnem druženju so se 
otroci na prijeten in nezahteven način 
seznanjali z nekdanjim življenjem 
babic in dedkov ter odkrivali koroško 
kulturno dediščino.

Srečanja so potekala v Pionirski 
knjižnici Leopolda Suhodolčana, v 
terminu, ki je namenjen pravljičnim 
uram. Na srečanjih so sodelovale 
naslednje skupine ustvarjalcev: 
pripovedovalci / poznavalci slovst-
vene folklore oz. ljudskega izročila; 
člani plesne folklorne skupine; ljudske 
pevke; socialna pedagoginja in 
vsestranska umetnica; članica 
pihalnega orkestra. Vsa srečanja je 
pripravila, organizirala in povezovala 
Manja Gorinšek.
Na prvi folklorni urici smo se z otroki 
vrnili v čas, ko še ni bilo telefonov, 
računalnikov, tablic itd.Takrat so 
namreč otroci veliko časa preživeli s 
starejšimi. Obudili smo živo pripove-
dovanje. Pridružila sta se nam gospod 
prof. Stanko Lodrant, kulturni ustvar-
jalec in nekdanji profesor na ravenski 
gimnaziji, in gospa Rozina Rožen, 
dolgoletna članica hotuljskega 
pevskega zbora.
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Ravenski razgledi

Pred slabimi tremi leti smo v društvu uspeli narediti velik korak naprej. Uresničila se nam je dolgoletna želja in pričeli 
smo z delom in oblikovanjem svoje lastne spletne strani, ki je bila aktivirana na predvečer slovenskega kulturnega 
praznika v februarju leta 2014. Spletna stran je aktivna, bogata z novicami o �lateliji iz domačega društva, �latelis-
tične zveze in tujine. Na spletni strani se lahko sprehodite med dejavno zgodovino društva, skozi vse društvene izdaje 
in priložnostne poštne žige ter spoznate z materialom, ki je nastal ob sodelovanju z drugimi društvi in organizacijami 
ob obletnicah posameznih dogodkov. Na spletni strani je na ogled tudi nekaj zbirk članov, ki smo jih digitalizirali in 
jih prikazali v obliki digitalnih knjig. Lepo vas vabimo, da si našo spletno stran  www.kfd.si tudi ogledate. 

V letu 2010 in 2014 smo uspešno pripravili dve meddruštveni razstavi pod naslovom MAKSI RAVNE, ki so se ju 
udeležili tudi kolegi �latelisti iz sosednje Avstrije in Hrvaške. Obe razstavi sta potekali v sodelovanju s Koroško 
osrednjo knjižnico dr. Franca Sušnika in Občino Ravne na Koroškem pod pokroviteljstvom župana, dr. Tomaža Rožena. 
Ob pomembnih zgodovinskih mejnikih oz. okroglih obletnicah  naših rojakov redno izdajamo poštne žige ali dotiske 
na kuverte, pogosto pa z izdajo �latelističnega materiala dopolnimo kulturno, športno ali drugo prireditev. Aktivno 
sodelujemo tudi s sosednjimi društvi. Zadnjo takšno odmevno akcijo smo pripravili skupaj s kolegi iz Filatelističnega 
društva Slovenj Gradec ob 120-letnici Splošne bolnišnice Slovenj Gradec. Ob praznovanju 150. letnice Koroške 
železniške proge pa smo pripravili razstavo v Dravogradu na stičišču našega ter slovenjgraškega društva in društva 
»Drava« Muta – Vuzenica. Na lanskih Kuharjevih dnevih v Kotljah smo pripravili obširno razstavo �latelističnega 
materiala, ki je bil na razpolago na pošti Kotlje skozi čas, in razglednice Kotelj in Uršlje gore. Celotno prireditev smo 
podprli še s tremi prezentacijami in tako obiskovalcem pripravili lep celosten pregled o našem delu in zbiranju. Kot 
zanimivost še dodajamo, da smo bili v zadnjih dveh letih najbolj dejavni v vsej zgodovini delovanja društva. Izdali in 
oblikovali smo 26 priložnostnih poštnih žigov, 27 dotiskov na pismo, 14 maksimum kart in 20 osebnih znamk, kar nas 
uvršča v sam vrh na nivoju Filatelistične zveze Slovenije.

Če smo pri vas zbudili kanček zanimanja za zbirateljstvo, vas lepo vabimo, da se nam pridružite na mesečnih srečan-
jih, ki so odprtega tipa tudi za vse radovedneže in zbiralce in vse tiste, ki vas �latelija zanima. Morebiti pa vas mučijo 
kakšne polne škatle starih knjig, pisem, kovancev, razglednic in ne veste kaj bi z njimi... Z veseljem vam priskočimo na 
pomoč. Velika škoda bi bila, če  bi bogate stvari iz zgodovine pristale v košu za smeti ali pa v peči in bi se za njimi 
izgubila vsaka sled, nam �latelistom pa lahko naredijo veliko veselje.

KFD - mesečno srečanje
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Piše: Ana Potočnik, predsednica KD Svitanje

MIKLAVŽEV KONCERT 

Začetka decembra si na Ravnah že skoraj ne moremo 
predstavljati brez Miklavževega koncerta Hudournikov, 
mladih umetnikov. Okoli Miklavža pripravimo koncert, na 
katerem lahko vidimo domačine, ki se želijo predstaviti na 
domačem odru. Večinoma so to instrumentalisti, pridruži-
jo pa se tudi pevci in plesalci.
Letošnji Miklavžev koncert je bil v nedeljo, 6. decembra 
2015, v veliki dvorani Kulturnega centra Ravne na 
Koroškem.
Sodelovali so instrumentalisti Glasbenega direndaja Maje 
Ocepek, učenci, dijaki in študentje Glasbene šole Ravne na 
Koroškem, Srednje glasbene šole Celje ter Konzervatorija 
iz Celovca in baletki Glasbene šole Radlje ob Dravi z 
baletnim oddelkom. 
Letošnja paleta instrumentalistov je bila zelo pestra, saj so 
se predstavili od najmlajših začetnikov pa vse do že 
izkušenih instrumentalistov. Na klavirju sta zaigrali Ema 
Hovnik Rožen in Leoni Jošt, na kitari Tina Rek-Kotnik in 
Martin Vrabič, prvič se je s trobento predstavil Anej 
Gorenjak,  v duetu �avt Manca in Klara Strmčnik, s klavir-
sko harmoniko Ana Zoja Dobnik, na tolkalih David 
Zagernik, Anže Verbovšek in Jošt Iršič, v duetu klarinetov 
Luka Lešnik in Bine Brec, v kvartetu klarinetov in rogov 
Luka Lešnik, Bine Brec, Dementej Gradišnik in Filip Dihpol, 
s �avto ob spremljavi klavirja Neža Verbovšek ter s klarine-
tom Primož Rečnik.
Zala Lesjak je zapela Nicoleino pesem Malo miru ob 
spremljavi kitar, vse pa je ogrela Vokalna skupina Brančur s 
pesmijo Koroško srce Vere Trafella in Koleričeve Odpri sreči 
vrata.
Gospa Veronika Viltužnik je s svojo poezijo povezala točke 
in jih pesniško obarvala.
Z baletno točko sta dvojčici Manca in Klara Strmčnik 
zaključili umetniški večer mladih domačih ustvarjalcev. 

AKADEMIJA OB MATERINSKEM DNEVU

Mesecu marcu bi lahko rekli tudi praznik družine, saj se v 
njem zvrsti več praznikov: dan žena, dan mučenikov, 
jožefovo in materinski dan. Vse pa lahko praznujemo tudi 
skupaj -  naenkrat ter tako obeležimo njihovo pomemb-
nost. Nihče si ne more predstavljati kakršnega koli napred-
ka brez osnovne celice – družine. Zato je prav, da družini 
posvetimo vsaj en dan v letu, da se na glas zahvalimo, da 
jo/jih imamo. In kako bi lahko to lepše obeležili kot z 
nastopom otrok - njihova igrivost, radoživost, želja, da 
pokažejo svojim staršem in vsem obiskovalcem, kaj čutijo, 
doživljajo, kakšen talent imajo…
Tako smo tudi letos, v ponedeljek, 21. marca 2016, povabili 
vse mame, babice, tete, sestre, očete, dedke, brate, strice in 
vse, ki so želeli praznovati z nami, na poseben praznik – 
Akademijo ob materinskem dnevu v veliko dvorano 
Kulturnega centra Ravne na Koroškem. Vsak od nas je 
vesel, da ima svojo družino – takšno ali drugačno, a svojo. 
Osnovnošolci so pod mentorstvom Marije, Jureta in Tanje 
skozi prireditev pripovedovali o svojih družinah in jih 
predstavljali. Mladi gledališke skupine VS Dobrije z 
mentorico Aleksandro so nam skozi zgodbico Miška Tipa 
prikazali, kako lepo je, če se imamo v družini radi in imamo 
čas drug za drugega. Otroci folklorne skupine Anzej Panzej 
pod mentorstvom Tanje pa so prikazali priredbo črtice 
Prežihovega Voranca Tri pisanke nekoč-danes; vrednote 
ostajajo iste, saj otroci ne/znajo deliti in si tudi ne/po-
magajo med seboj. S pesmimi pa so prireditev povezali 
otroški pevski zbor Mali cvet, pevke folklorne skupine 
Anzej Panzej ter Vokalna skupina Brančur z mentoricami 
Marijo, Tanjo in Lilijano. Čestitkam ob materinskem dnevu 
se je pridružil župan Občine Ravne na Koroškem dr. Tomaž 
Rožen. Ob koncu prireditve so žene dobile spominsko 
darilce. Obisk prireditve je bil zelo lep, kar nam je v 
zadovoljstvo in veselje in prinaša novega elana za pripravo 
podobnih dogodkov na Ravnah še v bodoče.

Ravenski razgledi
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Ravenski razgledi

Piše in fotogra�ra: Danica Hudrap

Na Čečovju je v prostorih UE Ravne potekala otvoritev društva Hiška.
Društvo Hiška je društvo za pomoč otrokom, mladostnikom in staršem otrok s speci�čnimi učnimi težavami. Glavna 
naloga društva je ozaveščanje ljudi o učnih težavah, kot so disleksija, disgra�ja, diskalkulija, motnja pozornosti in 
koncentracije, hiperaktivnost ter motnja v koordinaciji ali dispraksija. Kaj te težave so, kako jih prepoznamo, kako 
pomagati tem otrokom in tudi staršem?
»V društvu se zavedamo, da je vsem otrokom potrebno podati roko, jim pomagati na njihovi poti učenja, kajti za vsemi 
temi 'težavam' se skriva veliko talenta in genialnosti,« je povedala predsednica društva Hiška Vanja Fajmut.
Slavnostna govornika na otvoritvi simpatične sobe, v kateri domuje Hiška, sta bila Meta Žgur z Inštituta za disleksijo 
in dr. Tomaž Rožen, župan občine Ravne na Koroškem. Prisluhnili smo tudi specialni pedagoginji z OŠ Prežihovega 
Voranca Nini Vidovič.
Simbolično sta Hiško s prerezom traku odprla dr. Tomaž Rožen, župan občine Ravne na Koroškem, ter predsednica 
društva Hiška Vanja Fajmut.
Ob otvoritvi je bil tudi kratek kulturni program, ki so ga z dobro glasbo ustvarili fantje hišnega benda in naš kantavtor 
Milan Kamnik. Program je povezovala simpatična Špela Šavc.

Piše: mag. Aleksandra Slatinšek - Mlakar

MRK – RAZISKOVALNE NALOGE NA OŠ PREŽIHOVEGA VORANCA 

V šolskem letu 2015/16 so na naši šoli združili moči učenci, ki obiskujejo POUK MALO DRUGAČE in učenci, ki obiskuje-
jo krožek INOVATIVNO REŠEVANJE PROBLEMOV. 
Oblikovanje raziskovalne naloge z naslovom Zabavno, poučno, igrivo – Pestro, raznoliko, živo, v našem gozdu je 
zanimivo je prikaz njihovega dvoletnega dela s ciljem izdelati čim bolj zanimivo raziskovalno škatlo, ki jo bodo otroci 
radi uporabljali in se ob igri tudi kaj naučili. Naj bo prijetno in koristno! Naslednji cilj je bil ustvarjati po svojih 
zmožnostih, da so ustvarjalni, upoštevajo lastne interese, individualnost, samostojnost, odgovornost; da kreativno 
izkoristijo svojo radovednost ter krepijo med-vrstniško sodelovanje.
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Ravenski razgledi

LUTKOVNA PREDSTAVA ZLATI KAMENČKI

Lutkovna skupina OŠ Prežihovega Voranca je v šolskem letu 2015/16 zopet razveseljevala otroke koroških šol in 
vrtcev s predstavo Zlati kamenčki. Skupaj z mentoricama Marijo Jurgec in Aleksandro Slatinšek–Mlakar ter s pomočjo 
šolske knjižničarke Simone Grabner so pripravili razgibano, glasbeno in plesno obarvano predstavo. 
Celotno delo mladih lutkarjev temelji na izboru primernega besedila, ki ga priredijo izbranim vlogam, izboru glasbe, 
plesnih oz. gibalnih vložkov, izdelavi lutk iz različnih materialov ter barvite scenske opreme. Sledijo intenzivne vaje po 
skupinah. V skupini se trudijo vključiti vse učence lutkovnega krožka, tako lahko vsak sodeluje.
Vsebinsko je predstava potujoča glasbena pravljica; avtor izvirnika je Janez Bitenc. Lutkarji so zvirniku dodali nekaj 
lastnih vložkov, s katerimi so želeli pritegniti pozornost mladih gledalcev. Vsebina je rahlo praznično-božično obarva-
na, saj ob tem prazniku vsak otrok prejme darilo in se mu tako izpolnijo želje. Takšno željo je imela v predstavi tudi 
miška Sladkosnedka, ki si je želela lizike. Morala je oditi po svetu iskat zlate kamenčke, s pomočjo dobrih palčkov in 
dedka Vsevedka se ji je želja uresničila. Dobila je toliko lizik, da je lahko z njimi obdarila še otroke, ki so prišli na ogled 
predstave.
Predstavo so učenci odigrali decembra v okviru DPM v KC Ravne, se udeležili lutkovnega srečanja na Muti v mesecu 
marcu ter v domu starostnikov na Prevaljah v aprilu. 
Lutkovna skupina se povezuje tudi z drugimi krožki na šoli in tako so v manjši skupini lutkarjev v sodelovanju s 
knjižničarskim krožkom pripravili izsek iz dela Primoža Suhodolčana Peter Nos in sodelovali v projektu Beremo 
skupaj, ki ga je organiziral Koroški medgeneracijski center na Ravnah na Koroškem. Učenci so se na šoli predstavili 
tudi tekmovalcem državnega tekmovanja iz Vesele šole in bralne značke. Tako mladi lutkarji kot tudi njihove mento-
rice so z opravljenim delom zadovoljni in že načrtujejo naslednjo predstavo.

Na šoli sta nastali še dve raziskovalni nalogi z naslovom 
Mmmm – to je dobro, tega pa jaz ne jem ali kako 
»zdrava« je hrana v naši zdravi šoli, ki sta jo oblikovala 
Urška Hancman in Rok Ažnoh ter Ali so naše torbe (res) 
še vedno pretežke? avtoric Sare Barbič, Naje Nikolov 
Veber in Kaje Krejan. Glavni cilj prve naloge je bil raziskati 
zadovoljstvo učencev s šolsko prehrano, njeno organizira-
nost ter dati predloge za izboljšave in nadgradnjo. Da so 
šolske torbe res še vedno pretežke, je pokazala raziskava 
treh deklic, ki so v nalogo vložile veliko truda in si prido-
bile bronasto priznanje med Mladimi raziskovalci Koroške. 
Obe skupini bosta z delom nadaljevali in nadgradili svoje 
delo še v naslednjem šolskem letu. Vsi učenci so delali in 
širili svoje obzorje pod vodstvom mentoric Veronike 
Kotnik in Aleksandre Slatinšek-Mlakar. Mentorici sta z 
njihovim delom zadovoljni in jim ob doseženih rezultatih 
iskreno čestitata. 

Na podlagi opazovanja narave, zbiranja naravnega 
materiala, organiziranja praktičnih delavnic in 
druženja so izdelali didaktične igrače, poučne 
družabne igre (Spomin, Aktivity, Mlin, Domino…), 
uganke, križanke, ilustracije in besedila o živalih in 
rastlinah v gozdu. Nekatere izdelke so plasti�cirali 
in jim povečali uporabno vrednost, jih shranili v 
dve raziskovalni škatli iz lesa, v katerih so tudi 
navodila za uporabo in so na voljo vsem učencem. 
Naloga se je uvrstila na 50. državno tekmovanje v 
Murski Soboti, kjer so se avtorji raziskovalne naloge 
Filip Dihpol, Žiga Obretan in Vid Ramšak zelo dobro 
odrezali s svojo predstavitvijo in osvojili srebrno 
priznanje. 
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Viri:
1. Tjaša Fužir, Špela Rotar: Znani in neznani Prežih. Raziskovalna naloga. Osnovna šola Prežihovega Voranca Ravne na Koroškem. 
Ravne na Koroškem 2004, str.20. 
2. Intervju z Marijo Kuhar - Prežihinjo in Vido Slavič. Intervjuval: Igor Prodnik, magnetogram: Mirko Osojnik; 1989.

Sopek Prezihovih šol
Piše: Janja Čebulj, za Organizacijski odbor srečanja
Foto: Marija Mirnik

Ob besedi solzice se največkrat spomnimo na majhnega pobiča Voranca, ki je v majskem nedeljskem jutru premagal 
strah in za svojo mamo natrgal solzice v Peklu. V Peklu, kraju, ki se ga je zelo bal.
Ime Prežihov Voranc nas povezuje v šopek sedmih osnovnih šol, ki nosijo njegovo ime. To so šole iz Maribora, Bistrice, 
Ljubljane, Jesenic, Doline pri Trstu, Doberdoba in Raven na Koroškem. 
38. srečanje je potekalo 20. in 21. maja na Ravnah. Prvi pobudnik je bil  leta 1970 g. Ivan Janko, takratni ravnatelj naše 
šole. 
Petek, 20. 5. 2016, je bil na naši šoli poseben dan. Nestrpno smo pričakovali naše goste, 34 učencev in 19 odraslih 
spremljevalcev. Naši učenci so bili gostitelji učencev, saj so jih skupaj s svojimi starši prijazno in dobrosrčno sprejeli v 
svoje domove. Hvala jim.
Ob zvokih Tilnove in Žigove harmonike in dobrodošlici z rženim kruhom in suhimi krhlji  so stiski rok in prijazni 
pozdravi napolnili prostor pred šolo in v njej. Povabili smo jih na ogled naše šole in kosilo. Po kosilu so se učenci 
skupaj z gosti odpravili domov. Začeli so tkati prijateljske vezi in odkrivati znamenitosti našega mesta.
V popoldanskem času so se ravnatelji šol in nekateri naši učitelji odpravili v KOROŠKO OSREDNJO KNJIŽNICO DR. 
FRANCA SUŠNIKA. Tam jih je pozdravil g. župan, dr. Tomaž Rožen, in poudaril pomen knjižnice z bogato kulturno 
dediščino. Prisotne je seznanil tudi s pomenom parka, ki dobiva lepšo podobo in daje občanom številne možnosti za 
kulturne, športne in sprostitvene dejavnosti.

Prežihova ustanova v sodelovanju s 
Slavističnim društvom Koroške že 
nekaj let razpiše nagradni literarni 
natečaj in ob tej priložnosti je pred-
sednik uprave PU, dr. Tomaž Rožen, 
podelil priznanja učencem Preži-
hovih šol za najboljše izdelke na 
temo Vorančeve črtice DOBRO 
JUTRO.

Tradicija srečanj je tudi kulturni program, ki ga pripravijo učenci gostujočih šol skupaj s svojimi mentorji. Povezovalci 
programa pa so bili učenci naše šole z mentorji. Po generalki je sledila kulturna prireditev. Pozdravil nas je g. ravnatelj 
Stanislav Osojnik. Vnukinja Prežihovega Voranca gospa Metka Petrič pa je prisotnim opisala spomine na svojega 
dedka, o katerem sta ji pripovedovali babica in mama in o preživljanju počitnic na Preškem vrhu.
Učenci so se predstavili z literarnimi, plesnimi in glasbenimi točkami, ki so izražale  spoštovanje do slovenskega jezika 
in Prežihovega Voranca. Vsi prisotni smo čutili pozitivno energijo, ki je napolnila prostor in nas.

Na večernem družabnem srečanju prežihovcev sta ravnateljici iz Doberdoba in Maribora poudarili pomen naših 
srečanj. Njunemu mnenju so se pridružili tudi ostali ravnatelji in povedali, da moramo biti ponosni, da nas Prežihov 
Voranc povezuje že toliko let. Ta srečanja nas bogatijo in krepijo s prijateljskimi in strokovnimi vezmi. Po teh srečanjih 
smo edinstveni v Sloveniji in ponosni smo na to.

Ta trenutek je sonce poslalo svoj prvi sončni žarek na dvorišče… je zapisal Prežihov Voranc.

Ravenski razgledi
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In sobotno jutro se je razvilo v čudovit sončen dan. Ponovno smo se zbrali na parkirišču pri letnem bazenu in se 
odpeljali v Šentanel. Pri lipah nad vasjo smo občudovali lepo, s soncem obsijano koroško pokrajino. Z desne sta nas 
pozdravljali mogočna Peca in pliberška dolina. Z leve nas je pozdravljala Uršlja gora, pod katero leži Vorancu strah 
zbujajoč Pekel.
Pot smo peš nadaljevali do kmetije Dvornik, kjer smo si ogledali kmečka poslopja in muzej s starimi predmeti. Otroci 
so se preizkušali tudi v »movži« krave. Vrnili smo se do lip in srečanje nadaljevali s piknikom in zabavnimi športnimi 
igrami. Ob prijetnem druženju je čas hitro minil. Stiski rok in prijateljski objemi so dali vedeti, da smo se vsi dobro 
počutili. 

Naslednje leto se ponovno srečamo v Bistrici v Prekmurju, ki letos praznuje svoj 50. rojstni dan. 

Risbica Šopek solzic, avtorica:
Zarja Sekavčnik, 1.r., OŠ Prežihovega 
Voranca Ravne na Koroškem, mentorica 
Janja Čebulj

Pišejo: Suzana Makič, Maja Marin in Petra Podjaveršek

Na OŠ Koroški jeklarji smo se v tem šolskem letu odločili za sodelovanje s KTV Dravograd v projektu »Šola, da se ti 
zrola«. To je televizijska oddaja za mlade in manj mlade, ki z video prispevki in posnetki pričara delovni in življenjski 
utrip šol, ki so vključene v projekt.

V mesecu marcu se je tako rodila naša prva oddaja, v kateri smo predstavili šolo iz vseh zornih kotov. Spoznali smo 
njeno zunanjo podobo, zastavo, himno, star in nov predstavitveni simbol ter odstirali vse skrite in odkrite kotičke 
pisanega življenja in dogajanja. Predstavili smo različne projekte in utrinke na šoli ter športne dejavnosti in dosežke. 
Posneli in pokukali pa smo tudi na našo podružnično šolo v Kotljah, kjer ravno tako pridno sodelujejo z nami in 
izvajajo svoje projekte. Nikakor pa nismo pozabili na naše sodelovanje z ravenskim vrtcem, saj otroci, ki obiskujejo 
vrtec na Javorniku, vrtec Ajda, pridno telovadijo v naši telovadnici in sodelujejo tudi na naših prireditvah.

Povezava za ogled prve oddaje: https://www.youtube.com/watch?v=uR9rGbshAeQ

Ravenski razgledi
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Ravenski razgledi

V drugi oddaji smo predstavili kulturne dejavnosti na šoli, saj smo zelo ponosni na priznanje, ki smo ga prejeli v 
lanskem šolskem letu. Glede na dolgoletno dejavnost, pestrost in laskave dosežke na področju kulturnih aktivnosti 
smo namreč prejeli naziv Kulturna šola. Predstavljamo plesne in gledališke ter lutkovne dejavnosti, sodelovanje 
folklorne skupine in pevskega zbora z medgeneracijskim centrom in Občino Ravne. Gledališke in lutkovne skupine so 
razveselile otroke po vsej Mežiški dolini. Dosegle so tudi laskave nazive na različnih državnih tekmovanjih. Naši 
najmlajši pa spoznavajo drugačne ljudi in se učijo strpnosti v sodelovanju s CUDV, enoto na Ravnah, ki deluje kot 
dnevni center, in CUDV v Črni. Prikazali smo dejavnosti skozi �lmčke, ki jih učenci pripravljajo, snemajo in montirajo. 
Vpletli smo jih v oddajo in tako prikazali potek �lmske vzgoje. 

Povezava za ogled druge oddaje: https://youtu.be/SONDu6WtS-s

Obe oddaji so vodili učenci interesne dejavnosti šolski radio in tako pokazali svoje sposobnosti. 
Odločili smo se, da ne bomo zaspali na lovorikah, temveč se bomo trudili obdržati ta naziv še v naslednjem petlet-
nem obdobju.

Lepo vabljeni k ogledu naših oddaj na youtube kanalu.
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Ravenski razgledi

Piše: mentorica Suzana Makič

V soboto, 2. 4. 2016, je Nuša Perenda, učenka 7. 
b razreda Osnovne šole Koroški jeklarji, 
sodelovala na mednarodnem pevskem festivalu 
Veseli veter v Ljubljani. Festival je bil že peti po 
vrsti, organizira pa ga slovensko-rusko društvo 
Vesela dRuščina. Vsako leto gostijo mlade  
pevce iz Slovenije in drugih držav. Zapeti 
morajo po eno otroško pesem v slovenskem in 
ruskem jeziku. 
Nuša Perenda je deklica mnogih talentov. 
Odlična učenka, sodeluje na raznih področjih, 
saj je zelo nadarjena, splošno razgledana, 
komunikativna in zelo pozitivna. Letos je 
zmagala na šolskem tekmovanju iz logike in na 
tekmovanju za Cankarjevo priznanje, vsako leto 
je med prvimi na tekmovanju iz matematike in 
Vesele šole.
Poleg rednega pouka obiskuje še glasbeno 
šolo, kjer igra violino. Sodeluje tudi v godalnem 
orkestru Glasbene šole na Ravnah. Pri pevskem 
zboru prepeva že od prvega razreda, najprej pri 
otroškem in sedaj pri mladinskem zboru. 
Sodeluje pri šolskih kulturnih projektih, kjer 
igra, pleše, poje, recitira in deklamira.

Pri gledališki skupini osnovne šole Koroški jeklarji je 
pred dvema letoma odigrala glavno vlogo v plesno 
gledališki igri Samotna jelka, za katero so na državnem 
srečanju mladih gledaliških skupin JSKD Slovenije na 
Jesenicah prejeli zlato odličje. Z isto igro je sodelovala 
tudi na Festivalu gledaliških sanj 2014 v Ljubljani, za 
katero so prejeli Sanjkota za najbolj izvirno igro. V 
letošnjem letu je sodelovala tudi pri šolski glasbeni 
skupini Inspire, kjer je bila pevka. Učitelji tujih jezikov 
ugotavljajo, da je Nuša nadarjena tudi na jezikovnem 
področju. Uči se angleščino, k temu pa je dodala še 
nemščino in francoščino. S pomočjo očeta se je lepo 
naučila pesmi v ruščini, kar dokazuje, da bi ali pa 
mogoče tudi bo, brez problema, k svojemu repertoar-
ju znanja tujih jezikov dodala še ruščino.
Nuša se je odlično odrezala, saj je zelo talentirana 
mlada glasbenica. Svoj pevsko-instrumentalni nastop 
je odlično izvedla, zato je prejela kar dve nagradi 
festivala: tretje mesto v kategoriji solo pevskih 
nastopov ter posebno nagrado festivala z imenom 
Vesele notke za edino pevko in instrumentalistko. 
Nuša je izredna pevka in instrumentalistka, igra na 
violino. Njen nastop je s plesno koreogra�jo popestrila 
še plesalka Neja Topler, tudi učenka 7. b razreda. Za 
predizbor smo pripravili slovensko ljudsko pesem 
Mrzel veter ter rusko Katjuša.  

Nuša je bila izbrana v �nalni gala 
koncert. Za pesem Katjuša, ki jo 
je na gala prireditvi zapela v 
ruskem jeziku, ter spremljevalni 
plesni dodatek sta Nuša in Neja v 
dvorani Španskih borcev v 
Ljubljani poželi največji aplavz 
publike. 
Vsi njuni spremljevalci in 
poslušalci smo bili ponosni, saj 
smo dokazali, da tudi s Koroške 
lahko priveje mlad, prijazen in 
uspešen veter.
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Piše: Uršula Vezonik, mentorica šolskega pevskega zbora »Šmarnice«

DRŽAVNA GLASBENA REVIJA »ZAPOJMO, ZAIGRAJMO, ZAPLEŠIMO«, KRŠKO 2016
Ker tudi »drugačni« potrebujejo pozornost občinstva

Letos mineva natanko 25 let, ko so v Ljubljani na pobudo glasbenice Janje Godec in Silve Grilanc Kitek, tedanje 
predsednice sekcije za osebe z lažjo motnjo v duševnem razvoju pri Društvu defektologov Slovenije, speljali prvo, 
takrat še republiško glasbeno revijo ZAPOJMO, ZAIGRAJMO, ZAPLEŠIMO. 
In le kdo bi si mislil, da se bo revija tako zelo prijela. Naslednje leto je potekala v Rogaški Slatini in v Podčetrtku, 
potem pa so se vrstile v Murski Soboti, Velenju, Zagorju, Kopru… Tudi na Koroškem smo jo gostili kar trikrat. Dvakrat 
v Črni na Koroškem v organizaciji CUDV Črna na Koroškem, 20.,  jubilejno pa smo organizirali tudi mi, OŠ Juričevega 
Drejčka Ravne na Koroškem. Pevci naše šole smo se zgodaj vključili v kolesje revije, saj smo prvič nastopili že na drugi 
reviji v Rogaški Slatini in od takrat nismo manjkali niti enkrat. Ali drugače, letos smo nastopili že petindvajsetič. 
Sama sem kot mentorica šolskega pevskega zbora Šmarnice sodelovala kar enaindvajsetkrat. Najbolj vesela in 
ponosna sem bila, ko mi je na 17. reviji v Kamniku, z zeleno lučjo naše ravnateljice Suzane Vodnjov uspelo, da so 
nam zaupali organizacijo 20., jubilejne državne revije, kar je sovpadalo z zlatim jubilejem naše šole. Dogodek je bil 
tudi medijsko zelo odmeven. Vse je teklo kot po maslu. Naš majhen kolektiv je dokazal, da zmoremo veliko, ko 
zavihamo rokave in vsak doprinese delček k mozaiku velikega dogodka. 

Ta državna glasbena revija je res nekaj posebnega in že samo ime pove, da 
lahko nastopajoči pojejo, igrajo na različna glasbila in plešejo. Njihov nastop je 
lahko tudi povezava vsega ali glasbeno-dramska uprizoritev. Glavni namen je, 
da se udeleženci veselijo in dobijo priložnosti, ko pokažejo, kaj so se naučili. 
Tudi za moje pevce je to nagrada za celoletno delo, saj morajo kar dvakrat na 
teden zgodaj zjutraj vstati, da so do pol osme že na pevski vaji. 
Letošnja, že šestindvajseta po vrsti, je potekala 14. in 15. aprila v Krškem. Mi smo 
nastopali drugi dan. Veselo je bilo že zjutraj, ko smo krenili na pot. Ob prihodu 
smo se malo okrepčali, potem pa smo se pripravili za nastop. Prisluhnili smo 
drugim nastopajočim, med njimi tudi pevskemu zboru »Mlada srca« društva 
Sožitje Mežiške doline. In dobri so bili!
Temperatura je naraščala in že smo stali na odru. Zelo smo se potrudili. Zapeli 
smo pesem o zimi in izvedli še prav posebno priredbo koroške ljudskepesmi 
Tam kjer teče bistra Zila. V izvedbo smo vpletli petje, deklamacijo, rap, inštru-
mentalno igro na Or�ova glasbila ter zvočno sliko klavirske improvizacije 
pianista Primoža Karlovška. Ponosna sem na člane našega šolskega zbora, saj 
je zasluga za drugačen pristop k izvedbi ljudske pesmi prav njihova. Moji pevci 
so tekom leta namreč na vaje prinašali sveže ideje za nastop in nad končnim 
produktom so bili navdušeni prav vsi.

Po zaključku smo si privoščili kosilo, potem pa še zabavo v športni hali, kjer je prej potekal nastop. Ples, veselo 
druženje s prijatelji, sklepanje novih prijateljstev… skratka, vesela urica v prijetnem glasbenem vzdušju.
Med tem smo se sestali mentorji in strokovna komisija ter si izmenjali mnenja o posameznih nastopih, kljub temu, da 
revija ni tekmovalne narave. Člani strokovne komisije: dr. Inge Breznik, svetovalka za glasbeno umetnost, ZRSŠ, dr. 
Tomaž Simetinger, etnokoreolog, Katja Bucik, logopedinja in plesna terapevtka v CIRIUS Vipava, so udeležencem 
svetovali za nadaljnje delo. Nastop šolskega pevskega zbora Šmarnice OŠ Juričevega Drejčka so pohvalili, kar nam 
daje polet za naprej.

Kar prehitro je minil pester dan. Še slovo od starih in novih znancev, potem pa odhod proti domu. Seveda se mimo 
Velenja in najboljšega sladoleda nismo mogli peljati.
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Piše: Beno Jelen, mentor OŠ Juričevega Drejčka

Z učenci OŠ Juričevega Drejčka se redno udeležujemo državnih prvenstev v namiznem tenisu. Interesna dejavnost 
namiznega tenisa deluje že 16 let in v tem času so naši učenci osvojili šest naslovov državnih prvakov.
Interesna dejavnost na naši šoli poteka enkrat tedensko. Tu poskrbimo tako za �zični kot mentalni razvoj, saj poleg 
kondicije, koordinacije in odzivnosti ta dejavnost zahteva tudi veliko razmišljanja in taktike. 
Uspehi so potrditev dobrega dela na šoli na področju športa in nagrada za vložen trud. Predvsem pa šteje druženje, 
igrivost in dobro počutje.

Tekmovalci:
Snežinka Tanacković (2001)
Miha Vališer (2005, 2006, 2007)
Melita Pilič (2005, 2. mesto)
Tadeja Stachel (2006)
Tjaša Stachel (2007, 3. mesto)
Marko Čapelnik (2003, 1. mesto)
Jernej Jančič (2015, 2. mesto)
Jernej Jančič (2016, 3. mesto)
Nejc Miler (2016, 4. mesto).

Piše: Peter Kordež

Zdravstveno reševalni center Koroške je 29. marca 2016 organiziral »Akademijo prostovoljnih gasilcev – prvih 
posredovalcev na Koroškem«, da bi se jim zahvalil za trud pri prostovoljnem sodelovanju v nujni medicinski pomoči. 
Prireditev je s svojo udeležbo počastil tudi predsednik Republike Slovenije Borut Pahor, ki je zaslužnim podelil plakete 
ZRCK, med drugimi jo je prejel tudi Koronarni klub Mežiške doline za aktivno sodelovanje pri usposabljanjih gasilcev, 
prvih posredovalcev.
Kdo je prvi posredovalec? Vsekakor tisti, ki brez razmišljanja prvi ukrepa v trenutkih, ko je ogroženo življenje! Vsi bi 
morali poznati osnove temeljnih postopkov oživljanja! Ob zastoju srca je največ možnosti, da bomo uspešni, če je v 
bližini nameščen avtomatski de�brilator. Na Koroškem smo hvaležni vsem, ki so kakorkoli prispevali za njihovo 
namestitev: občinam, lokalnim skupnostim, podjetjem in zasebnikom ter Koronarnemu klubu Mežiške doline pod 
vodstvom Ivana Žagarja in strokovnim mentorstvom prim. Cirile Slemenik Pušnik, ki je zgradil mrežo javno dostopnih 
avtomatskih de�brilatorjev, s katerimi so očividci rešili že 7 ljudi! 
Problem se pojavi takrat, ko svojci, očividci ali naključni mimoidoči nočejo, ne znajo, ne upajo ali ne zmorejo izvajati 
oživljanja. Če samo pokličejo 112 in čakajo na prihod reševalcev, je to največkrat premalo. Potrebujemo nekoga, ki bi 
ukrepal takoj, pred prihodom reševalcev, vsekakor prej kot v 10 minutah. Rabimo torej prve posredovalce!
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Zakaj torej gasilci - prvi posredovalci? Zakaj prostovoljnim gasilcem naložiti še več obveznosti, 
kljub temu, da so že tako maksimalno obremenjeni, zdaj pa jih bo še Nujna medicinska pomoč uporabila za svojo 
podaljšano roko, kot da nimajo že dovolj svojega dela? Ravno zaradi vsega prej naštetega! 
Že ob nameščanju avtomatskih de�brilatorjev je bil nemalo kje gasilski dom najprimernejša lokacija in gasilci so 
aktivno sodelovali pri širjenju ideje. Gre za srčne, pogumne in poštene ljudi, ki nikoli ne pomislijo najprej nase, ampak 
so vedno pripravljeni priskočiti na pomoč drugim. Tisto, kar jih odlikuje, je tudi dobra usposobljenost, opremljenost 
in pripravljenost, da v vsakem trenutku priskočijo na pomoč. Tega zadnjega nam manjka v Nujni medicinski pomoči. 
Da bi bili v vsaki vasi, v vsakem trenutku, v le nekaj minutah, na kraju dogodka. Ko je ogroženo človeško življenje, so 
pomembne sekunde, ne minute! Od trenutka, ko se oseba zgrudi na tla, preneha dihati, je z vsako minuto, ko ji nihče 
ne pomaga, 10% manj možnosti za preživetje brez posledic. Po desetih minutah so te možnosti še zelo majhne!
Ekipa NMP z Raven pride v desetih minutah morda do Mežice ali do Dravograda, precej je odvisno od razmer na cesti, 
nikakor nam ne uspe v desetih minutah priti na Strojno, v Črno, kaj šele do Slovenj Gradca ali dlje. K sreči imamo še 
dve ekipi Nujne medicinske pomoči. Ekipi iz Slovenj Gradca in Radelj ob Dravi, ki nikakor ne uspeta priti v Dravograd 
v 10. minutah, kaj šele na Pohorje, s katere koli strani, ali kamor koli drugam po makadamskih in gozdnih cestah, ki jih 
je na Koroškem skupaj več kot 1800 km! Kakšne možnosti ima torej tam, na oddaljenih in umaknjenih območjih, 
bolnik v srčnem zastoju? Če so v bližini prvi posredovalci, potem ogromne! Sicer je odvisen od znanja in usposo-
bljenosti svojcev, očividcev, naključnih mimoidočih ter veliko sreče!
Na Koroškem smo se odzvali pobudi dr. Mateja Strnada z mariborske reševalne in se 16.6.2014 udeležili posvetoval-
nega sestanka s predsednikom gasilske zveze Slovenije g. Francijem Petkom in reševalci iz Maribora ter Slovenske 
Bistrice, kjer so pravzaprav začetki sistema prvih posredovalcev. V Mariboru smo se dogovorili o osnovah za usposa-
bljanje, organiziranje in aktiviranje prvih posredovalcev. Ključno vlogo pri organiziranju prvih enot je odigral povel-
jnik Koroške gasilske zveze, predsednik PGD Radlje ob Dravi, Primož Ternik, ki je pozval vsa koroška prostovoljna 
gasilska društva, naj sporočijo podatke o svojih članih, opremljenosti z AED-ji in pripravljenost za vključitev v sistem 
PPO.
Naslednji pomemben člen, ki je povezal idejo v pravo zgodbo, je vodja izpostave Urada republike Slovenije za zaščito 
in reševanje v Slovenj Gradcu, Alan Matijevič, ki ni prisluhnil pomislekom, ampak je po zgledu regijskega centra 
Maribor omogočil vključitev prvih posredovalcev v sistem zaščite in reševanja ter s tem aktiviranja ob dogodkih, ki do 
takrat niso bili del nalog prostovoljnih gasilcev.
Odziv prostovoljnih gasilskih društev je bil dober in na pobudo lokalnega zdravnika, tudi gasilca, Andrije Halužana, 
smo le slabih 5 mesecev po prvih pogovorih že usposabljali prve posredovalce v Vuzenici. Temu so hitro sledili drugi 
in že do konca leta 2014 smo v sistem prvih posredovalcev na Koroškem vključili 8 prostovoljnih gasilskih društev. 
Danes jih je 13. S skupno 220 prvimi posredovalci. Nekateri med njimi so tudi zdravstveni delavci, medicinske sestre 
ali poklicni reševalci. 
Prve posredovalce smo na Koroškem aktivirali že več kot 20-krat! Najpomembnejša pridobitev tega sistema na 
Koroškem je zagotovo kratek dostopni čas. Že v prvih intervencijah se je pokazalo, da so dostopni časi prvih posredo-
valcev vsaj enkrat krajši od ekip nujne medicinske pomoči. V lanskem letu so bili povprečni dostopni časi za ekipe 
nujne medicinske pomoči na Koroškem okroglih 10 minut, a če pogledamo samo intervencije, kjer so ukrepali prvi 
posredovalci, so reševalne ekipe do tja potrebovale v povprečju 17,4 minute, prvi posredovalci pa 5 minut. V prvih 
dvajsetih primerih je 10 ljudi preživelo.

V prvi vrsti sedijo, od leve proti desni: Peter 
Kordež, vodja izobraževanja prvih posredo-
valcev na ZRCK, dr. Tomaž Rožen, župan 
občine Ravne na Koroškem, Marijana 
Kašnik, direktorica ZRCK, Borut Pahor, 
predsednik republike, Peter Bohinec, 
predsednik komisije za priznanja pri ZRCK 
in Darko Čander, predsednik sekcije 
reševalcev v zdravstvu Slovenije.
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Ravenski razgledi

Vsak uspešen primer pomeni vrhunec v prizadevanjih tistih, ki svoja življenja izpostavljajo za to, da rešujejo življenja 
drugih. Brez gasilk in gasilcev–prvih posredovalcev, uspešnih zgodb zagotovo ne bi bilo toliko, kot jih je na Koroškem, 
kjer dobro opremljeni in usposobljeni ukrepajo ob življenjsko ogrožajočih stanjih, ko je ključnega pomena hitro 
izvajanje oživljanja in uporaba avtomatskega de�brilatorja, zaustavitev krvavitve, ki bi lahko pomenila usodno izgubo 
krvi, zagotovitev proste dihalne poti ali odstranitev tujka iz dihal, ki zapira dihalno pot. Vedno so pripravljeni na 
ukrepanje, njihov prihod na kraj dogodka je ključnega pomena, saj tja prispejo precej hitreje od ekipe nujne medicin-
ske pomoči, v vsakem trenutku, v vsaki situaciji! Ob tem pa ne smemo zanemariti dejstva, da nas vodi misel, ki jo že 
od nekdaj uporabljamo tisti, ki sodelujemo v Koronarnem klubu Mežiške doline in tudi v Iniciativi za AED ter se glasi: 

Le skupaj smo lahko še boljši!!!

Iz rok Marijane Kašnik, direktorice ZRCK, sta plaketo 
in priznanja v imenu Koronarnega kluba Mežiške 
doline prevzela prim. Cirila Slemenik Pušnik, 
strokovna mentorica KKMD, in Ivan Žagar, predsed-
nik KKMD. 

Piše: Vojko Močnik

Delegacija občine Ravne se je pod vodstvom župana dr. Tomaža Rožena udeležila svečanosti ob 777. obletnici mesta 
Đakovo. Ob tej priložnosti sta z županom Đakova Zoranom Vinkovićem podpisala sporazum o prijateljstvu in sodelo-
vanju med občinama.
Sporazum o prijateljstvu je lani potrdil naš občinski svet, svečani akt podpisa pa sta župana opravila 6. maja v okviru 
obeležitve praznika mesta Đakovo. Ob tej priložnosti je dr. Rožen izrazil prepričanje, da bo sodelovanje med občina-
ma rodilo mnogo prijateljskih vezi na vseh področjih družbenega življenja. To je tudi priložnost za skupne nastope v 
okviru evropskih projektov. Predvsem pa je pomembno sodelovanje mladih, spoznavanje vrednot v obeh okoljih, 
razumevanje in spoštovanje različnosti. 

Đakovo Podpis sporazuma o sodelovanju
in prijateljstvu

Praznik mesta Đakovo
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Ravenski razgledi

Hrvaško mesto Đakovo, ki ga proglašajo tudi za srce Slavonije, ima nekaj nad dvajset tisoč prebivalcev, s primestnimi 
naselji pa je to občina s trideset tisoč prebivalci. Mesto se ponaša z izjemno lepo katedralo in je sedež Osiješko-baran-
jske nadško�je. Poznano je tudi po  eni najstarejših kobilarn v Evropi s priznano šolo lipicancev in po širše uveljavljeni 
manifestaciji ljudske folklore, imenovani Đakovske vezi (Đakovački vezovi). Gre za najpomembnejši festival hrvaške 
ljudske ustvarjalnosti, ki  vsako leto združuje več deset tisoč ljudi.

Piše: Đuro Haramija, prvi predsednik društva

Januarja letos je minilo deset let od ustanovitve našega 
društva. Kakšno leto pred tem sva se z mag. Milanom 
Lovrenčičem, sinom borca za severno mejo, ustanovitel-
jem prvega društva general Maister in predsednikom 
Zveze društev general Maister, pogovarjala o tem, kako bi 
na primeren način tudi na Koroškem lahko ohranjali 
spomin in krepili zavedanje o pomenu generala Maistra in 
borcev za severno slovensko mejo.
Iz te pobude se je izoblikoval iniciativni odbor in ustanovni 
člani: Janko in Ludvik Kotnik, Franjo Zavodnik, Mirko 
Rozman, Vladimir Ovnič, mag. Martina Klobučar in Đuro 
Haramija smo 12.1.2006 registrirali društvo. Poimenovali 
smo ga po slovenskem junaku, Maistrovem učencu, 
soborcu in pesniku Franju Malgaju. Odločili smo se, da 
pridobimo člane iz vseh treh koroških dolin, zato Koroška 
v imenu društva, z domoljubjem pa smo poudarili osnov-
no idejo in poslanstvo društva. Članstvo se je hitro 
povečevalo in se ustalilo pri okoli 180 članih. 
Od OO ZZB, ki je do tedaj vzorno skrbela za spomenik in 
organizirala vsakoletne proslave, je to skrb prevzelo naše 
društvo. Spomenik je dejansko posvečen tako borcem za 
severno slovensko mejo 1918-1919 kot borcem NOB 
1941-1945, kar poudarjata vgrajen knežji kamen in zvezda 
ter verza pesnikov Rudolfa Maistra-Vojanova in Karla 
Destovnika-Kajuha na ploščah in tako ponazarjata 
zgodovinski proces osamosvajanja Slovenije na koroških 
tleh, ki se je zaključil z vojno za samostojno Slovenijo 1991.
Kmalu po začetku delovanja smo trasirali in označili 
Malgajevo pot, ki smo jo pred kratkim obnovili in podaljša-
li. Nekajkrat letno organiziramo pohode po tej krasni poti, 
ki se začne v Malgajevi ulici na Ravnah in se vije do 
turistične kmetije Spodnji Lečnik, mimo Rutnikove 
kapelice, skozi naselje ter prečka cesto in Mežo pri čistilni 
napravi. Pot se nadaljuje proti spomeniku na Dobrijah, 
nato se ob desnem bregu Meže vrne proti mestu, kjer se v 
izhodiščni točki, pri ravenskem kulturnem domu, tudi 
zaključi. Želimo si, da bi čim več Ravenčanov in obiskoval-
cev posamično ali organizirano prehodilo to pot.

Leta 2009 je ob naši podpori izšla knjiga Franjo Malgaj: 
Vojni spomini 1914-1919, katere urednik in avtor uvodne 
študije je general major v pokoju Marijan F. Kranjc, pri 
nastanku pa je sodeloval tudi Malgajev nečak Janko 
Štamp�.
V društvu vsako leto organiziramo strokovno ekskurzijo, ki 
jo pripravi in vodi sedanji predsednik društva Vladimir 
Ovnič. Tako smo obiskali tudi rojstni kraj Franja Malgaja – 
Šentjur, slovenske kraje na Koroškem onstran meje, 
Posočje, Primorsko, Rezijo in rojake v Porabju na 
Madžarskem. Redno se srečujemo z drugimi društvi 
generala Maistra, še posebej na taborih ob praznovanju 
državnega praznika generala Maistra; leta 2009 smo tabor 
organizirali na Ravnah.
Naše društvo je bilo tudi pobudnik in koordinator 
prestavitve spomenika borcem za severno slovensko mejo 
in borcem NOB. Prejšnja lokacija ni bila ustrezna, posebej 
ne zaradi utesnjenosti in bližine ekološkega otoka. Ob 
razumevanju Občine Ravne in družine Nabernik ter 
sodelovanju podjetja Metal Ravne nam je leta 2010 uspelo 
pridobiti novo - sedanjo - lokacijo in spomenik prestaviti. 
Upamo in si prizadevamo, da bo ta prostor še nadgrajen, 
bolje urejen in bo dobil nove vsebine in možnosti za 
spominska srečanja in druženja.
Lansko leto je nas je s svojo novo knjigo - biogra�jo in 
albumom o znanem koroškem domoljubu Janku Gačniku, 
borcu za severno mejo, učitelju in kulturnem delavcu, 
razveselil prim. mag. Franc Verovnik, tudi član našega 
društva.
Čisto sveža pa je monogra�ja o Franju Malgaju izpod 
peresa priznanega zgodovinarja in raziskovalca ddr. Igorja 
Grdine, iz katere bomo lahko izvedeli še marsikaj o 
domoljubu, po katerem smo poimenovali naše društvo.
Naša člana Mitja Šipek in Đuro Haramija sta prejela 
Maistrovo priznanje, na predlog društva je bilo priznanje 
podeljeno tudi zamejskemu Slovencu Rudiju Vovku. 
Društvo pa je leta 2010 prejelo Plaketo Občine Ravne za 
domoljubno delovanje.
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Ravenski razgledi

Na preteklo desetletje smo upravičeno ponosni. S stabilnim številom članov - okrog 180, sodimo ned najštevilčnejša 
društva v Zvezi društev general Maister. Z veseljem ugotavljamo, da je družbeno okolje vzpodbudno in naklonjeno 
našemu delu, še posebej matična občina in njeno vodstvo z županom dr. Tomažem Roženom na čelu. Zadovoljni in 
veseli smo, da so aktivnosti našega društva opažene v lokalnem okolju in Zvezi društev general Maister in da smo 
deležni ustreznega priznanja, kar nam daje voljo in energijo, da bomo kot društvo in posamezniki še naprej delovali 
kot aktivni državljani in v skladu z napisom na našem praporu – DOMOLJUBNO.

Trasiranje Malgajeve poti junija 2007 (arhiv društva) Đuro Haramija in Mitja Šipek na taboru 2009 (foto: Blaž Kajzer)

Piše: Marta Merkač, članica KMC

Ljudje potrebujemo bližino ter vključenost. Tudi v tretjem življenjskem obdobju ostajamo aktivno povezani v dejav-
nostih, ki nam ohranjajo telesno ter duševno zdravje. Za polnost življenja gojimo stike z ljudmi vseh generacij. Vse to 
nam na Ravnah omogoča Koroški medgeneracijski center.
Na dan odprtja je bil to le prostor z vizijo in načrti. Danes ga napolnjujemo člani, povezani z občutkom, da smo v 
dveh letih druženja doprinesli drug drugemu v življenje nekaj koristnega.
Prve obiskovalce je zbližalo veselje do petja. Združeni v glasbeno skupino Koroški mix navdušujejo s sproščeno 
ubrano pesmijo tudi izven centra.
V štiriindvajsetih organiziranih dejavnostih poteka ustvarjanje, učenje ter izmenjava znanja. Člani sodelujemo kot 
udeleženci in kot mentorji. Drug drugega vzpodbujamo, saj verjamemo, da je zmožen dati od sebe vsak tisto najbol-
jše, kar ima. Miselno druženje pri družabni igri tarok sicer ne spada med Urice za zdravje, udeleženci pa zatrjujejo, da 
pri tej dejavnosti zanesljivo odganjajo demenco.

Dnevni utrip pričenjamo v centru razgibano ob torkih in četrtkih s telovadbo pod strokovnim vodstvom. 
Pomladna novost so plesne vaje. Vse bolj narašča zanimanje za tečaj nemškega jezika. Preko dneva ostaja stalnica 
neformalno druženje ob kavi in prebiranju dnevnega časopisa, kar marsikomu zagotavlja občutek sprejetosti in mu 
lajša osamljenost. Na obisk prihaja vrtec. Z otroško igrivostjo popestrijo druženje pri telovadbi, petju in likovnemu 
ustvarjanju. S pomočjo mentorja v centru pa premagujejo strah pred živalmi. So tudi gostje zajtrka na ulici, kjer 
ponudimo mimoidočim dobrote iz kulinaričnih delavnic.
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Urica ali dve s skupino Solzice temelji na zavedanju, 
da smo pri učenju za kakovostno starost vsi učitelji in 
hkrati učenci.
V skupini Klepet ob kavi razvijamo ob vsakodnevnem 
pogovoru veščino poslušanja. Članice sodelujejo pri 
pripravi in izvedbi praznovanj ter prireditev. Letos so 
medse povabile in s programom razveselile slikarja 
Leandra Fužirja. Na ta način negujemo v centru dejanja 
pozornosti. 

Branje je pri nas več kot zabava. Je 
pogovor o vsebini prebranega in je delitev osebnih 
občutkov ob tem. Člane Literarne čajanke veže prepričan-
je, da je bralec vsak, ki je radoveden in razmišlja s svojo 
glavo. To pomlad so člani, vključeni v projekt »Beremo za 
nagrado Toneta Partljiča«, spoznavali dela Leopolda in 
Primoža Suhodolčana. V sodelovanju z učenci Osnovne 
šole Prežihovega Voranca smo doživeli nasmejano 
druženje s pisateljem Primožem. Na zaključni prireditvi 
bralnega projekta v atriju Koroške osrednje knjižnjice pa je 
gledališka skupina centra uprizorila Veliki paket Leopol-
da Suhodolčana.
Premierno se je omenjena skupina predstavila širši 
javnosti v Kulturnem centru na Ravnah v decembru z 
duhovitim venčkom skečev iz vsakdanjega življenja. V 
zimskih ter pomladnih mesecih so sledila številna gosto-
vanja. Pozitivno doživljanje amaterskega igranja nagovarja 
članice za nadaljevanje druženja na odrskih deskah.

Ravenski razgledi

Naša likovna ustvarjanja so magični trenutki druženja pa 
ne le iz znanega razloga, da so odrasli, ki barvajo, bolj 
ustvarjalni tudi pri reševanju drugih zadolžitev in celo 
problemov. Preprosto gre za harmonijo skupine, ki ob 
barvanju doživlja izdelke kot nekaj prijetnega in se ne 
neha čuditi, kaj vse je mogoče narediti z ošiljenimi 
barvicami, odličnim mentorjem, vedoželjnostjo in vero 
vase.
V medgeneracijskem ateljeju vezejo z akademsko 
slikarko gobelin stenske velikosti. Če je motnja na ekranu, 
ki je na njem upodobljena, v trenutku minljiva, bo v 
unikatni izdelek vtaknih več letdruženja ob vezenju.

Brez prostovoljcev ne gre. Dvaindvajset jih 
sodeluje pri izvedbi aktivnosti centra. Skupaj z zaposlen-
imi vzpostavljajo vzdušje vzajemnosti med člani. Pomem-
bno sodelujejo pri evalvaciji. Kujejo nove ideje in posredu-
jejo izvirne predloge.
Po dveh letih plodnega delovanja inovativno snujemo 
naprej. Uvajamo sistem kreditnih točk. Odpiramo Kavarno 
plus. Naš cilj je medgeneracijsko središče, v katerem bomo 
ponudili »Tečaj pomoči potrebnemu svojcu« kot enega 
vodilnih programov.

Ponosni smo na vse doseženo in hvaležni vsem, ki želite in 
zmorete skupaj z nami ustvarjati medgeneracijsko povezano 
lokalno skupnost.
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Ravenski razgledi

Pišeta: Vojko Močnik in Danica Hudrap
foto: Danica Hudrap

Občina Ravne na Koroškem podeljuje priznanja posameznikom ter podjetjem, organizacijam, skupnostim, društvom 
in skupinam ljudi za uspešno delo in za dejanja, ki imajo poseben pomen za občino,  kot znak priznanja in zahvale ter 
z namenom, da z njimi spodbuja prizadevanja za uresničevanje napredka, večanje ugleda in uveljavljanja občine v 
širšem prostoru.

Občinski svet je sklepe o podelitvi letošnjih priznanj sprejel na svoji 14. redni seji 6. aprila, župan, dr. Tomaž Rožen, pa 
jih je podelil na svečani seji občinskega sveta ob prazniku Občine Ravne na Koroškem 12. aprila v Kuharjevi dvorani 
na gradu Ravne.

Veliko Prežihovo plaketo za kulturne dosežke v letu 
2015 je prejel prim. mag. Franc Verovnik 

 za neutrudno odkrivanje vedenja o naši zgodovini, za negov-
anje odnosa do kulturnih vrednot, lepot in bogastev narave ter 
za prispevek k bogatenju kulturnega utripa v kraju in občini.

 Veliko Klančnikovo plaketo je prejel Darko Jamšek

za njegov pomemben prispevek k uspehom koroškega 
namiznega tenisa, za prenos ljubezni do športa na mlajše 
rodove ter za predstavljanje občine v Sloveniji in v svetu.

Nagrado Občine Ravne na Koroškem je prejela Ivanka 
Stopar

 za dolgoletno uspešno vodenje Srednje šole Ravne na 
Koroškem, njen prispevek k izobrazbi kadrov, ki predstavljajo 
jedro koroških kovinarjev in jeklarjev, za rast šole in njeno 
povezovanje  s krajem in gospodarstvom ter za prispevek  k  
prepoznavnosti občine izven njenih meja.

Veliko plaketo Občine Ravne na Koroškem je prejela  
prim. Cirila Slemenik Pušnik 

za prijazen pristop do bolnikov, usmerjevalen odnos do 
civilne družbe na področju zdravja, za prispevek k 
širitvi mreže  zunanjih de�brilatorjev in za aktivno 
vlogo v dejavnostih koronarnih klubov na 
celotnem območju Koroške. 

Prežihovo plaketo je prejel Urbaan Reiter 

za izjemne uspehe na državnih in mednarodnih tekmovanjih, 
za promocijo ustvarjalnosti mladih, inovativne interpretacije 
skladb za kitaro ter za predstavljanje občine v Sloveniji in 
tujini.

Veliko plaketo Občine Ravne na 
Koroškem je prejela  Glasbena šola 
Ravne na Koroškem 

 ob 60. obletnici njenega delovan-
ja, za vzgojo številnih generacij 
glasbenih poustvarjalcev, za 
pomemben prispevek k 
dopolnitvi kulturnega utripa 
v kraju in v občini ter za 
prispevek k ugledu 
občine doma in v tujini.
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Ravenski razgledi

Podelitev letošnjih priznanj Občine Ravne na Koroškem so s kulturnim programom sooblikovali dijaki Gimnazije 
Ravne, harmonikar Franci Stopar, moderatorka Mojca Prašnički ter prejemnik Prežihove plakete Urbaan Reiter. V  
imenu dobitnikov priznanj se je svečanemu zboru zahvalila prejemnica občinske nagrade, gospa Ivanka Stopar.

Z leve: Franc Verovnik, Urbaan Reiter, Cirila Slemenik Pušnik, župan dr. 
Tomaž Rožen, Ivanka Stopar, Tone Golčer, Aleksander Kotnik (za Glasbeno 
šolo Ravne na Koroškem) in Robert Jamšek (za sina Darka Jamška)

35

C

M

Y

CM

MY

CY

CMY

K

razgledi_tisk.pdf   36   30. 06. 2016   10:29:52



Piše: Janko Havle, predsednik ČD KOTLJE

Čebelarska zveza Slovenije je dala predlog – pobudo na Združene 
narode, da bi bil 20. maj SVETOVNI DAN ČEBEL, saj vemo, kako 
koristne so čebele. Na ta dan se je rodil naš največji čebelar Anton 
Janša (1734-1773), ki je deloval in učil na cesarskem dvoru Marije 
Terezije na Dunaju.

Tudi čebelarji Čebelarskega društva Kotlje smo 
se pridružili tej pobudi in na to temo organizira-
li s ČD Ravne na Koroškem na občini srečanje s 
predstavniki Čebelarske zveze Slovenije. Na 
srečanje so bili vabljeni čebelarji, ljubitelji čebel 
in predstavniki občine. Predsednik ČZS g. 
Boštjan Noč je v uvodu predstavil pobudo. Tudi 
podžupan občine g. Aljaž Verhovnik se je na to 
pobudo odzval zelo pohvalno.
V čebelarskem društvu Kotlje je včlanjenih 35 
članic in članov. Gospodarimo z okrog 350 
družinami čebel. Velik poudarek dajemo higieni 
v čebelnjakih in zdravljenju čebel. Vedno 
imamo tudi dobro udeležbo na predavanjih o 
smernicah ČZS na vseh področjih čebelarjenja. 
Sodelujemo tudi na raznih prireditvah na 
občinski in koroški ravni. Vsako leto izvedemo 
strokovno ekskurzijo in obiščemo čebelarje ter 
čebelarska društva po Sloveniji.

S pomočjo ČZS se je na Pohorju vzpostavila 
plemenilna postaja za celotno Koroško regijo. 
Na plemenilni postaji se oplojujejo naše matice 
za čistost kranjske sivke. Vsi čebelarji stremimo 
za skupni cilj: dobro čebelariti, imeti dobre 
čebelje pridelke in zdrav med.

Naj medi!

Ravenski razgledi

Piše: podpredsednik GZMD Emil Pušnik, GČ I. st.

GZMD že 60 let povezuje prostovoljna gasilska društva in gasilce Mežiške doline ter skrbi za  
njihov strokovni razvoj, povezavo, združevanje, izobraževanje ter jih vključuje v organe GZ 
Slovenije. GZMD deluje po veljavnem zakonu o gasilstvu , ki je zvezam prinesel status , ki so ga že 
nekaj časa imele, to je drugi nivo organiziranosti gasilstva v Sloveniji.
GZMD sestavljajo in �nancirajo PGD Črna,  PGD Mežica,  PGD Prevalje,  PGD Ravne in PGD Kotlje. 
GZMD ima 647 članov, od tega 231 članic. V njej pa so zastopane vse kategorije  članov in članic, 
mladine in veteranov. V slovenskem merilu je to manjša gasilska zveza. 
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Ravenski razgledi

GZMD je tisti povezovalni element, kjer lahko gasilci enotno nastopamo in zagovarjamo gasilske usmeritve ter 
predloge prenašamo na GZ Slovenije.
GZMD je zveza , ki je aktivna tako kot so aktivni  njeni člani. Društva v zvezi so opremljena po zahtevanih kategorijah, 
imajo zadostno  število članstva in razpolagajo z  ustrezno gasilsko tehniko ter imajo pogoje za njihov razvoj in delo.
GZMD je nosilec gasilsko športnih tekmovanj, pionirske lige, ki je nekaj novega pri nas, njeni člani pa sodelujejo na 
najvišjih  gasilskih tekmovanjih v državi.
Leta 2008 smo bili organizatorji  državnega prvenstva za člane, članice, mladino in veterane. Tekmovanje se je 
odvijalo na Ravnah na stadionu. Zveza je ravno tako soorganizator ligaškega tekmovanja za veterane, ki poteka na 
Prevaljah.
Člani GZMD so  aktivni , pridni požrtvovalni gasilci, ki jih gasilska zveza nagradi za njihovo delo. V zadnjem desetletju 
sta dva naša gasilca (častni poveljnik tov. Mirko Naglič in tov. Ivan Hočevar) prejela gasilsko nagrado - kipec gasilca. 
Za delo v gasilskem društvu in gasilski zvezi je bilo podeljenih veliko odlikovanj GZMD in GZ Slovenije.
V GZMD so aktivne tudi  članice, saj so organizirale že 7. taktično vajo članic, ki jo vsako leto izvede drugo društvo, 
zveza pa je  nosilec  vaje.
Zelo pomembna naloga, ki jo ima zveza, je izobraževanje  njenih članov. GZMD s svojimi predavatelji organizira in 
vodi začetne, osnovne in nadaljevalne tečaje za gasilce in je edino združenje, ki organizira in podaja tovrstno znanje 
mladim in gasilcem začetnikom. Na nivoju GZ se organizirajo še izobraževanja za NGČ in druga znanja, ki so potrebna 
za varno delo gasilcev.
GZMD sodeluje s sosednjimi GZ Koroške regije, kjer tvorimo Koroško gasilsko območje, in s prijateljskimi zvezami. 
Vzorno sodelujemo z vsemi humanitarnimi organizacijami in društvi v Mežiški dolini, Koroški regiji in širše. Pomemb-
no  je sodelovanje z Regijskim centrom za obveščanje v Slovenj Gradcu.
Sodelujemo z združenjem avstrijskih  gasilcev v Velikovcu, s katerimi smo pripravili kar nekaj uspešnih gasilsko 
reševalnih vaj.  Ponosni  smo, da  smo leta 2007 sodelovali na vaji, ki so jo organizirali gasilci iz gasilskega okraja 
Velikovec, črpanja vode na Peco, saj smo prišli v knjigo rekordov kot soudeleženci te vaje.
GZMD aktivno sodeluje s KGZ Ravne, ki je edina  profesionalna in strokovna ekipa v naši zvezi, njihovi zaposleni člani 
pa so v večini tudi člani GZ. Znanje,  izkušnje, vsakodnevno izpopolnjevanje so garancija za sodelovanje v bodoče, 
našim občanom pa dajejo občutek varnosti.
Poleg vsega naštetega člani GZMD bdijo nad varnostjo svojih občanov in njihovim premoženjem, saj so v zadnjih 10 
letih opravili  2509 intervencij.
Naši predhodniki, ki so ustanovili OGZ Ravne,  so jo ustanovili  z namenom  medsebojne pomoči in tako brez zunanjih 
dejavnikov zagotovili ljudem in delovnim organizacijam na tem območju zadovoljivo požarno varnost.
Ta  organizacija je  že 60  let sooblikovalka  prostora med Peco, Uršljo in Pohorjem z željo, da ta prostor  sooblikuje še 
naprej.

Piše: direktor-poveljnik KGZ Ravne, Franc Juteršek, mag. upr. ved

Petek 13. Ves dan po obrokih dežuje, skratka turoben dan. Nekaj minut po 18. uri Center za obveščanje prejme klic, da 
je na Holmcu, tam, kjer se križata cesta za novo »smetno jamo« in železnica, ki pelje v Avstrijo, ob močnem poku iztiril 
vlak. Zaradi vpitja ljudi kaže na veliko število poškodovanih… Tak je scenarij vaje, ki smo jo pripravili v Koroškem 
gasilskem zavodu Ravne, pod vodstvom Andreja Stermeca, poklicnega gasilca v našem zavodu, ki je hkrati poveljnik 
PGD Prevalje ter predsednik Gasilske zveze Mežiške doline. Namen vaje je bil preveriti sodelovanje in koordinacijo 
vseh služb, ki posredujejo v primeru množične nesreče. V KGZ Ravne se zavedamo, da ni nihče izvzet, kadar gre za 
nesrečo. Čeprav že imamo nekaj izkušenj iz množičnih nesreč (zadnja v mesecu februarju 2016 na Janečah, kjer je bilo 
v prometni nesreči poškodovanih 5 oseb), smo želeli preveriti usposobljenost, interventnost in medsebojno sodelo-
vanje vseh služb, ki posredujejo ob takih nesrečah.
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Ravenski razgledi

Tudi odgovorni v Koroškem zdravstvenem reševalnem 
centru so podprli akcijo, kajti tudi njih vedno zanima, v 
kakšni pripravljenosti je njihova služba.
Zaradi obsežnosti vaje smo k sodelovanju povabili celotno 
koroško gasilsko območje, regijskega gasilskega poveljni-
ka in gasilce iz Pliberka, Libuč in Vogrč iz Avstrije, pa 
Koroški zdravstveni center, ki je sodeloval s Splošno 
bolnico Slovenj Gradec, Splošno bolnico Celje in Kliničnim 
centrom Maribor, Gorsko reševalno službo Koroške, 
Policijsko postajo Ravne in oddelek kriminalistične policije, 
Slovenske železnice, Upravo RS za zaščito in reševanje 
izpostava Slovenj Gradec, Regijski center za obveščanje 
112 Slovenj Gradec, Občinski štab CZ Prevalje, regijskega 
poveljnika CZ za Koroško in inšpektorja URSZR za varstvo 
pred naravnimi in drugimi nesrečami. 
Vajo smo pripravili tako, da sta bila znana samo čas in 
lokacija dogodka, znano je bilo, da bo večje število 
poškodovanih, naprej pa se bo vse odvijalo po spletu 
resničnih dogodkov. Želeli smo preizkusiti sposobnost in 
pripravljenost posameznikov in reševalnih enot v danem 
dogodku. Pričakovali smo, da bo zaradi na pogled grozo-
vite simulacije dogodka na začetku velika zmeda, vendar 
se je akcija začela odvijati spontano in povsem po pravilih 
glede na smernice reševanja v velikih nesrečah.
Na kraju dogodka so bili prvi gasilci PGD Prevalje in KGZ 
Ravne. Po ogledu situacije je vodja intervencije ugotovil, 
da gre za hudo železniško nesrečo, pri kateri je iztiril 
vagon, ki se je prevrnil. V vagonu je bilo slišati klice ljudi na 
pomoč, tudi v ostalih vagonih je bilo veliko vpitja. Iz vlaka 
se je kadilo in zaznali smo ogenj. Takoj smo preko centra 
za obveščanje 112 zahtevali aktiviranje vseh gasilcev v 
Mežiški dolini, reševalci pa so bili aktivirani sočasno ob 
prvem klicu na regijski center za obveščanje 112.
Dogodki so zahtevali večje število gasilcev za tehnično 
reševanje, saj je bilo potrebno razbitine vagona odpreti, 
da so reševalci lahko prišli do ponesrečencev. Na pomoč 
smo poklicali tudi gasilski enoti širšega pomena PGD 
Radlje ob Dravi in PGD Slovenj Gradec, ena enota za 
tehnično reševanje pa je prispela iz Avstrije. Poleg 
tehničnega reševanja je bilo potrebno še gašenje vlakovne 
kompozicije. Poleg večjega števila gasilskih avtocistern, ki 
so pripeljale vodo, je bilo potrebno dobavljati vodo tudi iz 
bližnjega ribnika.

Veliko dela so imeli zdravniki in reševalci KZD, ki so jim na 
pomoč prihiteli avstrijski kolegi. Različne kategorije 
poškodovanih so zahtevale sistematično delo in prioritet-
no reševanje. Na žalost so bili med potniki tudi umrli. Po 
primarni oskrbi poškodovanih so pod koordinacijo 
zdravnika Mladena Savića odvažali poškodovance v 
Splošno bolnico Slovenj Gradec, Splošno bolnico Celje in 
klinični center Maribor. Osem rešilnih vozil je neprestano 
odvažalo poškodovane v bolnišnično oskrbo. Za umrle je 
bilo predvideno, da poskrbi za njihov odvoz KP LOG 
Prevalje.

Dva potnika sta v šoku zapustila vlak in se podala v 
neznano smer. Gorska reševalna služba je bila vključena v 
iskalno akcijo in po dveh urah so ju izsledili in lažje 
poškodovana pripeljali v zbirni center. Policisti PP Ravne 
so s pomočjo kolegov drugih koroških PP in z delavci 
kriminalistične policije delo opravili dobro. Ker je obstajal 
sum podtaknjenega eksplozivnega telesa na progi, je bilo 
potrebno zavarovati kraj dogodka in onemogočiti dostop 
do vlaka in do iztirjenega vagona. Vodja policistov je 
odločil, da se zaradi teme preiskava prekine in se zjutraj ob 
sodelovanju strokovnjakov Slovenskih železnic, kriminalis-
tične policije in izvedenca železniške stroke nadaljuje.
Po poročanju vodje intervencije regijskega poveljnika 
Koroškega gasilskega območja Primoža Ternika so vse 
službe v štabu odigrale pozitivno vlogo. Vodje posa-
meznih služb so vseskozi informirali vodjo o poteku 
dogodkov. Največji problem se je pokazal, da ni bilo 
možno vzpostaviti radijske zveze z gasilci in reševalci iz 
Avstrije, ki imajo svoje frekvence. Vajo sta spremljala tudi 
inšpektor URSZR za varstvo pred naravnimi in drugimi 
nesrečami in inšpektor za infrastrukturo pri Slovenskih 
železnicah. Med opazovalci pa so bili tudi župana Občine 
Prevalje in Občine Ravne na Koroškem, županja Občine 
Črna na Koroškem ter visoki predstavniki Slovenskih 
železnic. Vaja je bila zaključena s postrojem sodelujočih 
enot ob 20. uri in 20 minut.
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Ravenski razgledi

Piše: predsednik PGD Kotlje  Emil Pušnik

Prostovoljno gasilsko društvo Kotlje je tudi letos počastilo god sv. Florjana, zavetnika gasilcev.
Gasilci iz Kotelj se na dan, ko goduje naš zavetnik, udeležimo sv. maše v naši farni cerkvi. Tako je bilo tudi letos, ko je 
sv. mašo vodil gospod kaplan in skupaj smo se zahvalili našemu zavetniku za vse dobro.
Pri sv. maši so sodelovali tudi pevci MPZ Rožmarin, kar je popestrilo obred praznovanja. Po sv. maši se gasilci in 
krajani zberemo v gasilskem domu na tradicionalni jedi, »šnitah«, ki jih pripravijo naše članice. 
Letošnjega praznovanja se je udeležilo 38 gasilcev iz Kotelj in z Raven na Koroškem. Čar tega praznovanja je ravno v 
tem, da ga v Kotljah praznujemo na god našega zavetnika 4. maja.

Pišeta: Marija Piko in Jerneja Mozgan, Društvo prijateljev 

Društvo prijateljev mladine Koroške je 13. maja 2016 v Kulturnem centru na Ravnah na Koroškem organiziralo 1. 
Filmski festival otrok in mladine Koroške: MLADI OSKARJI, na katerem je sodelovalo 8 šol; 5 osnovnih šol in 3 srednje 
šole z vsega skupaj 12 �lmov.
Ideja, da bi se �lmi otrok in mladine pokazali širši javnosti, ni nova. Učenci namreč vsako leto pokažejo kakšen nov 
�lm na šolskem ali regijskem otroškem parlamentu. Regijski otroški parlament pa je na pobudo ravnateljev šol 
letošnje leto spremenil svojo podobo in bo nadalje potekal zgolj na diskusiji določene teme. Zato smo v ekipi Društva 
prijateljev mladine Koroške čutili potrebo po tem, da otrokom in mladim damo možnost, da svoje �lmske prispevke 
pokažejo tudi širši javnosti.

Šole, ki so sodelovale na festivalu s �lmi so:

Podružnična OŠ Javorje: Poklic mama
OŠ Črna na Koroškem: Kajenje med mladimi
OŠ Koroški jeklarji: predstavljajo se s tremi �lmi na temo Pasti mladostništva
OŠ Šentjanž pri Dravogradu: Pasti mladostništva
OŠ Muta: Šolski parlament
Srednja šola Ravne: Prava pot
Gimnazija Ravne: Dan brez socialnih omrežij (�lm Martina Pogorevčnika)
Srednja šola Slovenj Gradec in Muta: International Village, Razglednice Slovenj Gradec in Sejem Celje. 39
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Tematika �lmov je bila različna. Bodisi je šlo za osrednjo temo letošnjega otroškega parlamenta Pasti mladostništva, 
bodisi so osrednje teme �lmov bili projekti, ki se jih lotevajo dijaki v srednjih šolah, kot je recimo projekt International 
Village. Ali pa je šlo za čisto življenjsko temo in neprecenljivo vlogo staršev v našem življenju, kot so to predstavili 
nekateri učenci.
Na letošnjem �lmskem festivalu zaradi proste tematike �lmov nismo uvrščali v posamezne kategorije, kot je to 
povedal �lmski ustvarjalec Tomo Novosel. Kot član strokovne žirije je dodal, da so se vsi, ki so sodelovali na 1. 
Filmskem festivalu otrok in mladine Koroške: MLADI OSKARJI potrudili po svojih najboljših močeh in da je prav vsak 
izmed ustvarjalcev lahko ponosen na delo, ki ga je vložil v �lm.
Tomo Novosel, scenarist in režiser prvega koroškega celovečernega  �lma z naslovom
TU SE PIŠE ŽIVLJENJE, režiser dokumentarnega �lma VEZELA in kratkega igranega �lma      REZBAR ter organizator 
mednarodnega �lmskega festivala v Slovenj Gradcu, je torej izkušen mlad režiser iz Slovenj Gradca, ki nam je priskočil 
na pomoč s svojim strokovnim znanjem ter ocenil �lme, ki so se na tem prvem �lmskem festivalu potegovali za 
nagrade.

Filmi, ki so po mnenju strokovne žirije izstopali od ostalih, so bili:

Podružnična OŠ JAVORJE s �lmom »POKLIC MAMA«  
OŠ KOROŠKI JEKLARJI s �lmom »PASTI MLADOSTI« (8. razred)
OŠ KOROŠKI JEKLARJI s �lmom »PASTI MLADOSTNIŠTVA« (9. razred)
SREDNJA ŠOLA RAVNE s �lmom  »PRAVA POT«
GIMNAZIJA RAVNE s �lmom »DAN BREZ SOCIALNIH OMREŽIJ«  (�lm Martina Pogorevčnika)

Dogodek je bil posvečen mlademu �lmskemu ustvarjalcu ravenske gimnazije, katerega usoda  je bila močnejša od 
njega in ga danes ni več med nami.  To je bil Martin Pogorevčnik, ki je videl svojo prihodnost začrtano v �lmskih 
vodah. Njegov �lm Dan brez socialnih omrežij smo si na festivalu tudi lahko ogledali.

Ravenski razgledi

Kdo izmed nas kot otrok ni sanjal o tem, da bo junak, ki bo spremenil svet. Da bo segel po zvezdah, ustvaril boljši 
jutri. A ob pogledu na današnjo situacijo se zdi, da se s prehodom iz otroštva sanje razblinijo, da najstniki raje kot o 
tem sanjajo o računalniških igricah, da zavedanje, da svet ni idealen, namesto spodbuda postane preprosto dejstvo, 
ki povzroči pasivnost, nezanimanje za skupnost.

Piše: Tara Ledinek

Ob tem ne bom trdila, da sama vsaj do nedavnega nisem bila del te nezainteresirane 
najstniške celote. Čeprav poglavitno zanimanje zame ne predstavljajo računalniške 
igrice, sem se znašla v krogu učenja, športa in prostega časa in v teh letih preprosto 
izgubila zanimanje za vključevanje v širšo skupnost, za delovanje izven vsakdanjih 
okvirjev mojega delovnega dne. Ne morem reči, da v teh letih nisem spremljala medijev 
in ostala obveščena o zunanjem dogajanju, a vem, da sem ob tem vseeno ostajala v 
varnem mehurčku udobja, ki od mene ni zahteval pretiranega napora. Ustvarila sem si 
mnenje, ki v tem času ni osamljeno, da je naša družba slabo organizirana, in se tolažila z 
dejstvom, da sama tega ne morem spremeniti.  Lahko rečem, da sem svoje razmišljanje 
spremila pred kratkim, ko sem kot dijakinja 4. letnika pričela razmišljati o nadaljevanju 
svojega izobraževanja, o tem, da bom kmalu zapustila ugodje doma, da se bom znašla v 
velikem svetu, ki ni takšen, kot bi želela sama. 
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Ravenski razgledi

Piše: Aljaž Verhovnik, predsednik MSR

Mladinski svet Ravne na Koroškem se je v lanskem letu vključil v program »Za zdravje mladih«, katerega koordinator 
je mladinsko gibanje Brez izgovora. Program se izvaja na nivoju celotne Slovenije oz. na območjih, kjer sodelujejo 
partnerske organizacije. 
Tako smo člani mladinskega sveta že lansko jesen odšli na usposabljanje za promotorje zdravja, ki je potekalo v 
Planici. Pridobljena znanja in veščine smo nato uporabili za pripravo lokalnega projekta, ki smo ga naslovili »Zdrava 
prehrana mladostnika«. Podatki kažejo, da je glede na hiter tempo življenja opaziti vse večje težave z nezdravim 
načinom prehranjevanja pri mladostnikih. 
Strokovno pomoč v projektu je nudil Nacionalni inštitut za javno zdravje, OE Ravne na Koroškem. Poskrbeli so za 
pripravo vsebine zloženke z naslovom Zdrava prehrana mladostnika. Prav tako so 17. maja 2016 poskrbeli za preda-
vanje na temo zdrave prehrane, ki so se ga udeležili organizatorji prehrane na koroških osnovnih šolah ter dijaki 
Šolskega centra Ravne na Koroškem. 
Brošure smo razdelili med vse dijake našega šolskega centra. Dijaki, ki so se udeležili predavanja NIJZ-a, pa so slišane 
informacije na razrednih urah prenesli svojim vrstnikom. Do konca šolskega leta bodo dijaki skupaj z mladinskim 
svetom na šoli organizirali še degustacijo zdravega zajtrka.
Prav tako v sklopu projekta »Za zdravje mladih« je v soboto, 21. maja 2016, v Kulturnemu centru na Ravnah na 
Koroškem potekalo tudi predavanje o športni prehrani doc. dr. Nade Rotovnik Kozjek, ki smo ga pripravili skupaj z 
Zvezo športnih društev Ravne na Koroškem. 
Veseli nas, da je projekt pokazal precejšnje zanimanje pri šolah in športnih organizacijah v občini in tudi v regiji. Zato 
bo Mladinski svet Ravne na Koroškem še naprej dajal pozornost projektom, ki usmerjajo mladino k zdravemu načinu 
življenja.

Ugotovila sem, da moja želja po spreminjanju Sveta leži 
nekje v otroku, ki ostaja v meni, se pred kratkim vključila v 
Mladinski svet Ravne in se odločila, da ne želim biti več le 
eden izmed pesimistov, ki se pritožuje nad slabostmi 
sveta, da želim pomagati ustvariti naš svet vsaj za odtenek 
boljši, ker vem, da je s skupnimi močmi to mogoče. 
In zakaj Mladinski svet Ravne? Ker je vedno treba začeti 
doma, spoznati nove ljudi, postati del družbe, ki ji ni 
vseeno, ki se trudi, ki počasi a vztrajno ustvarja spremem-
be. Sama zdaj namreč vem, da želim postati aktivnejša na 
področju vključevanja v lokalno skupnost, da želim storiti 
nekaj za boljši jutri vseh nas. In ravno to mi ponuja MSR.

 Ponuja organizacijo družabnih in poučnih dogodkov, 
druženje in hkrati sodelovanje pri projektih, akcijah, ki 
imajo večji načrt - načrt  za boljšo prihodnost, narediti 
Ravne prijetnejše mladim in hkrati bolj konkurenčne v 
povezovanju s širšo okolico. 
In naj bo moj članek tudi spodbuda. Spodbuda vsem 
mladim, ki omahujete, ki načrte prelagate na jutri, ki 
menite, da delovanje za skupnost ni potrebno, ki  
neprestano ostajate v mehurčku varnega zavetja. MSR-jev-
ci vas vabimo, da se pridružite in skupaj z nami preživljate 
sproščene in športne trenutke  ter hkrati ustvarjate 
svetlejšo prihodnost. 
Saj kot pravijo, na mladih stoji svet. Naj na nas stojijo tudi 
naše Ravne. 
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Ravenski razgledi

Piše: urednik

Kar štirje Ravenčani so se udeležili majskega evropskega plavalnega prvenstva v Londonu: Damir Dugonjić, Tjaša 
Oder, Gaja Natlačen in 15-letna Janja Šegel. Trije od njih so kar petkrat prišli v �nale.

Največji uspeh je dosegla Tjaša Oder, ki je dosegla v pol�nalu nov slovenski rekord na 800 m prosto (8:31,02) ter se s 
četrtim najboljšim časom zanesljivo uvrstila v �nale. Z novim slovenskim rekordom (8:25:68) je v �nalnem boju 
osvojila bronasto medaljo. To je Tjašino prvo odličje na velikih tekmovanjih. Plavalka ravenskega Fužinarja je v 
napetem dvoboju za stopničko na zmagovalnem odru strla odpor Španke Marie Vilas Vidal. Zmagala je Madžarka 
Boglarka Kapas pred Britanko Jazmin Carlin. 22-letna Korošica, ki je svoj največji uspeh doslej dosegla z naslovom 
mladinske svetovne prvakinje leta 2011 v Peruju na 1500 m prosto, četrta pa je bila na zadnjem EP v Nemčiji, prav 
tako na 1500-metrski razdalji, je presenetila vse slovenske poznavalce plavanja. Pred potjo na merjenje moči najbol-
jših na Stari celini je namreč na  glas razmišljala o �nalu na 800 m prosto in o boju za medaljo na 1500 prosto.
Na 1500 metrov prosto se je Tjaši Oder za las izmaknila še ena kolajna, saj je zasedla četrto mesto z novim državnim 
rekordom (16:08,67). V tem �nalu je nastopila tudi Gaja Natlačen in se uvrstila na osmo mesto. To je bil krstni �nale 
18-letne tekmovalke ravenskega Fužinarja. »Bila sem zelo nervozna, vseeno pa sem se zbrala za najboljši izid letos. 
Mislim pa tudi, da je bil dosegljiv izid 16:22, ki je pomenil peto mesto. A za prvi �nale je v redu in ne morem biti 
nezadovoljna«, je izjavila takoj po tekmi, potem ko  je bila na 800 m prosto šele 13.
Tudi Damir Dugonjić se je uvrstil v oba �nala, na 100 metrov prsno in na 50 metrov prsno, a tokrat ni bil v pravi 
dnevni formi in je v obeh �nalih dosegel šesto mesto, Janja Šegel pa je bila na 100 m prosto 22., na 200 metrov 
prosto pa 29.
Naše čestitke veljajo vsem štirim Korošcem, ki so več kot dostojno zastopali barve Slovenije!

Piše: : SIJ / Ravne Systems 

Na sprejemu najboljših plavalcev Plavalnega kluba Fužinar Ravne se je njihov sponzor, družba Ravne Systems, plavalcem 
in vsem, ki so zaslužni za njihove uspehe, zahvalila še osebno. Najboljši slovenski plavalki Tjaši Oder pa so za uspehe na 
evropskem prvenstvu v plavanju podarili še ček za 1.000 €.

 Skrb in odgovornost do ljudi in okolja, v katerem delajo in živijo, je ena od temeljnih vrednot Skupine SIJ in 
tudi družbe Ravne Systems. Kot je dejal dr. Denis Mancevič, direktor korporativnega komuniciranja Skupine 
SIJ, jo izkazujejo s podporo različnim športnim, kulturnim, humanitarnim organizacijam, društvom in dogod-
kom. »V letu 2015 smo v SIJ-u za sponzorstva in donacije namenili 367.000 evrov. S tradicijo podpiranja 
razvoja lokalnega športa tako nadaljujemo tudi s podpisom sponzorske pogodbe družbe Ravne Systems s 
Plavalnim klubom Fužinar.«

Podpis sponzorske pogodbe maja letos in odlični rezultati plavalcev so bili več kot dober razlog, da se družba Ravne 
Systems klubu in posameznikom za sodelovanje in dosežene uspehe zahvali še osebno. Na sprejemu, ki je bil 2. junija 
2016 v njihovi upravni stavbi na Ravnah na Koroškem, smo imeli tako priložnost srečati najboljše plavalce – Damirja 
Dugonjića, Tjašo Oder in Anjo Šegel, ki letos odpotujejo tudi na Olimpijske igre v Riu. 
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Vodilni plavalni klub v Sloveniji, v katerem aktivno plava 
več kot 150 otrok, letos praznuje častitljivih 70 let obstoja. 
Skupina SIJ je njegov dolgoletni partner, saj je bil do sedaj 
sponzor kluba družba Metal Ravne. Da plavalni klub 
izpolnjuje svoje poslanstvo, ki ga vidijo tudi v razvoju 
vrhunskega plavanja, dokazujejo izjemni uspehi naših 
plavalcev na letošnjem evropskem prvenstvu v plavanju.
Sprejem za najboljše plavalce, trenerje in predsednika 
kluba je družba Ravne Systems izkoristila za izkaz posebne 
zahvale Tjaši Oder. Naša najboljša plavalka je bila na svoji 
športni poti doslej dvakrat zlata in dvakrat srebrna na 
mladinskem evropskem prvenstvu, svetovna mladinska 
prvakinja je letos osvojila bronasto medaljo na članskem 
evropskem prvenstvu v 50 m bazenih, potuje pa tudi na 
Olimpijske igre v Rio de Janeiro. Tjaši Oder je Peter Čas, 
direktor Ravne Systems, predal ček za 1.000 €, se ji zahvalil 
za izjemne dosežke in ji želel veliko uspehov tudi v 
prihodnje. Ob tej priložnosti je Tjaša povedala: »Vesela 
sem, da podpirate naš celoten klub in tudi posameznike. 
Iskrena hvala za lepo nagrado, ki mi bo vsekakor dala 
dodatno motivacijo za še boljše plavanje in še boljše 
rezultate.«

Tjašini izjavi je njen trener, Gorazd Podržavnik, dodal še: 
»Poslanstvo našega kluba je med drugim tudi vzgoja 
vrhunskih plavalcev, od malih nog naprej. Tjaša Oder je 
nase prvič opozorila leta 2007, po burnih letih vzponov in 
tudi padcev pa se je Tjaša, ki sicer študira v Ameriki, 
odločila, da bo olimpijsko leto preživela doma. Rezultat je 
odlična zimska in letna sezona, kronana z medaljo, ki smo 
jo tudi napovedovali. Uspeh naših plavalcev je v veliki meri 
odvisen od pogojev, v katerih delamo. Zato izjemno cenim 
podporo družbe Ravne Systems in prepričan sem, da 
bomo z rezultati naše sodelovanje še naprej nadgrajevali v 
obojestransko korist.«

V Skupini SIJ in družbi Ravne Systems podpirajo razvoj 
lokalnega športa. Poleg plavalnega kluba podpirajo še 
smučarske, nogometne, odbojkarske in druge klube. Kot 
je dejal Peter Čas, direktor družbe Ravne Systems: »Z 
vlaganjem v šport skrbimo tudi za dobro počutje zapos-
lenih in njihovih otrok ter tako prispevamo k promoviranju 
zdravega načina življenja.Sodelavcem družb, ki kot 
hčerinska podjetja Skupine SIJ delujemo na Ravnah na 
Koroškem, zagotavljamo brezplačno sodelovanje v 
mnogih športno-rekreativnih dejavnosti, otrokom 
sodelavcev pa zagotavljamo brezplačne vadnine za 
treninge plavanja in nogometa. S tem staršem in njihovim 
otrokom približamo in olajšamo pot do organiziranih 
prostočasnih aktivnosti otrok ter seveda omogočamo 
razvoj novih potencialnih vrhunskih športnikov.« 

Družba Ravne Systems, hčerinska družba Skupine SIJ, je 
bila ustanovljena januarja letos in je nastala z združitvijo 
družb Noži Ravne, Serpa in Sistemska Tehnika. Šteje prek 
500 zaposlenih in je druga največja družba na Koroškem in 
tretja največja v Skupini SIJ. Usmerjeni so v predelavo 
ravenskega jekla v končne izdelke. Širok nabor izdelkov, 
med katerimi so valji, industrijski noži, rezervni deli, 
storitve in drugo, ter znanje, ki ga prinašajo iz treh podjetij, 
jim dajejo dobro popotnico za razvoj podjetja. Kljub 
izzivom, s katerimi se srečujejo ob združitvi podjetij, so 
zastavljene cilje presegli že v prvem tromesečju delovanja. 

Skupina SIJ je vodilni proizvajalec jekla v Sloveniji in eden 
največjih evropskih proizvajalcev jeklenih proizvodov. 
Združuje 24 podjetij v Sloveniji in tujini, zaposluje več kot 
3.400 ljudi, je med največjimi zaposlovalci v Sloveniji in med 5 
največjimi izvozniki. Skupina na letni ravni ustvari skoraj 700 
milijonov evrov prihodkov (2015) in ima odlične proizvodne 
in �nančne temelje za nadaljnjo rast in razvoj.

Vodilni plavalni klub v Sloveniji, v katerem aktivno plava 
več kot 150 otrok, letos praznuje častitljivih 70 let obstoja. 
Skupina SIJ je njegov dolgoletni partner, saj je bil do sedaj 
sponzor kluba družba Metal Ravne. Da plavalni klub 
izpolnjuje svoje poslanstvo, ki ga vidijo tudi v razvoju 
vrhunskega plavanja, dokazujejo izjemni uspehi naših 
plavalcev na letošnjem evropskem prvenstvu v plavanju.
Sprejem za najboljše plavalce, trenerje in predsednika 

V Skupini SIJ in družbi Ravne Systems podpirajo razvoj 

Tjaša Oder (foto EPA) Gaja Natlačen (foto Siolnet)

Ravenski razgledi
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Piše: Jasmina Boromisa

Pravijo, da vaja dela mojstra, če mojster dela vajo. Ta pregovor v športu še kako drži. Hoditi redno na treninge, tudi 
rekreativno, pomeni, da se lahko veliko naučiš. Za uspeh sama želja ni dovolj. Pomembna so dejanja, trud in trdo delo, 
vztrajnost, samozavest, predanost športu ter navsezadnje veselje in užitek v športu. Le te lastnosti vodijo do uspeha. 

Z uspešnim začetkom letošnjega leta so gimnastičarke ŠD PARTIZAN RAVNE to leto tudi z vztrajnostjo zelo dobro 
zaključile. Januarja so se na DP v skokih z male prožne ponjave, ki je potekalo v Kopru, uvrstile na naslednja mesta: v 
kategoriji »cicibank« je bila Urša Brezovnik 16., Evita Lever pa 17. V kategoriji »mlajše deklice« je Zala Brezovnik 
bila 10., Mojca Santner 61. V kategoriji »starejše deklice« je bila Asja Kotnik 4., Zala Potočnik 10., Aneja Šumah 57., 
Lana Vrhnjak 58., Tijana Spasojević 62. Ekipno so bile 6. V kategoriji »mladinke« je Nuša Perše osvojila 13. mesto, 
sestra dvojčica Nina pa 21. Na OP Renč je v kategoriji »začetnice« Evita pometla s konkurenco in stopila na najvišjo 
stopničko, sledila ji je Zoja E. Strah, na 14. mesto pa se je uvrstila Korina Antolič. Urša je v kategoriji »cicibanke« 
zaradi padca pristala na 22. mestu. V kategoriji »mlajše deklice« je Zala za las zgrešila 6. mesto in s tem možnost za 
�nale. Tudi Žana Sentič in Mojca sta se uvrstili na odlični mesti. Med starejšimi deklicami je Asja  pristala na 6. mestu 
in si omogočila pot v �nale, kjer je osvojila 3. mesto. Ekipno so bile zopet 6. Sestri Nuša in Nina pa sta med mladinka-
mi bili 8. in 17. Na zadnji tekmi OP Bežigrad pa so tekmovalke pokazale nekaj novih elementov, ki so se jih letos 
naučile, zato smo trenerji zelo ponosni na njih. Med cicibankami je bila najboljša Urša, ki je osvojila 9. mesto. Najbol-
jša med mlajšimi deklicami je bila Zala, 14. V kategoriji starejših deklic je uspelo Asji osvojiti srebro, s tem pa tudi 
ponoven vstop v �nale, kjer zopet ni mogla brez srebra. Ekipno so bile 9. Mladinka Nuša pa je zadovoljivo pristala na 
10. mestu. Na koncu tekme je sledila še podelitev pokalov najboljšim tekmovalcem v skokih z male prožne ponjave. V 
skupnem seštevku obeh tekem (Renče in Bežigrad) je Asja Kotnik 2. najboljša tekmovalka v skokih z male prožne 
ponjave v Sloveniji. Vsem tekmovalkam čestitamo za dobre uvrstitve na vseh tekmah. Kljub temu, da se vas je 
nekaterih na tekmah držala smola, ste dale vse od sebe in na to ste lahko ponosne, saj ste same sebi dokazale, da 
zmorete. Ne glede na to, kolikokrat padeš, važno je, da se znova pobereš in seveda nikoli, nikoli, nikoli ne obupaš!

Piše: Romana Pori

Smučarska sezona je bila za ASK FUŽINAR izjemno uspešna. Mlajši tekmovalci (U4 in U6), ter (U8 in U10) so se 
udeleževali predvsem KOROŠKEGA POKALA, ki ga priredi vsak klub v vzhodni regiji. Starejši tekmovalci (U10, U12, 
U14 in U16) pa so tekmovali na tekmovanjih za POKAL VZHODNE REGIJE, bila so tudi DRŽAVNA TEKMOVANJA, 
DRŽAVNA PRVENSTVA in MEDNARODNA TEKMOVANJA. Najstarejši so tekmovali na FIS TEKMOVANJIH v EVROPSKEM 
in SVETOVNEM POKALU. Če povzamem sezono glede rezultatov, smo za POKAL VZHODNE REGIJE kot klub osvojili 
skupno 2. mesto, takoj za najboljšim klubom v Sloveniji, SK Branik Maribor, na državnem nivoju pa je klub osvojil 
skupno 8. mesto izmed 30 klubov v Sloveniji.

Ravenski razgledi
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Posamezni tekmovalci so na državnih tekmovanjih 
dosegali izjemne rezultate. Pri cicibanih U12 je treba 
predvsem izpostaviti VITO KLEMENC, ki je bila na državnih 
tekmah za VELIKO NAGRADO RAUCH skupno na 1. mestu, 
prav tako je bil odličen JAKA VOLENTAR, ki je v skupnem 
seštevku za VELIKO NAGRADO RAUCH osvojil skupno 2. 
mesto.
Pri starejših dečkih U16  sta izstopala tekmovalca ANŽE 
PORI in LUKA MOLIČNIK, ki sta v letošnji sezoni osvojila 
največ medalj na DRŽAVNIH TEKMAH in DRŽAVNIH 
PRVENSTVIH. Oba sta tudi člana SLOVENSKE OTROŠKE 
REPREZENTANCE, ki zastopata SLOVENIJO na mednarod-
nih tekmovanjih po EVROPI.

Tekmovalci, trenerji in starši se še vedno najbolj razveseli-
mo obratovanja domačega smučišča Poseke, saj je naš cilj 
tudi vnaprej številčnost tekmovalcev in strokovno tekmov-
alno delo, ki prinaša dobre rezultate. Z dobrim delom in 
rezultati dosegamo prepoznavnost ASK Fužinar in kraja, iz 
katerega prihajamo.

Piše: Simon Došen; foto: Branko Krančan

Kolesarjenje je oblika gibanja, pri kateri se lahko premikaš samo naprej. Ni ga junaka, ki bi dvokolo pognal nazaj in 
ostal v sedlu. Že samo, če se ozremo nazaj, nas lahko gravitacija hitro prizemlji. Pa vendar je prav, da se vsaj za hip 
ozremo tudi nazaj, v bližnjo preteklost. Ne bo nič bolelo...

Kolesarski klub Ravne na Koroškem je tudi v letu 2015 nadaljeval z vzgojo mladih gorskih kolesarjev v nezmanjšanem 
obsegu kljub splošni krizi, ki se je nujno odrazila tudi v športni sferi. Tekmovalna ekipa mladih kolesarjev dosega v 
Slovenskem pokalu v krosu odmevne rezultate in sodi posebej v mlajših kategorijah v sam slovenski vrh. Lani so se 
jim pridružili še fantje enduro ekipe, ki so tekmovali pod komercialnim imenom KK Ravne Black hole enduro team. V 
sezoni 2015 so se fantje udeležili preko 30 tekem v olimpijskem krosu, maratonih in vzponih najvišjega ranga v 
Sloveniji, Avstriji, Italiji in na Hrvaškem. Fantje so dosegli številne zmage in uvrstitve na stopničke. Teo Pečnik  je v  
kategoriji U 15  osvojil 5. mesto v krosu, in 4. mesto v Slovenskem pokalu. V kateroriji Enduro je Robi Kordež osvojil 
naslov državnega prvaka v kategoriji Master 1. Rok Naglič je osvojil  v kategoriji U 23 2. mesto na Državnem prvenst-
vu v krosu, drugi je bil tudi na DP v isti kategoriji, zmagal je na maratonih Peca (A) in Black Hole v Črni, osvojil je  
Krejanov memorial v absolutni konkurenci itd. Rok in Teo sta letos tudi reprezentanta Slovenije na mednarodnih 
tekmovanjih. Rok je s svojim delom in rezultati opozoril nase tudi druge klube in je letos prestopil v Kolesarski klub 
Calcit Kamnik, kjer bo zaradi večje sredine in več �nančnih sredstev lažje uresničeval svoje sanje na poti do samega 
vrha olimpijskega krosa. Upamo, da se čez nekaj let spet vrne v staro jato. Srečno Rok in hvala za vse lepe trenutke, ki 
smo jih delili! 

Ravenski razgledi
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Seveda pa nismo samo tekmovali, saj imamo v društvu tudi veliko rekreativnih kolesarjev, ki radi poskrbijo za zdrav 
duh v zdravem telesu. Skrb za telo in duha je v teh turbulentnih časih še kako pomembna. Mi se tega zavedamo. Zato 
smo lani vrteli pedala na turah Po dolini Labotnice, kolesarili smo na Uršljo goro in okoli nje, podali smo se čez 
Pohorje, na Dobrač v Avstriji, šli smo po trasi tretje razvojne osi od Holmca do Šentruperta, pa od Kozine do Trsta po 
trasi bivše železniške proge Parenzana in še bi lahko naštevali. 
Organizirano smo se udeležili Maratona v Radencih (druga najštevilčnejša ekipa), Maratona Franja, Black Hole 
festivala in Krejanovega memoriala. Kot nam veleva tradicija, smo organizirali vsakoletno tekmo XC Ravne na 
Koroškem za Pokal Slovenije, Koroško XCO ligo in rekreativno prireditev Ravensko kolesarjenje. Zelo lepo  je uspela 
XCO liga, kjer smo pridobili kar nekaj mladih kolesarjev. Zato vabimo vse, da se teh tekmovanj udeležijo, saj najboljše 
sprejmemo v klub, jim zagotovimo UCI licenco in jim omogočimo udeležbo na vseh športnih dogodkih, ki se jih 
udeležujejo naši najboljši. Tudi Rok, Teo in ostali naši tekmovalci so tako začeli. Letos marca so najboljši mladi 
tekmovalci v XCO ligi za nagrado odšli na priprave na Primorsko.  
Vsega tega ne bi bilo brez požrtvovalnega dela naših članov, trenerjev Robija Kordeža in Primoža Gamsa ter staršev 
tekmovalcev, ki svoj prosti čas namenijo tej lepi aktivnosti na dveh kolesih. Pri tem pa ne smemo pozabiti na  podpo-
ro Občine Ravne na Koroškem z županom na čelu, saj smo pri delovanju kluba in organizaciji prireditev vedno deležni 
posluha in res lepo sodelujemo. 
Vse, ki vas veseli gibanje v naravi, druženje, odkrivanje novih krajev ter skritih kotičkov naše lepe domovine ali pa bi 
se želeli le malo zapeljati po kolesarski stezi, vabimo, da se nam pridružite. Ne bo nič bolelo...
Za zdravje s kolesom naprej!

Piše: OK Fužinar

Članska ekipa Fužinar Metal Ravne je v kvali�kacijah za obstanek v prvi ligi na domači tekmi slavila s 3:0, zato so na 
povratni tekmi potrebovali le en niz. Druga tekma v Ljubljani se je končala s 3:1 za Črnuče, zato so si igralci Fužinarja 
priigrali nastope v 1. DOL tudi v naslednji sezoni.

Ekipa Fužinarja je na domači tekmi bila prepričljivo boljši nasprotnik, zato so vsi na tihem pričakovali obstanek že 
pred pričetkom povratne tekme, ki pa je bila vse prej kot lahka, saj je Fužinar nastopil brez prvega blokerja Denisa 
Valentana.

Ravenski razgledi
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Šole, ki so sodelovale na festivalu s �lmi so:

Podružnična OŠ Javorje: Poklic mama
OŠ Črna na Koroškem: Kajenje med mladimi
OŠ Koroški jeklarji: predstavljajo se s tremi �lmi na temo Pasti mladostništva
OŠ Šentjanž pri Dravogradu: Pasti mladostništva
OŠ Muta: Šolski parlament
Srednja šola Ravne: Prava pot
Gimnazija Ravne: Dan brez socialnih omrežij (�lm Martina Pogorevčnika)
Srednja šola Slovenj Gradec in Muta: International Village, Razglednice Slovenj Gradec in Sejem Celje.

Na njegovem mestu je zaigral korektor Peter Šavc, ki ga je 
dostojno zamenjal. V prvem nizu so domači začeli izjemno 
in si priigrali visoko vodstvo. Ekipa Fužinarja je ostala 
mirna in hitro povedla. V zaključku niza so še vodili z 21:18, 
a po nekaj napakah dovolili domačim, da so se približali in 
po dveh zaključnih žogah uspeli dobiti prvi niz. Za Fužinar 
je bil to alarm, saj so čim prej želeli razbiti dvome o 
potniku v 1. DOL. V drugem nizu so začeli bolje, vodili od 
začetka do konca, dobili drugi niz in se po težki sezoni, ko 
so bili že odpisani, še toliko bolj veselili obstanka med 
elito. Po drugem nizu je trener Nikolić začel s prvo 
postavo, a hitro uvidel, da bodo bolj motivirani igralci s 
klopi. Ti so prikazali dobro igro, saj jim je v naslednjih nizih 
le malo zmanjkalo do zmage. Niza sta se končala na 21. in 
22. točki, povprečna starost naše ekipe v zadnjih dveh 
nizih pa je bila le dvajset let. Igralci Fužinarja so v letošnji 
sezoni prehodili pot od pekla do raja, zato jim za obstanek 
iskreno čestitamo! Za Fužinar so pod vodstvom trenerja 
Nikolića v zadnji tekmi nastopili: Samo Stravnik 5, Mitja Jež 
1, Nace Lednik 2, Peter Šavc 10, David Ranc 3, Miha Borko 
9, Matej Tomaž 18, Jure Jež 15, Rok Maklin, Žiga Mori, Blaž 
Libnik in Luka Tisovnik Enci 2. Članska ekipa je spreobrnila 
sezono po tem, ko je ostala brez treh igralcev. Odšli so 
Gary House, Joseph Cuevas in David Čuk, zasluge pa 
gredo seveda tudi trenerju Slobodanu Nikoliću, s katerim 
so se igralci dobro ujeli.

Na Ravnah je v organizaciji OK Fužinar potekal pol�nale 
Državnega prvenstva za kadete. Poleg Fužinarja so se ga 
udeležili še Krka, Žirovnica in Maribor. V prvi tekmi sta se 
pomerili ekipi Fužinarja in Žirovnice. Bolje so začeli domači 
in niz dobili s 25:20. V drugem nizu so gledalci spremljali 
izenačeno tekmo. Nobena ekipa si ni priigrala večje 
prednosti od dveh točk, zato je odločila šele napeta 
končnica. S 25:23 so slavili igralci Žirovnice in zmagovalca 
je moral odločiti tretji niz. Tudi ta je bil izenačen do konca, 
zmago pa so si priigrali kadeti Žirovnice, ki so ga dobili s 
15:13, kar je pomenilo njihovo zmago z 2:1. 
V četrti tekmi so si stali nasproti igralci Fužinarja in 
Maribora. Prvi niz so dobili Mariborčani. Tudi drugi niz so 
bolje začeli igralci Maribora, a tokrat so igralci Fužinarja 
zrežirali preobrat, do konca niza prednosti niso zapravili in 
izenačili na 1:1. V tretjem nizu smo spremljali odlično igro 
Fužinarja, s 75 % napadom so razblinili dvome o zmagov-
alcu, niz pa so zaključili s 15:7. To je pomenilo konec sanj o 
�nalu za Maribor, Fužinar pa si je z zmago priigral še eno 
tekmo z Žirovnico.
Zadnja tekma turnirja je odločala o drugem potniku v 
�nale. V prvem nizu sta obe ekipi pokazali veliko borbeno-
sti, igralci Žirovnice pa so vodili skozi celoten niz in tudi 
povedli z 1:0. Igralci Fužinarja so v drugem nizu začeli 
bolje, nato so z malo nezbranosti zapravili prednost. Igralci 
Žirovnice so se razigrali in dobili še drugi niz. Z zmago 
Žirovnice z 2:0 pa smo dobili še zadnjega potnika v veliki 
�nale. Na koncu je bila še zaključna slovesnost s podelitvi-
jo nagrad vsem udeležencem in najboljšim posamezni-
kom. Poleg predsednika OK Fužinar Davida Slatinška sta 
na podelitvi prisostvovala tudi reprezentanta Jan 
Pokeršnik in Klemen Čebulj, bivša igralca Fužinarja. Prvo 
mesto so osvojili igralci Krke, drugo Žirovnica, tretji je bil 
domači Fužinar Metal, četrti pa Maribor. 

Ravenski razgledi
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OSEBNI RAČUNI
•  12 mesecev brez stroška vodenja
•  brezplačni dvigi na bankomatih v Sloveniji in EU
•  brez pristopnine za spletno banko Dh-Osebni
•  plačilo položnic provizija od 0,30 EUR

POSLOVNI PODJETNIŠKI RAČUNI

UGODNI KREDITI SAMO ZA VAS

•  12 mesecev brez stroška vodenja
•  brez prilivnih provizij
•  spletna banka Dh-Poslovni

•  POTROŠNIŠKI od 61 do 96 mesecev že od 6M euribor + 4,10 %
•  STANOVANJSKI KREDITI do 30 LET že od 6M euribor + 1,90 %

ZAKAJ ODPRETI RAČUN PRAV V  
DELAVSKI HRANILNICI? 

PRIHRANITE DO 200 € LETNO!!!

GASILCI, UPOKOJENCI in KMETJE
•  24 mesecev brez stroška vodenja
•  brezplačni dvigi na bankomatih v Sloveniji in EU
•  brez pristopnine za spletno banko Dh-Osebni
•  plačilo položnic provizija od 0,30 EUR

Delavska hranilnica

Ravne na Koroškem, Trg svobode 20, tel.: 02 62 12 490, 
Slovenj Gradec, Glavni trg 26, tel.: 02 62 09 440, 

Spletni naslov: www.delavska-hranilnica.si           E-mail: info@delavska-hranilnica.si

ar  ar  ar  
program program program program 
s  poreklom

MESARIJA1990

MESNI
KLUB
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Ravenski razgledi

Piše in fotogra�ra: Angela Juraja Firšt

Tretjina predvidenih pohodov za letošnje leto je že za 
nami. 
Letos smo se že povzpeli na Navrški, Grubarjev in 
Šteharski vrh ter se potepali po Lomu in Lokovici. 
Povsod čudovita neokrnjena narava, svež zrak, lepa 
okolica in ob lepem vremenu fantastični razgledi. Ob 
kramljanju med potjo pozabimo na dolžino poti in se 
čudimo, kako hitro smo prišli na vrh… v dolino… Z 
meseca v mesec pridobivamo tudi na kondiciji in poti 
se nam zdijo vedno lažje… ne glede na dolžino ali 
višinsko razliko. Na vsakem pohodu si na kakšni 
turistični kmetiji ali v gostilni privoščimo okusno 
toplo malico po zmerni ceni. Ta dan kuhanje doma 
odpade!

V naslednjih mesecih gremo še na Št. Janž nad Radlja-
mi, Pohorje, Obir, Podgoro, Kaplo, Gortino, Gmajno in 
Brinjevo goro. Ne bo nam dolgčas. Veselimo se 
vsakega pohoda, saj nas narava vedno znova očara – 
ne glede na letni čas ali vreme. Naj bo sneg, megla, 
sonce …. zmeraj uživamo v sožitju z naravo. In življenje 
je zato lepše. 
Vse ljubitelje narave, hoje in druženja vabimo, da se 
nam pridružite. Potrebujete le  udobne pohodne 
čevlje, pohodne palice, nahrbtnik za rezervno perilo ter 
pijačo in, kar je še najbolj pomembno, »dobro voljo«.  
Prepričani smo, da bo na pohodih tudi vam lepo.
Letni program pohodov je na oglasnih deskah DU, 14 
dni pred vsakim pohodom pa je tam še podrobnejši 
opis poti in druge informacije v zvezi s pohodom.

Pišejo: Branko, Danilo in Simon

Pred tremi leti, po partiji »fusbala«, se Danilo obrne k meni in me vpraša: »Kaj pa če bi mi naredili skupne pohode na 
našo Uršljo goro? Na podoben način, kot imajo to Mariborčani na Pohorje. Pač ne bomo sami hodili tja gor, ampak 
nas bo več.« In stvari so stekle hitreje, kot bi si sploh upal pomisliti. Za je bil tudi Simon in na hitro smo se dogovorili. 
Brez kompliciranja, manj bomo komplicirali, boljše bo.
Preko zime bomo vsako drugo soboto štartali na parkirišču ob Ivarčkem jezeru in se podali po Železarski poti na vrh 
Uršlje. Na družabnem omrežju se »uštima« vabilo in to je to. Na sporedu pa bo osem skupnih pohodov, mi smo jih 
poimenovali »skok«, torej Skok na Uršljo goro.
Prvič smo se pognali v decembru 2013. In že na prvem našem pohodu se je zbralo presenetljivo veliko pohodnikov, 
kar 35, kar je preseglo vsa naša pričakovanja. Med ljubitelji Uršlje gore je dobra beseda hitro zaokrožila. In  naša 
druženja so postala stalnica. In če nas je bilo v prvi sezoni  Skoka na Uršljo goro 276 pohodnikov, kar je zares 
presenetljivo velika številka, je ta v letošnji sezoni narastla na 851 ljudi, kar pomeni, da se nas je vsako soboto 
povprečno zbralo preko sto ljubiteljev rekreacije in naše Gore. 
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Ravenski razgledi

Prvič smo se pognali v decembru 2013. In že na prvem našem pohodu se je zbralo presenetljivo veliko pohodnikov, 
kar 35, kar je preseglo vsa naša pričakovanja. Med ljubitelji Uršlje gore je dobra beseda hitro zaokrožila. In  naša 
druženja so postala stalnica. In če nas je bilo v prvi sezoni  Skoka na Uršljo goro 276 pohodnikov, kar je zares 
presenetljivo velika številka, je ta v letošnji sezoni narastla na 851 ljudi, kar pomeni, da se nas je vsako soboto 
povprečno zbralo preko sto ljubiteljev rekreacije in naše Gore. 
Dobra volja, pozitivna energija, druženje, vse to nas je družilo na naših skupnih pohodih v prvi vrsti pa seveda sama 
Uršlja gora. Ta nas preseneča v vsakem letnem času, vedno je lepa, tako posebna…
Lepo je bilo videti ljudi, ki so se ob sobotah pripeljali iz Maribora, Ljubljane, Žalca, Slovenske Bistrice, Celja….tudi 
kolegi iz sosednje Avstrije so nas redno obiskovali, da o dobri volji iz Mislinjske, Dravske in Mežiške doline ne govo-
rim. 
Prav zato je za nas tri, ki smo se poimenovali kar v UG Timing, to pomenilo še dodatno motivacijo. Poskrbeti, da bo 
vse o.k., da bodo vsi udeleženci na vrhu dobili brezplačen čaj. Za to so poskrbeli naši zlati donatorji. Dobri ljudje, brez 
katerih ne bi bilo teh naših druženj. Na vsakem skoku smo med udeležence podelili nekaj bonov za kosilo ali pico in 
razvajanje v Solnem hramu. Na zadnjem �nalnem skoku je bilo teh nagrad »malo morje«. Takrat se podelijo tudi 
nagrade najboljšim, najhitrejšim, med vse prisotne pa se podelijo tudi bogate praktične nagrade.
Na našo Uršljo goro nam je uspelo privabiti veliko ljudi in jim prikazati lepote našega kraja, ob vsem tem pa so se še 
rekreirali. Trudimo se in delamo na tem, da bi se naši skupni pohodi nadaljevali  še v prihodnje. Kaj je lepšega, kot 
združiti prijetno s koristnim. Vabljeni ljubitelji Uršlje gore, da se nam pridružite!

Pred tremi leti, po partiji »fusbala«, se Danilo obrne k 
meni in me vpraša: »Kaj pa če bi mi naredili skupne 
pohode na našo Uršljo goro? Na podoben način, kot 
imajo to Mariborčani na Pohorje. Pač ne bomo sami 
hodili tja gor, ampak nas bo več.« In stvari so stekle 
hitreje, kot bi si sploh upal pomisliti. Za je bil tudi 
Simon in na hitro smo se dogovorili. Brez komplici-
ranja, manj bomo komplicirali, boljše bo. 
Preko zime bomo vsako drugo soboto štartali na 
parkirišču ob Ivarčkem jezeru in se podali po 
Železarski poti na vrh Uršlje. Na družabnem omrežju 
se »uštima« vabilo in to je to. Na sporedu pa bo osem 
skupnih pohodov, mi smo jih poimenovali »skok«, 
torej Skok na Uršljo goro.

Piše: Tjaša Havnik, predsednica društva

To so besede, za katerimi stojimo v Društvu za šport in rekreacijo – Razgibaj se. Zavedamo se namreč, kako 
pomembna je rekreacija, tako za naše telesno kot tudi miselno počutje. V te namene že 5. leto zapored organiziramo 
in izvajajmo vodene skupinske vadbe, s katerimi želimo posameznikom približati vadbo in redno rekreacijo vključiti v 
človekov vsakdan. V sezoni 2015- 2016 smo naše delovanje razširili z vključitvijo dodatnih oblik vadb, hkrati pa naše 
programe vadbe selili v vse večje koroške kraje, tudi na Ravne na Koroškem, kjer smo v Kulturnem centru Ravne 
izvajali vadbo TNZ mixa ter vadbo pilatesa, s katero pričnemo ponovno jeseni. 

Več o našem delovanju in naših vadbah si lahko preberete na www.razgibaj-se.eu
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Ravenski razgledi

Piše: Anica Abraham

V DRUŠTVU UPOKOJENCEV RAVNE NA KOROŠKEM smo člani tudi letos aktivni na športnem področju.
Naši člani se vključujejo v različne športne aktivnosti kot so balinanje, kegljanje, pikado, smučanje, pohodništvo, 
tek na smučeh, rusko kegljanje, tenis, namizni tenis, biljard, šah, streljanje z zračno puško, telovadba ter 
ribolov; – ribiči, člani društva, organizirajo vsako leto tekmovanje KPZ v ribolovu na ribniku Brdinje.

V vse športne aktivnosti se vključuje kar 180 članov društva. Vadbe potekajo v prostorih društva 
in Zavoda za šport, rekreacijo in kulturne dejavnosti Ravne. Vsaka športna panoga ima svojega 
vodjo, ki skrbi za nemoten potek vadb. Vadbe našim članom omogočajo boljšo �zično 
pripravljenost, druženje in razvedrilo.
Udeležujemo se društvenih tekmovanj, tekmovanj Koroške pokrajinske zveze ter 
državnih prvenstev, kjer dosegamo odlične rezultate. 
Sodelujemo tudi na športnih srečanjih, ki jih organizirajo društva v regiji in 
tako navezujemo stike z drugimi člani društev, ki jim je šport blizu.
V mesecu maju vsako leto organiziramo tekmovanje v balinanju v 
spomin na našega nekdanjega predsednika Jožeta Šaterja, na 
katerega so povabljeni balinarji iz celotne Koroške regije. 
V okviru Ravenskih dnevov sodelujemo z Občino Ravne na 
Koroškem in organiziramo razne športne igre.

V Društvu upokojencev Ravne na Koroškem si 
želimo, da bi se čim več članov odločilo za 
aktivno preživljanje svojega prostega 
časa, saj vsak lahko najde kaj zase in 
tako poskrbi za svoje zdravje.

Šport je delo, je veselje in 
uspeh.

Piše: Katja Cvilak

Ravenski župljani se vsaki dve leti odpravimo na daljše romanje. Tako smo se odpravili že v Rim, na Poljsko in v Lurd. 
Letos pa smo z našim romanjem obeležili leto usmiljenja in letni župnijski misijon in se odpravili k svetniku patru Piju, 
ki ga je papež Frančišek razglasil za enega od zavetnikov svetega leta Božjega usmiljenja.

Z vami bi rada podelila delček tega, kar smo romarji iz župnije Ravne doživeli na naši romarski poti v San Giovanni 
Rotondo. Na našo pot smo se podali v zgodnjih jutranjih urah pomladnega četrtka. V Ljubljani se je pisani druščini 
romarjev pridružila vodička Alenka in skupaj smo se podali odkrivat življenje patra Pija iz Pietrelcine. V dopoldanskih 
urah smo prispeli na našo prvo postajo - kraj Lanciano. V cerkvi smo obhajali sveto mašo in imeli priložnost zreti v 
prvi in največji evharistični čudež v Katoliški cerkvi, ki se je zgodil že davnega leta 750. V rokah nevernega meniha je 
hostija postala resnično meso, vino pa resnična kri, strnjena v pet nepravilnih kepic. 
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Ravenski razgledi

Oboje lahko danes vidimo v kelihu in monštranci na 
glavnem oltarju. In ko smo zrli v živo monštranco, 
smo se spraševali, kakšen je naš odnos do maše in 
evharistije.
Našo pot smo nadaljevali ob obali Jadranskega morja 
do San Giovanni Rotonda. Drugo dopoldne smo se 
najprej odpravili v bližnji Monte S. Angelo in se 
priporočili v varstvo nebeškemu vojščaku, nadangelu 
Mihaelu, ki se je prikazal v tamkajšnjem svetišču. 
Večino dneva smo preživeli v romarskem središču, 
kjer je pater Pij preživel skoraj vsa leta svojega 
redovniškega življenja. Tu je leta 1920 v mističnem 
zamaknjenju prejel stigme. Kljub čudežnim znamen-
jem, ki so potrjevala, da ga vodi Gospod, je bil pater 
Pij deležen sumničenj, obtožb in obrekovanja, celo 
preganjanja. Pa vendar so ga ljudje množično iskali in 
se zatekali k njemu. Bil je tudi izredno priljubljen, a 
zahteven spovednik. Marsikoga je poslal domov, da 
naj premisli o svojih dejanjih in potem zopet pride 
nazaj. Tudi mi smo se ustavili v stari samostanski 
cerkvici, kjer je posebna spovednica za ženske in kjer 
je maševal tudi do dve uri. 

Ogledali smo si svetišče Milostne Matere božje in se 
sprehodili skozi muzej z bogatimi spomini na življenje 
svetnika. Premišljevanje o njegovi duhovni poti nas je 
vabilo, da vzamemo zares svoje poslanstvo in se 
predamo Božji volji, pa čeprav nas ta pelje skozi 
odpoved in bolečino.
Večkrat je dejal, da bi svet lahko obstajal brez sonca, 
brez svete maše pa ne in tako smo tudi mi darovali 
sveto mašo v stari samostanski cerkvici. Podali smo se 
tudi na križev pot, ki se nahaja nad svetiščem in ga ob 
sodelovanju in petju prehodili. Na koncu smo se 
zadržali še ob grobu patra Pija, ki je v kripti nove 
moderne cerkve, katere hodnik in grob je z mogočnimi 
in veličastnimi mozaiki obogatil jezuit p. Marko Ivan 
Rupnik. Številni romarji iz vsega sveta se ustavijo ob 
njegovem grobu in se priporočajo temu velikemu 
človeku. Pater Pij je naredil na nas velik vtis zaradi svoje 
skromnosti, majhnosti, pa vendar velike predanosti 
Gospodu.
Pot nas je vodila v obmorsko mesto Bari, ki je še 
posebej zanimivo, saj je tukaj pokopan veliki dobrotnik 
otrok sv. Miklavž. V starem mestnem jedru, kjer se 
lahko srečamo z že skoraj arabskim vrvežem, stoji 
mogočna Basilica di San Nicola. Nadaljevali smo pot v 
slikovito pokrajino Trulli, ki slovi po istoimenskih 
nenavadnih stožčastih bivališčih, ki smo jih lahko 
občudovali v mestecu Alberobello. Podali smo se tudi 
na streho enega izmed trullijev, kjer so nam gostitelji 
postregli z domačimi specialitetami.
 Zadnji dan naše romarske poti smo se ustavili v Loretu. 
V Marijinem božjepotnem svetišču smo si ogledali 
nazareško hišico. V mogočni baziliki s številnimi 
stranskimi oltarji stoji  hišica, o kateri pripoveduje 
izročilo, da so jo tja prinesli angeli iz Nazareta in da je v 
njej živela Sveta družina.
Med potjo smo spoznavali pokrajino Apulijo, občudo-
vali smo prostrane nasade oljk, vinske trte, sončnic, 
tobaka, paradižnika.
Romanje je bilo za vse udeležence prijetno in duhovno 
bogato druženje, ki bo v nas še dolgo odmevalo.

V soboto, 4. junija 2016, je v Radomljah potekalo zadnje kolo 
lige deklet U17, v katerem se je odločalo o naslovu državnih 
prvakinj:
 
ŽNK Radomlje DU17 - NK Fužinar DU17 0:1 (0:0)
 
Dekleta NK Fužinar so zmagala in osvojila naslov državnih 
prvakinj. 
Bravo, zmagovalke! Čestitamo! 53
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Ravenski razgledi

Piše: Marijana Kašnik

PRVI POSREDOVALCI
Prostovoljstvo je nesebično dajanje pomoči in je temelj civilne družbe, saj podpira najbolj plemenite vrednote 
človeštva, kot so mir, svoboda, varnost, skrb drug za drugega. Zdravstveno reševalni center Koroške (ZRCK) velik 
pomen posveča osveščanju in izobraževanju strokovne ter laične javnosti. Eden od pomembnih pristopov je program 
»Sistem prvih posredovalcev«. Skupaj s Koronarnim klubom Mežiške doline izobražujemo gasilce, ki imajo izkušnje s 
posredovanjem v situacijah, ko so ogrožena človeška življenja. Gasilci prihajajo iz lokalnega okolja, zato so  lahko prvi 
pri tistih, ki pomoč potrebujejo. In preživetje življenjsko ogroženih ljudi je odvisno prav od hitrega in učinkovitega 
ukrepanja. Na Koroškem smo izobrazili že preko 200 gasilcev – prvih prostovoljcev do te mere, da lahko pomagajo in 
izvajajo prvo pomoč ali uporabijo avtomatski de�brilator do prihoda ekipe nujne medicinske pomoči. Pomen prvih 
posredovalcev je izpostavil tudi predsednik republike Slovenije g. Borut Pahor, ki se je na Slavnostni akademiji prvih 
posredovalcev zahvalil vsem, ki delujejo in pomagajo v tem sistemu. 

POMOČ BREZ MEJA
ZRCK je mesecu maju aktivno sodeloval na reševalni 
vaji Železniška nesreča – Holmec 2016, ki je bila 
načrtovana kot primer hude železniške nesreče z 
večjim številom poškodovanih. V zadnjih letih je bila 
to na Koroškem tudi ena redkih obsežnih vaj na 
meddržavni ravni in izkazalo se je, da zmoremo 
odlično sodelovati.

Glavni organizator vaje je bil Koroški gasilski zavod 
Ravne (KGZ), ki je prevzel tehnično gasilski del vaje, 
ekipa ZRCK pa je prevzela pripravo in organizacijo 
medicinskega dela vaje.  Na reševalni vaji so poleg 
KGZ Ravne in ZRCK-ja sodelovala prostovoljna 
gasilska društva Mežiške, Dravske in Mislinjske doline, 
gorski reševalci z reševalnim psom, člani civilne 
zaščite, Regijski center za obveščanje 

Slovenj Gradec, policija, Slovenske železnice, nekatera 
gasilska društva iz obmejnih krajev sosednje Avstrije, 
reševalna postaja nujne medicinske pomoči iz Pliberka, 
bolnišnice in zdravstveni domovi. Zbralo se nas je 
preko 200 in prve analize so pokazale, da so pristojne 
ustanove na Koroškem sposobne delovati usklajeno, 
da se znamo dobro organizirati in da kljub omejenim 
kadrovskim in materialnim virom v takih primerih 
delujemo po najboljših močeh in z vsem svojim 
znanjem. ZRCK je s svojo ekipo ponovno dokazal, da 
znamo in smo sposobni oskrbeti večje število pones-
rečenih na način, ki ga narekujejo sodobne smernice 
stroke v svetu. Vaje so nujen del priprav na realne 
nesreče, v katerih se od nas pričakuje, da bomo 
ukrepali po najboljših močeh. Ponosni smo, da imamo 
na Koroškem takšne organizacije in ljudi, ki znajo 
sodelovati in so se pripravljeni usposabljati na terenu v 
svojem prostem času, saj so to isti ljudje, ki so vselej na 
razpolago, ko je treba reševati človeška življenja in 
premoženje ob vsakem času.
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Ravenski razgledi

Piše: Nina Pogorevec

Osnovno poslanstvo Nacionalnega inštituta za javno zdravje (NIJZ) je načrtovanje, izvajanje in koordiniran-
je aktivnosti na področju varovanja in izboljševanja zdravja prebivalcev ter kakovosti njihovega življenja, prav tako pa 
tudi prepoznavanje vzrokov in razširjenosti zdravstvenih problemov ter načrtovanje in uveljavljanje učinkovitih 
ukrepov za njihovo omejevanje. 

Ključni cilj delovanja NIJZ je izboljšanje zdravja posameznika in skupnosti  ter zmanjšanje neenakosti v 
zdravju.

Temelji javnozdravstvenega delovanja NIJZ in območnih enot NIJZ

- Poznavanje zdravstvenega stanja populacije in populacijskih skupin ter za zdravje pomembnih podatkov  
 (zbiranje in spremljanje, raziskovanje).
- Prepoznavanje (novih) dejavnikov tveganja in varovalnih dejavnikov za zdravje.
- Prepoznavanje potreb prebivalstvenih skupin, zlasti ranljivih skupin.
- Razvoj, testiranje, implementacija, evalvacija programov (ter pristopov in orodij) krepitve zdravja,   
 preprečevanja in zgodnjega odkrivanja bolezni.
- Upravljanje in koordinacija programov na državni, regijski in lokalni ravni.
- Medsektorsko, interdisciplinarno delovanje (zdravje v vse politike).
- Udejanjanje promocije zdravja kot najbolj širokega pristopa v javnem zdravju.
- Opolnomočenje posameznika in skupnosti za ohranjanje in krepitev zdravja.

Na OE Ravne se trudimo vzdrževati speci�čno preventivno dejavnost v regiji, ki se kaže v smeri zdravstveno-ekoloških 
aktivnosti (Življenje s svincem,…), spremljanju in obvladovanju nalezljivih bolezni (smernice za stroko, starše, vrtce, 
šole,…), vključno z delovanjem cepilne ambulante (cepimo proti gripi, steklini, klopnemu meningoencefalitisu, 
izvajamo cepljenja za potnike v mednarodnem prometu, cepljenje ob posebnih boleznih…), koordinaciji zdravstvene 
vzgoje, razvijanju in izvajanju preventivnih programov (Svit, Zora), promocije zdravega življenjskega sloga. Koordini-
ramo mrežo Zdravih šol in program Zdravje v vrtcu ter spremljamo zagotavljanja prehrane v vzgojno izobraževanih 
zavodih.
S stojnicami smo prisotni na občinskih prireditvah, izvajamo oz. organiziramo predavanja in delavnice tako za 
strokovno kot tudi splošno javnost, sodelujemo z lokalnimi skupnostmi, delovnimi organizacijami, društvi za zdravje 
ter drugimi vladnimi in nevladnimi organizacijami, organiziramo strokovne konference in preventivne akcije (Koroška 
v gibanju brez tobaka, Živimo zdravo).
Da bi naše delo še bolj približali tako strokovni kot tudi splošni javnosti, smo v okviru letošnje obeležitve Svetovnega 
dneva zdravja, v torek, 5. aprila 2016, organizirali Dan odprtih vrat. 
Obiskovalcem smo predstavili naše delo, ponudili meritve telesne sestave ter jim preko aktivnosti "Tržnica zdravja" 
približali preventivne programe na področju zdravja. Ob obisku so udeleženci prejeli tudi lepo misel v obliki srčka, ob 
izhodu pa so se lahko sprehodili skozi napihljivi model debelega črevesa.Vsem obiskovalcem se zahvaljujemo za 
obisk, še posebej pa smo bili veseli, da sta se nam pridružili skupina odraslih iz ZIP centra ter skupina otrok in 
mladostnikov iz OŠ Juričevega Drejčka. Za slednje smo pripravili tudi krajši predavanji na temo zdrave prehrane in 
ušivosti. 
Naše poslanstvo je prispevati k izboljšanju zdravja in blaginje ljudi, zato k vam pristopamo z znanjem in odprti za 
sodelovanje. 
Vljudno vabljeni, da nas obiščete Ob Suhi 5b na Ravnah in z veseljem se bomo odzvali na vaše pobude.

Območna enota (OE) Ravne na Koroškem
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Mi vas omrežimo!
Nudimo najboljši servis in svetovanje 
s področja elektro inženiringa.

www.elektrotim.si

Naša vizija je doseganje odličnosti 
poslovanja z zagotavljanjem prijaznih in 
inovativnih storitev svojim kupcem ter z 
odgovornim odnosom do okolja in
 zaposlenih v družbi.
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  NE VESTE, KJE BI ZAČELI?

PRIDITE K NAM PO NASVET!

RAVNE NA KOROŠKEM, GAČNIKOVA POT 3,
tel: 02 82 21 191, 041 577 990; lekarna.dren@siol.net; www.lekarna-dren.si
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Ravenski razgledi

Piše: Neda Hudopisk, predsednica KDBR

Koroško društvo za boj proti raku je nepro�tno, prostovoljno društvo, ki deluje za potrebe celotne Koroške že dvajse-
to leto. Naše poslanstvo je izobraževati ljudi o pomenu preprečevanja in zgodnjega odkrivanja kroničnih nenalezl-
jivih bolezni, s poudarkom na rakavih obolenjih. 

Delujemo preko različnih zdravstveno-vzgojnih akcij v vrtcih (za starše), osnovnih ter srednjih šolah, delovnih 
organizacijah in lokalnih skupnostih, dejavni smo tudi preko medijev in informacijskih stojnic v lokalnih skupnostih. 

Nudimo vam:
- predavanja na vsebino »Življenje je lepo. Ne zapravimo ga zaradi nevednosti!«;
- edukacijske preglede dojk (po urniku);
- psihološka svetovanja (po urniku);
- učenje samopregledovanja dojk in mod na specialnih modelih;
- možnost obiskov priložnostnih informacijskih stojnic;
- zdravstveno-vzgojni material.

20-letnica delovanja Koroškega društva za boj proti raku

Društvo je vključeno v Zvezo slovenskih društev za boj 
proti raku. Delujemo v javnem interesu na področju 
zdravja, katerega glavni namen je promocija zdravega 
življenjskega sloga in zgodnje odkrivanje predrakavih in 
rakavih sprememb, saj zgodnje odkrivanje pripomore k 
večji uspešnosti zdravljenja in boljši prognozi. S 
programom podpiramo nacionalne presejalne programe 
(Svit, Dora in Zora), ki bolezen odkrijejo še preden so vidni 
prvi znaki bolezni.

Vljudno vas vabimo, da se nam pridružite ob letošn-
jem 20. jubileju »Praznujmo življenje«. Javna 
prireditev se bo odvijala v petek, 7.10.2016, s pričet-
kom ob 17. uri, v Kulturnem domu na Ravnah. Program 
bodo popestrili Adrijana Kamnik, Alja Krušič, Anej in 
Rok Piletič, Klapa Klapavica, učenci osnovnih šol in 
vrtca ter glasbene šole Ravne. Pridružite se nam, da 
skupaj proslavimo življenje!
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Ravenski razgledi

Piše: Dajana Vodnjov, dipl. m.s., SPO tim

Septembra 2013 se je na primarni ravni zdravstva, pod okriljem ZD Ravne na Koroškem, oblikoval tim skupnostne 
psihiatrične obravnave, ki na terenu pokriva 12 koroških občin. Koroška je ena od bolj ogroženih regij v Sloveniji, z 
najvišjim številom samomorov, brezposelnosti, revščine, alkoholizma, oddaljenosti od psihiatričnih bolnišnic in 
najnižjim številom strokovnega kadra na število prebivalcev, zato je bila, v okviru projekta duševnega zdravja v 
skupnosti, v letu 2013, vključena v program skupnostne psihiatrične obravnave. Gre za sodoben pristop pri zdravljen-
ju duševne motnje, za dopolnitev in širitev specialistične ambulantne dejavnosti. Duševne motnje so pogoste in 
zaradi njih trpi več kot 25 % prebivalstva vsaj enkrat v življenju. Skupnostna obravnava za bolnike z duševno motnjo 
pomeni premik iz tradicionalne bolnišnične obravnave k obravnavi v njihovem domačem okolju. Program se nanaša 
na obvladovanje kroničnih duševnih motenj, težavnih in resnih zdravstvenih problemov, ki vodijo v hudo invalidnost, 
samomorilno ogroženost, �nančne, socialne in zdravstvene obremenitve družin pacientov ter dejanja, ki so nevarna 
za druge ljudi.

Zdravstveni dom Ravne na Koroškem

Tim SPO je multidisciplinaren, sestavljajo ga psihiatrin-
ja, psiholog, delovni terapevt in diplomirana medicins-
ka sestra. Namenjen je ljudem s hudimi in ponavlja-
jočimi se duševnimi motnjami, torej ljudem z velikimi 
potrebami in težavami na zdravstvenem, psihološkem, 
socialnem in zaposlitvenem področju, ki potrebujejo 
celostno obravnavo, a pomoči po navadi ne poiščejo 
sami. Namen SPO-ja je odkrivanje še nezdravljenih 
pacientov oz. tistih, ki so pred časom opustili zdravljen-
je, ter potrebujejo pomoč. Služba je MOBILNA, 
neurgentna in planirana. Pomoč se ljudem ponudi 
takoj, brez napotnice in čakalnih dob, sodelovanje pa je 
prostovoljno. SPO tim poveže vse strokovne službe v 
okolju - osnovno zdravstveno varstvo, z bolnicami, 
CSD-ji, nevladnimi organizacijami, zavodi za zaposlo-
vanje in drugimi službami. Gre za partnersko sodelo-
vanje v domačem okolju – lokalno, kjer imajo ljudje že 
razvite naravne podporne mreže in domače ljudi. 
Pomembna je aktivna vloga pacientov in njihovih 
svojcev ter enakopraven odnos bolnikov, svojcev in 
članov tima, kar vodi v večjo samostojnost in hitrejšo 
resocializacijo. Osnovni princip dela SPO tima je obisk 
na domu.

Osebo lahko napotijo specialisti, osebni zdravniki, drugo 
zdravstveno osebje, koordinator obravnave v skupnosti, 
CSD, nevladne organizacije, družine in posamezniki. Za 
obravnavo oseba ne potrebuje napotnice. Prednost 
skupnostne psihiatrične obravnave je večja dostopnost 
služb za duševno zdravje in s tem hitrejše prepoznavanje 
potreb ljudi z duševnimi motnjami in odzivanje nanje. 
Gre za celovito, usklajeno, nepretrgano, hitro odzivno in 
posamezniku prilagojeno obravnavo, ki temelji na 
celoviti oceni potreb. Profesionalno delo strokovnjakov 
temelji na timskem sodelovanju vseh služb oziroma vseh 
strok na področju duševnega zdravja. Rezultati, ki so se 
pokazali v treh letih dela SPO tima na Koroškem, so 
zmanjševanje ponavljajočih se hospitalizacij v psihi-
atričnih bolnišnicah in hospitalizacij proti volji pri 
obravnavanih pacientih; večja kakovost življenja 
obravnavanih pacientov v družini in domačem okolju; 
promocija duševnega zdravja in krepitev kakovosti 
medosebnih odnosov; vpliv na zmanjšanje samomorov v 
regiji; deinstitucionalizacija in destigmatizacija pacientov 
s hudo duševno motnjo. 
Tim SPO ZD Ravne na Koroškem je dosegljiv od ponedel-
jka do petka, od 7:00 - 14:00 ure na telefon 041-358-630 
in po elektronski pošti na spo@zd-ravne.si. 

Člani tima: Simon Adam, diplomant Fakultete za 
zdravstveno nego; Dajana Vodnjov, dipl. medicinska 
sestra; Katarina Tržan, psihologinja; Robert Krajnc, 
delovni terapevt ter psihiatrinji Petra Mihelič Moličnik, 
dr.med.spec. in Nina Konečnik Gruber, dr.med.spec.
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Piše: Sabina Ranc
Foto: Danica Hudrap

V okviru tedna za naše zdravje, v Občini Ravne na 
Koroškem in ob svetovnem dnevu zdravja, smo v 
nedeljo, 17. aprila 2016, na kmetiji Lizej na Zelen-
bregu predali namenu de�brilator, ki je v KS Strojnska 
Reka že drugi. Majhna stvar - velikega pomena in 
pomembna pridobitev za naš kraj, našo skupnost. 
Življenje z njim v bližini bo za nas vse bolj varno. 

Želja, da v našem kraju dobimo de�brilator, je tlela 
dlje časa in v aprilu 2016 je prišlo do uresničitve. 
Stro¬ški nakupa de�brilatorja in ogrevane omarice so 
znaša¬li nekaj manj kot 2.000 evrov. Glavna donator-
ja pri tej akciji sta bila Zavarovalnica Triglav in Občina 
Ravne na Koroškem. Lastni prispevek pa smo prispe-
vali tudi krajani Zelenbrega. Hvala vsem za pomemb-
no pridobitev. 

Kako uporabimo de�brilator, kako nudimo prvo 
pomoč, nam je predstavil Peter Kordež, predstavnik 
Koronarnega kluba Mežiške doline.

Za delo z njim se bomo usposobili, ne smemo se ga 
bati, rokovanja se moramo naučiti, le tako bomo lahko 
priskočili na pomoč. Da ga le ne bi bilo treba ni¬koli 
uporabiti, pa je želja nas vseh. 

Ob koncu naj še enkrat izrečem željo: ne bojmo se 
novosti, zavedajmo se, da de�brilator rešuje življenja, 
seveda takrat, ko ga znamo uporabiti. Življenje največ 
šteje!

Ravenski razgledi
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Piše: Marjana Kamnik

Koroški medgenaracijski center, ki ima svoje prostore v središču mesta, je odprl svojo enoto, Kavarno plus, na 
Partizanski ulici. 
Kavarna plus bo središče, kjer bodo potekale raznolike dejavnosti. Bo  prostor za druženje, pogovor, prijateljevanje, 
učenje, delo, medsebojno pomoč in samopomoč, medgeneracijsko spoznavanje  in sodelovanje, vzgojo za dobre 
odnose, svetovanje, informiranje, zabavo in sprostitev.
Kavarna plus bo odprta za vse, ki bodo želeli, zmogli in hoteli soustvarjati s povezovanjem in sodelovanjem prijazno 
skupnost za ljudi vseh starosti. Dejavnosti bodo zasnovane na potrebah, interesih in željah sodelujočih.
V njeno delovanje bodo vključeni preventivni programi za mlade na ravni primarne in tercialne (resocializacijske) 
preventive. Tako bodo z osebnimi izkušnjami ter priučenimi delovnimi navadami in spretnostmi sodelovali mladi kot 
prostovoljci v korist lastne rehabilitacije in primarne preventive za mlade na lokalni ravni. Pri izvajanju programov bo 
sodelovala strokovna delavka. Med prostovoljci boste tam srečali Robija, ki se je iztrgal iz objema odvisnosti. Njegova 
pomembna vloga bo pomagati pri aktivnostih kavarne in v programih, kjer bo z osebno izkušnjo v lastno korist in 
korist mladih na Ravnah.
V kavarni ni minusa. Za tiste, ki bodo postali člani, bodo napitki brezplačni, vendar bodo v zameno opravili pet ur 
prostovoljnega dela v korist kavarne, medgeneracijskega centra ali lokalne skupnosti po sistemu kreditnih točk. 
Sistem je ravno v času začetka delovanja kavarne nagradila območna enota  gospodarske zbornice Slovenije s 
srebrnim priznanjem za inovacijo.
Vsakdo lahko živi v potrpežljivosti, ljubeznivosti, milosti in čistosti, dokler ne zaide. Prav je, da odgovornost začenja-
mo vzgajati, ohranjati in razvijati pri sebi, če smo jo kje na poti življenja izgubili: odgovornost do sebe, sočloveka, 
partnerja, otroka, starša, prijatelja, skupnosti, kulture in tradicij, do svojih razmišljanj in odgovornost razumeti, kaj te 
odgovornosti pomenijo.
Kavarno plus je na dan mladosti, 25. maja 2016, skupaj z županom, dr. Tomažem Roženom, odprl naš spoštovani 
občan, evropska in svetovna zvezda plavanja, ki pa je v svojem obnašanju zelo neposreden, prijazen, človeški, daleč 
od zvezd; tukaj in zdaj, neponovljiv Damir Dugonjić. S svojim sodelovanjem na odprtju je ponudil odlično popotnico 
in povedal, da je v zdravem in spodbudnem okolju mogoče dosegati tudi najbolj smele cilje.

Ravenski razgledi
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Ravenski razgledi

Piše: -vm

Ravenska godba na pihala je prvo prvomajsko budnico v Trpinovi ulici zaigrala že leta 1956, takoj po izgradnji 
stanovanjskih hiš v tem delu Raven. 60 let zapored so potem ob prazniku dela zadonele svečane koračnice v ulici, ki 
obsega hišne številke Ob Suhi 18 do 26 na poti od Čečovja proti Šrotneku.
Prebivalci ulice so skupaj z godbeniki pihalnega orkestra jubilej proslavili s tradicionalno pogostitvijo z jedačo in 
pijačo, ki je bila letos popestrena še z jubilejno torto. Spomnili so se nastopov godbe v vseh desetletjih, njenih 
kapelnikov – dirigentov, borčevske tradicije graditeljev Trpinove ulice in pomena praznovanja 1. maja.

Piše: Marijan Kokol, univ dipl. prav., predsednik sveta ČS Čečovje

Na zadnjih 4 sejah sveta ČS Čečovje so člani sveta 
obravnavali tekočo problematiko, zahteve, pobude in 
želje občanov. Sprejeli so �nančni načrt ČS Čečovje za 
leto 2016, predložili strokovnim službam občine 
Ravne na Koroškem predlog prioritet investicij v 
komunalno cestno infrastrukturo in seveda smo 
skupaj z občani ČS Čečovje v pričakovanju,  da bo 
vsaj nekaj naših predlogov realiziranih. Občani boste 
sami ocenili, kaj se bo v letu 2016 uredilo v ČS 
Čečovje. Kar precej zahtev občanov je po dodatnih 
parkirnih mestih (Čečovje 3, 4, 8, 9, 10, 11, 7, 53), po 
proti prašnih ureditvah parkirnih mest (Čečovje 21, 
17, 23ab, 47), po manjših rekonstrukcijah cestnih 
odsekov na južnem delu naselja Čečovje, tlakovati bi 
bilo potrebno še nekaj pešpoti v naselju Čečovje, 
urediti javno kanalizacijsko omrežje za stanovanjske 
objekte Ob Suhi in na skrajnem južnem delu Čečovja.
Vse navedeno in še več je na zboru občanov, dne 
2.2.2016, občanom, ki so se zbora udeležili, obrazložil 
in pojasnil župan g. Tomaž Rožen. Pojasnil je razloge 
za nove cene komunalnih storitev, realizacijo 
občinskih proračunov zadnjih 7 let, predlog proraču-
na za leto 2016 in odgovarjal na vprašanja in želje 
občanov ČS Čečovje. 

Tako kot vsako leto smo v torek, dne 26. 4. 2016, izvedli 
tradicionalno postavitev mlaja ob praznovanju 27. 
aprila – dneva OF in praznovanju 1. maja – praznika 
dela, seveda ob sproščenem druženju z občani, vse pa 
je razveseljeval s “frajtonarco” učenec OŠ Prežihovega 
Voranca Anže Mesner. Tudi letos so se že pričele 
obnove fasad (toplotne izolacije) stanovanjskih blokov 
in videz čečovskih blokov in samega naselja Čečovje je 
iz leta v leto lepši. 

Prva generacija
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Ravenski razgledi

Piše: Tanja Hudrap

2. aprila 2016 smo v Krajevni skupnosti Strojnska 
Reka v sklopu okoljske akcije Dan za spremembe - 
dan za spoštovanje organizirali čistilno akcijo. 
Krajane smo k sodelovanju povabili z vabilom na 
spletni strani in oglasnih deskah. Za potrebe akcije je 
Občina Ravne priskrbela rokavice, vreče in seveda 
pogostitev ob zaključku (sendvič). Sami pa smo 
prinesli potrebno orodje za lažje delo. Sodelujoči 
smo se odločili, da očistimo okolico Mladinskega 
doma (odbojkarski igrišči z okolico in otroško 
igrišče), kjer smo pobrali razpršene odpadke, 
živalske iztrebke in pograbili listje. Skupaj se nas je 
akcije udeležilo le 8 odraslih in 3 otroci, kar nas zelo 
žalosti, saj je uporabnikov igrišč in prostorov doma 
veliko več. Menimo, da nam ne sme biti vseeno, v 
kakšnem okolju živimo in delamo, zato v prihodnje 
upamo na večjo udeležbo, kajti med drugim tudi na 
tak način pokažemo spoštovanje do narave in 
soljudi.

Piše: Rajko Kočet, predsednik ČS, foto: Danica Hudrap

V reviji Ravenski razgledi bi želeli občanom z Raven na Koroškem in predvsem četrtni skupnosti Javornik-Šance predstaviti 
naše delo ter tisto, kar še želimo postoriti. 

Člani četrtne skupnosti Javornik–Šance so: Rajko Kočet - predsednik, Suzana Vodnjov, Alenka Florjančič, Barbara 
Gašper, Domen Mlinarič, Ivo Mlakar, Andrej Rus.

Kaj se je naredilo v naši četrtni skupnosti:
- postavila se je nova tabla – Prežihova bajta,
- prepleskali smo formo viv ob vhodu v naselje Javornik,
- popravili smo nekaj polomljenih klopi in igral,
- očistili smo okolico gradu Javornik,
- zelo lepo se je uredil novi ekološki otok na Šancah,
- postavili smo dve OGLASNI OMARICI četrtne skupnosti,
- uspešno smo izvedli Miklavževanje na Javorniku,
- izpeljali smo SILVESTRSKI TEK okoli Javornika
- ter opravili še veliko drobnih stvari, ki občanom niso 
tako vidne, vendar so za četrtno skupnost velikega 
pomena. 
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V letu 2016 smo si zastavili cilj, da bomo poskušali izpeljati vse tiste projekte, ki bodo omogočali kvalitetnejše 
življenje občanov, ti pa so:
- dokončna ureditev ekoloških otokov na Javorniku,
- obnovitev  igrišča Javornik,
- namestitev lesenih sedal na betonske klopi,
- prepleskali bomo vse ograje v ČS Javornik-Šance,
- postavitev 2 novih igral na igrišču ter 4 dodatne klopi,
- postavili bomo delno ograjo okoli gradu Javornik,
- pričela se bo preplastitev asfalta na Šancah,
- dokončali bomo igrišče ob gozdu na Šancah,
- postavitev prometnega znaka za prepoved vožnje motornih vozil na igrišču Javornik,
- ureditev in odstranitev zapuščenih pasjih ut in pesjakov na Piglu,
- ureditev vrtov na Piglu.
Člani četrtne skupnosti se odzivamo na predloge, pripombe in mnenja občanov v okviru svojih pristojnosti, vsak 
občan pa lahko prispeva k lepši urejenosti blokov, hiš, vrtov, dvorišč…
Občini Ravne na Koroškem in strokovnim službam pa se zahvaljujemo za tvorno in uspešno sodelovanje.

Lepa, urejena in čista okolica nam bo vsem v veselje in ponos. 

Ravenski razgledi

Povezujemo in gradimo partnerstva za prehod v nizkooglično družbo

V Petrolu Energetiki z organizacijskimi in poslovnimi spremembami krepijo povezovanje in iskanje novih rešitev ter 
poslovnih priložnosti. V družbi sledijo razvojnim usmeritvam tako, da sodelujejo pri nastajanju pametnih mest, tovarn in 
energetskih omrežij. Družba, ki sodi v  skupino Petrol, je v sodelovanju s strateškimi partnerji dobitnica številnih priznanj. 
Tako so lani prejeli nagrado za okolju prijazno storitev, letos pa zlato priznanje GZS v koroški regiji in  priznanje Taras. Več o 
samem delovanju podjetja nam je povedala direktorica podjetja Mojca Kert.

Kako inovativno in razvojno usmerjeno podjetje je v zadnjih letih postalo podjetje Petrol Energetika, ki je 
sicer del skupine Petrol? Ali ste pripravljeni na četrto industrijsko revolucijo?

Poglavitni pomen četrte industrijske revolucije je integracija novih tehnologij za izboljšanje poslovanja in ustvarjanja 
novih poslovnih modelov. Zavedamo se, da bodo v prihodnosti poslovni zmagovalci organizacije in posamezniki, ki 
so pripravljeni na korenite spremembe in razvoj, tisti, ki bodo sodelovali v nastajanju novih rešitev za pametnejše 
življenje in posel. Vsak dan si prizadevamo za iskanje najnovejših tehnologij, za digitalizacijo poslovanja in ustvarjanje 
novih partnerstev. Poslovnim partnerjem pomagamo stopiti iz okvirjev ter preplezati zid, ki jih loči do priložnosti za 
izvedbo novih razvojnih izzivov. Pomembna je interdisciplinarnost in volja do sodelovanja. Pomembno je zaupati in 
verjeti v spremembe.

Petrol Energetika je v sodelovanju s strateškimi partnerji prejemnica večih nagrad. Za kateri projekt in rešitev 
gre?

Gre za prvi tovrstni projekt v slovenskem prostoru, s katerim smo uspešno poiskali in povezali interese lokalne 
skupnosti, gospodarstva in razvojno raziskovalne institucije s porabniki toplote ter razvili potrebne tehnične in 
organizacijske rešitve, kar je pri tovrstnih projektih največji izziv. Celovita energetska rešitev izrabe odvečne toplote iz 
procesov proizvodnje jekla za namene daljinskega ogrevanja mesta in železarne predstavlja inovativni energetski 
zgled prehoda v krožno gospodarstvo ob izrabi lokalnih virov in priložnosti, ki jih ponuja industrijsko okolje v 
jeklarskem mestu Ravne. 
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Ravenski razgledi

Kako je Petrol Energetika vključena v lokalno okolje?

Z dolgoletnimi izkušnjami na področju zagotavljanja celovitih energetskih in okoljskih rešitev smo v Petrolu Energeti-
ki pridobili ključna znanja, s katerimi prepoznamo potrebe naročnikov in jim pripravimo individualizirane ponudbe. 
Te temeljijo na zagotavljanju prihrankov energije, decentralizirani proizvodnji in uporabi obnovljivih virov energije. 
Rešitve ustvarjajo zadovoljstvo zelo različnih vrst odjemalcev, od potrošnikov, gospodinjstev v geografsko povezanih 
lokalnih skupnostih  do velikih energetsko intenzivnih odjemalcev v industriji, poslovnih conah in zaključenih 
gospodarskih območjih. Novi poslovni modeli, pri katerih so v stičišče postavljeni prav končni odjemalci in njihove 
potrebe, so izhodišča, na katerih bomo gradili prihodnost povezovanja industrijske energetike s scenariji energetskih 
rešitev v lokalnih skupnostih, ki temeljijo na prednostni izrabi lokalnih virov. Izkušnje iz lokalnega okolja, kjer deluje-
mo tudi družbeno odgovorno in skupaj z lokalno skupnostjo razvijamo rešitve za dvig kakovosti bivanja, športnih, 
kulturnih in izobraževalnih dejavnosti, prenašamo tudi drugam.

Kdo so ključni akterji pri povezovanju industrije z lokalno skupnostjo v novo nastalem poslovnem modelu na 
Ravnah na Koroškem?

Za uspeh pri uresničevanju predstavljenega poslovnega modela povezovanja večjih deležnikov in izrabi lokalnih 
virov energije je ključna volja za partnersko sodelovanje pri razvoju trajnostnega pametnega mesta, ki v primeru 
Raven na Koroškem temelji na tradiciji proizvodnje jekla. Župan dr. Tomaž Rožen je prepoznal pomen razvoja 
jeklarstva v skupini Sij in njeni hčerinski družbi Metal Ravne ter vzpostavljenega javno-zasebnega partnerstva v 
energetski oskrbi mesta s strani Petrola in Petrola Energetike. Vse omenjene partnerje je povabil k iskanju idej pri 
nastajanju strategije pametnega mesta ter vzpodbudil zanimanje za izrabo priložnosti, ki jih ponuja industrija. 
Rezultati navdušujejo in vlivajo optimizem za nove rešitve.

Več informacij na:
T: 02 870 61 00
E: peravne@petrol.si
www.petrol-energetika.si
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Ravenski razgledi

Piše: Miroslav Paškvan

Oče Andrej Kotnik, ki izhaja iz rodu »Župancev«,  je bil izkušen Malgajev borec v I. svetovni vojni; iz nje je prišel z 
odličjem – Karađorđevo zvezdo z meči. Naredil si je skromen dom pod lipo, na robu, nad reko Mežo, v katerem sta z 
ženo Alojzijo imela osem otrok. Domačija je ime dobila po prejšnjih lastnikih. Sina Andreja,  klicali so ga kar Drejček,  
je mamin brat vzel k sebi v Šoštanj, da bi ga izučil za sodarja. Oče Andrej je ob delu na majhni kmetiji hodil še »na 
šiht« v železarno in so nekako preživljali leta vojne. 

Ob vdoru nemške vojske aprila 1941 so se hitro umaknili višje, nad Dobrije – na kmetijo p.d. »Vohnet«, skupaj s sosedi, 
»Župančevimi« in »Jugovimi«. Tu so preživeli nekaj dni. Očeta pa so večkrat odpeljali na komando gestapa, na 
zaslišanje…
2. oktobra 1944 pa je oče zvedel, da se pripravljajo velike hajke in pogromi – izselitve domačih in zavednih Slovencev, 
tudi Dobrčanov; videl je tudi nemško racijo pri sosedih Blatnikih. Po prihodu domov so takoj pripravili nujne stvari, 
dobili vezo s terenskimi operativci (»Župančeva Pepka«) in se z »Županci« napotili do »Potočnikovih« in z njimi do 
»Mlatejeve bajte«. Zapustili so svoj dom in se napotili  v neznano… mati, oče in šest otrok! Pred odhodom jih je 
obiskala »Jugova« teta in prinesla rženi hleb za popotnico. Pri »Mlatejevi bajti« so jih prevzeli terenski operativci in so 
se ob temi napotili prek Sel za Uršljo goro  proti Slemenu. Niso smeli hoditi v koloni – mama je držala Janka za roko, 
oče je malega Tončka (3 leta) nosil v nahrbtniku… šestletni Janko je protestiral: »Kdo bo mene nosil – sploh ne 
morem hoditi…!« Pri Lesniku so v prepolni sobi  prespali – bilo je veliko  ljudi, ubežnikov. Drug dan so jih pospremili 
partizani do Luč, kjer so prespali v polnih učilnicah v šoli.  Naslednji dan so prepešačili do Gornjega Grada, kjer je 
sorodnica Nata Filač imela gostilno in jih je sprejela. Starejša sinova sta bila dodeljena drugam – Zorko h Kolencu na 
kmetijo, Jože pa Garžonu, ki je imel usnjarno, za pomoč pri delu. Obiskal jih je najstarejši brat Stanko, v partizanski 
uniformi, ki je že bil v operativi. Začela se je nemška ofenziva na ta osvobojeni teritorij – bombniki so odmetavali 
bombe, porušili so mostove – postalo je nevarno in vsi so se morali preseliti višje, na hribovsko kmetijo, k Pustos-
lemšku. Oče se je moral skrivati v gozdu, v bunkerju; hrano so mu nosili mama ali eden od otrok; večkrat je zaradi 
nevarnosti ostal brez hrane.

Domačija pri Juriču (3. zgodba)

Nemci so hajkali v kolonah; še živeči otroci se spomnijo, kako je bilo ponoči, ko so stisnjeni ob mami v isti postelji gledali 
baterijske luči v rokah Nemcev, ki so iskali odrasle moške. Gestapovci so jih nagnali od Pustoslemškovih, tako da so oče, 
mama in štirje otroci po hudem mrazu in visokem snegu morali peš proti domu – najprej do Gornjega Grada, potem naprej. 
Po poti so se ustavili na dveh kmetijah in si vsaj malo opomogli. Po prihodu domov ni bilo veselja;  dom je bil izropan, 
doživeli pa so najhujšo novico; Drejčka so gestapovci ustrelili s skupino sotrpinov 12. 1.1945 na Sveti Neži, nad Dobrijami. 
Imel je smolo, ker je kot kurir hodil po okolici in je hotel pozdraviti družino, našel pa je prazen dom. Na poti proti Savinjski 
dolini pa je bil zaradi izdaje pri »Jurčku« izpod Uršlje gore ujet in odpeljan v gestapovske zapore v Dravogradu. Še v grob jih 
niso položili, obrazi pa so jim bili izmaličeni od udarcev puškinih kopit; po štirinajstih dnevih, naskrivaj, ponoči, so jih 
aktivisti pokopali pri cerkvi svete Neže.
Po prihodu domov so gestapovci prišli po očeta in ga odpeljali v dravograjske zapore. Nekaj dni  po tem so Nemci prišli na 
Dobrije in odpeljali »Juričevo mamo« s šestimi otroki v Guštanj, na vlak in v Celovec, v zapore.
V teh zaporih sta se našla oče in najstarejši sin Stanko, ki so ga Nemci ujeli kot partizana na Selah pri Borovljah. Oba sta še s 
stricem Dominikom, »Župancem«, bila takoj odpeljana v Dachau; tam sta našla tudi dr. Sušnika. Mama je s šestimi otroci 
preživljala ječo; sin Janko se je uprl – ni hotel jesti tiste »čorbe«. Obiskovala jih je teta Zefka (Vorančeva sorodnica), ki ji je ob 
neki priliki uspelo Janka 
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Ravenski razgledi

odpeljati domov, čisto shiranega. Zanimiva je še ena zgodba: najmlajši Tonček (tri leta) je  našel sebi primerno družbo 
-Mešlovo Erno (danes poročeno Kožar), ki je bila zaprta skupaj z mamo Dragico – njen oče pa je bil znani partizan Pavle – 
»Smuk«, in sta se nekega dne  izmuznila stražarjem in jo mahnila v mesto Celovec! Potem je bila iskalna akcija… onadva pa 
sta si nedolžno  ogledovala izložbe v mestu…
Bilo jim je dovoljeno obiskovati cerkev v bližini in je mama ob priliki v mimohodu zagledala moža v koloni jetnikov, ki so jih 
peljali mimo… samo bežen pogled sta izmenjala…
Prišla je osvoboditev in so se vrnili domov- tudi Jožek in Zorko, pa tudi Stanko iz Dachaua. Po njih je v Celovec prišel mamin 
brat »Dobrovnik«. Pri njih doma nad Prevaljami so se večkrat zadrževali partizani, prihajali so po hrano, zato so bile pogoste 
gestapovske racije. Očeta pa ni bilo… Boril se je za življenje v Dachau, ker je imel grižo, tifus – rešil ga je črnec, ameriški 
vojak, ki mu je dajal tobak za čikanje. Po ozdravitvi se je, med zadnjimi, napotil domov. Samo Drejčka ni bilo…
Začela so se dela na obnovi domačije – k sreči ni bila požgana; pomagali so sorodniki, – predvsem »Jugovi«, ki se jim ni bilo 
treba izseliti, ker je »Jug« delal pri policiji. Tudi to dejstvo je velikokrat pomagalo za pravilne odločitve in dragocene 
informacije. Bilo je tudi nekaj skritih rezerv in se je zopet povrnilo življenje na Dobrije. Samo črna obleka »Juričeve mame« je 
opominjala na bolečino in trpljenje…
Na vrtu domačije stoji mala kapelica – znamenje, ki sta ga oče in sin postavila v znak zahvale za preživeta grozodejstva. Na 
Ravnah je osnovna šola, ki je poimenovana po »Juričevem Drejčku«.
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Popravilo osebnih in tovornih vozil
 

Popravilo delovnih strojev in kmetijske mehanizacije
 

Menjava vseh vrst pnevmatik
 

Nabava rezervnih delov in drugega avtomateriala
 

Prevozi sipkega in kosovnega materiala  
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Ravenski razgledi

Piše: Ivanka Stopar, prof. 

Vse se je začelo daljnega leta 1946, ko je takratna 
Železarna Guštanj ustanovila srednjo šolo za svoje 
potrebe. In kot je rastla naša fabrika, tako so se 
krepile generacije tistih, ki jim je prav mati fabrika 
rezala vsakdanji kruh. Bila so to leta, ko je bilo kruha 
dovolj za vse tako za delavce kot tudi za Guštanj, in 
leta 1957 je tako naša šola dobila svojo prvo stavbo, 
v kateri še danes poteka del praktičnega 
izobraževanja. Točno pred desetimi leti smo staro 
šolo preoblekli v novo obleko, ji pred štirimi leti 
dozidali prostore za MIC in vanje nakupili sodobne 
stroje. A miniti je moralo naslednjih 57 let, da smo 
tudi s pomočjo prizadevanj in podpore naše občine 
dočakali novo šolsko stavbo.
 
Čas beži, sledi pusti.

In leta so tekla, menjavale so se generacije učencev, 
učiteljev, županov, ministrov in direktorjev, spremin-
jala so se poimenovanja naše šole, spreminjal se je 
nabor njenih  programov in  število tistih, ki so se 
odločili za izobraževanje za tehnične poklice. In kot 
se godi v življenju vsakega človeka, je naša šola skozi 
sedem desetletij doživljala tako vzpone kot padce, 
velikokrat slavila, se veselila, a tudi žalovala, toda s 
pravo samorastniško trmo vse svoje sile vztrajno 
usmerjala v rast ter napredek in ostala zvesta tehniki.

Da, vse teče in nič se ne povrne. In nič ne pride več 
nazaj. 

Kot s čipko smo stkali naših sedemdeset let. Nitke 
smo pridno spletali skozi leta in desetletja, vmes 
nam je uspelo v našo čipko vtkati tudi kakšno 
srebrno, pa zlato, in celo diamantno. 
Diamantno nitko smo v čipko vtkali s  pomočjo 
ministrstva, naše občine, Metala in številnih  tistih, ki 
so nam pri tem pomagali, pred dvema letoma, ko 
smo dobili novo šolsko zgradbo, našo prelepo hišo 
učenosti, v kateri danes še z večjo močjo tkemo  
znanje, spoštovanje in dobre medčloveške odnose.
Že četrto desetletje tudi sama neumorno pomagam 
tkati to čipko, najprej kot učiteljica in skoraj dve 
desetletji kot ravnateljica. 

Kako dober je občutek, ko se lahko ob našem visokem jubileju ozrem na prehojeno pot in  s ponosom rečem, da smo skupaj 
znali našo čipko preobraziti v nežno umetniško delo, čeprav smo oblikovali tudi jeklo, da nam je uspelo  vanjo vplesti našo 
voljo, moč, znanje, vztrajanje, pozitivno življenjsko energijo in ljubezen. 
 Vsi, ki ste hodili na našo šolo in se vas je skozi sedem desetletij nabralo nekaj tisoč, ste prispevali svojo nitko, da je nastala 
vezenina, ki se je ne bi sramovali niti največji umetniki. Tistim, ki ste prišli k nam, smo se trudili dati znanje in dobre temelje 
za strokovno ter osebno življenje, dali smo vam polno naročje nitk, s katerimi spletate vsak svojo vezenino življenja. Ponosni 
smo na vas, na vsakega  izmed vas in na vse vaše uspehe. 
In kaj ob tako častitljivi obletnici reči vsem, ki ste del naše zgodbe, tistim, ki ste nam omogočili vse nitke s sijajem, ki ste 
soustvarjali našo čipko? Hvala, tisočkrat hvala, da ste in da so se naše poti križale, da smo se lahko učili drug od drugega in 
da smo si dali številne lepe spomine, ki nam dajejo moč za življenje. 
Preteklost, ki je za nami, nas opogumlja in nas uči, kako tkati nove vzorce v našo čipko življenja. Skrivnost uspeha je v 
spoznanju, da smo skupaj, kadar delamo s srcem, nepremagljivi, in da leži v nas vsa moč, ki jo potrebujemo, le poiskati jo 
moramo.

Čas beži, sledi pusti.
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Naj tako tudi ostane, naj se spleta prekrasna čipka življenja Srednje šole Ravne tudi naslednjih sedemdeset let. Naj se na 
vsakem koraku čuti njena vpetost v lokalno okolje, njena povezanost z gospodarstvom in odprtost za nove ideje, za 
plemenitost in za uspehe.
Naših sedem desetletij smo praznovali v najlepšem mesecu leta, v maju. Najprej smo v torek, 17. maja, pripravili športno in 
družabno  srečanje vseh, ki so bili kadarkoli zaposleni na naši šoli. V sredo in četrtek smo izpeljali dvodnevni mednarodni 
simpozij z naslovom:   Kako sodelovanje gospodarstva z izobraževalnimi ustanovami vpliva na kreativnost, inovativnost in 
motiviranost dijakov, študentov ter njihovih mentorjev? 

V sodelovanju z Metalom, občino Ravne, Renato Picej in Društvom Solzice smo izdelali solzico velikanko iz jekla, ki prelepo 
krasi vhod v Prežihove Kotlje in simbolizira, kako uspešno je lahko sodelovanje, če se za idejo ogrejejo pravi ljudje. 

V petek, 20. maja, pa smo točno opoldne slavili z osrednjo svečanostjo in dnevom odprtih vrat nove šole. 

A slavja še ni konec. Zaključili ga bomo v jeseni 2016 s  tridnevnim 
mednarodnim  posvetom zgodovinarjev, na katerem bo ena od 
osrednjih tem tudi pomen in položaj strokovnega šolstva tako na 
Koroškem kot v Sloveniji ter primerjava tega položaja s tujino.

Ravenski razgledi
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NOVO V SKLOPU ŠPORTNEGA CENTRA RAVNE NA KOROŠKEM

Če potrebujete energijo za premagovanje stresa in napornega tempa življenja, sprostite in razgibajte
telo, ustavite skrbi ter bolečine in z boljšim počutjem premagujte vsakodnevne probleme. S PHAYO
TAJSKO MASAŽO, novo ponudbo na Ravnah na Koroškem. Različne vrste pravih tajskih masaž za
osvežitev telesa in duha.

Tajska masaža z aromatičnimi olji
Tradicionalna tajska masaža
Phayo tajska masaža
Re�eksna masaža stopal in dlani

Tajska protistresna masaža glave,
vratu in dekolteja
Protibolečinska tajska masaža hrbta
Tajska masaža s toplimi zelišči

Rezervacije: +386 (0)2  82 15 265      Informacije: 041 804 320

SODOBEN WELLNESS CENTER IN 
ZIMSKI BAZEN Z MASAŽNIM BAZENOM (JACUZZI)  

MASAŽE VSAK TOREK IN PETEK
ZA OSTALE DNI REZERVACIJE NA ŠTEVILKI ZA INFORMACIJE

V sklopu zimskega bazena se pri okrepčevalnici nahajajo nove savne (�nska, turška, zeliščna in infra), 
ki so bile zgrajene v okviru projekta 'Športno rekreativni turistični park Ravne na Koroškem'. 
Savne so sodobno programsko urejene, da lahko zadovoljijo tudi zahtevne obiskovalce.
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Nemci so hajkali v kolonah; še živeči otroci se spomnijo, kako je bilo ponoči, ko so stisnjeni ob mami v isti postelji gledali 
baterijske luči v rokah Nemcev, ki so iskali odrasle moške. Gestapovci so jih nagnali od Pustoslemškovih, tako da so oče, 
mama in štirje otroci po hudem mrazu in visokem snegu morali peš proti domu – najprej do Gornjega Grada, potem naprej. 
Po poti so se ustavili na dveh kmetijah in si vsaj malo opomogli. Po prihodu domov ni bilo veselja;  dom je bil izropan, 
doživeli pa so najhujšo novico; Drejčka so gestapovci ustrelili s skupino sotrpinov 12. 1.1945 na Sveti Neži, nad Dobrijami. 
Imel je smolo, ker je kot kurir hodil po okolici in je hotel pozdraviti družino, našel pa je prazen dom. Na poti proti Savinjski 
dolini pa je bil zaradi izdaje pri »Jurčku« izpod Uršlje gore ujet in odpeljan v gestapovske zapore v Dravogradu. Še v grob jih 
niso položili, obrazi pa so jim bili izmaličeni od udarcev puškinih kopit; po štirinajstih dnevih, naskrivaj, ponoči, so jih 
aktivisti pokopali pri cerkvi svete Neže.
Po prihodu domov so gestapovci prišli po očeta in ga odpeljali v dravograjske zapore. Nekaj dni  po tem so Nemci prišli na 
Dobrije in odpeljali »Juričevo mamo« s šestimi otroki v Guštanj, na vlak in v Celovec, v zapore.
V teh zaporih sta se našla oče in najstarejši sin Stanko, ki so ga Nemci ujeli kot partizana na Selah pri Borovljah. Oba sta še s 
stricem Dominikom, »Župancem«, bila takoj odpeljana v Dachau; tam sta našla tudi dr. Sušnika. Mama je s šestimi otroci 
preživljala ječo; sin Janko se je uprl – ni hotel jesti tiste »čorbe«. Obiskovala jih je teta Zefka (Vorančeva sorodnica), ki ji je ob 
neki priliki uspelo Janka 

Ravenski razgledi

Pišeta: Anže Šumah in Štefan Šumah

Potek šanc
Prvi poskus lociranja šanc je bil na zemljevidu, ki je bil 
objavljen v Topogra�ji vojvodine Koroške leta 1889. 
Vendar je tu napačno, kot prva šanca, oziroma začetek 
šanc označen grad Šrotnek. V resnici so se začele več kot 
dober kilometer višje proti Uršlji gori, ob sedanji kmetiji 
Dvornik.

Druga, natančnejša zabeležba poteka in lokacije turških 
šanc je v knjigi 720 let Ravne na Koroškem , ki sicer temelji 
na zemljevidu iz leta 1889, vendar je natančnejša in 
zajema celoten potek šanc.

Nobena šanca ni enaka drugi, vendar so si vse podobne. 
Dve sta štirioglati (šesta in sedma), ostale okrogle. Baš piše, 
da »različna oblika ne izhaja iz različnosti zemeljske 
površine, na katerih okopi ležijo, pač pa bi mogli štirioglata 
okopa na Prežihovem (Preškem) vrhu ocenjevati kot 
posnemanje takratnih modernih zidanih štirioglatih utrdb, 
ki so jih gradili v 15. stoletju zlasti na vogalih mestnih 
obzidij, medtem ko predstavljajo okrogli okopi z nasipi in 
jarki utrdbeno tehniko, ki sega v prazgodovino.« Zakaj so 
šance različnih oblik, lahko le ugibamo, vendar sam 
sklepam, da sta tisti dve šanci, ki sta štirioglati, morali biti 
največji in strateško najpomembnejši, saj se obe nahajata 
najvišje in sta ponujali osupljiv razgled (danes je tam 
zarasel gozd in zato razgleda več ni). Obliko okroglih šanc 
opisujejo v nemških virih tudi kot »prisekan stožec«  in tudi 
kot »prisekana piramida« . Fister navaja, da so bile vse 
vmesne okrogle šance »premera 5,7 metra, s krožnim 
vodnim jarkom pa premera 11,4 metra in globine 3,8 
metra, kar je predstavljalo že resno oviro,« vendar se s tem 
ni mogoče strinjati, saj so meritve na terenu pokazale, da 
so bile različnih velikosti. 
Štiri šance (tretjo, četrto, peto in šesto) danes obrašča 
gozd, za kar bi lahko rekli, da šance varuje, saj so te 
najbolje ohranjene. Najbolj so uničene tiste šance (prva, 
sedma in deseta), ob oziroma na katerih se izvaja agrarna 
dejavnost, pa naj bo to le pašnik, travnik, vrt ali kar cela 
kmetija. Štiri šance (druga, šesta, osma in deveta ) so 
uničene tudi zaradi cest oziroma poti, ki vodijo preko njih.

Turške šance (»Türkenschanzen«) je ljudski naziv za okope, 
nasipe in jarke proti Turkom, pojavil pa se je tudi naziv 
rimske šance (»Römerschanzen«). Kateri naziv je pravi, je 
ugotavljal tudi Reiner. Tudi on je zasledil, da imajo šance 
naziv »Römerschanzen«, vendar ni s tem mislil rimskih 
šanc, ampak verjetno romanske šance, saj, kot zapiše, naj 
bi bile urejene proti Francozom, vendar pride do zaključka, 
da proti le-tem zagotovo niso, saj so proti strelnemu 
orožju neuporabne.

2. del

Ni bil popolnoma prepričan v naziv turške šance. Ker v 
blizu ležečih farah ni našel nobenih dokumentov, je 
moral prebrati kroniko Jakoba Unresta. Ob upoštevanju, 
da so našli turško kopito, in navedbi kronike je prišel do 
zaključka, da je turške šance pravi naziv. Tudi Franjo Baš 
pojasnjuje v svojem članku Turške šance pri Kotljah v 
publikaciji Fužinar iz leta 1954, da se je za šance oprijelo 
ime rimske šance, ki pa naj bi ga, po njegovem, vpeljali 
šolani ljudje, potem ko je ljudstvo začelo pozabljati, v 
kak namen so šance nastale. Trdil je tudi, da je ljudstvo z 
označitvijo turški ali rimski imenovalo tiste predmete ali 
naprave, ki so mu po nastanku neznani ali nejasni. Kot 
navaja neznani avtor v knjigi Krajevni leksikon dravske 
banovine iz leta 1937, je naziv poleg turške šance tudi 
rimske šance upravičen, saj je možno, »da so te šance že 
iz rimske, morda celo keltske ali ilirske dobe in ne šele iz 
časa turških napadov. Takrat so jih morda samo obnavl-
jali in vzdrževali«. Po obravnavi vseh virov in literature je 
logičen zaključek, da je celo možno, da so turške šance 
nastale že pred časom turških vpadov, vendar za to ni 
nobenih otipljivih dokazov. Je pa naziv turške šance 
nedvomno popolnoma ustrezen.

Slika 1: Zemljevid, ki kaže približen potek Šanc (linija Schrotte-
neg–Pohilan–Gamsenegg) 

Vir: Kunst-Topographies des Herzogthums Karnten, 1889, str. 
99.
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Ravenski razgledi

Povzetek
Dolinska pregrada z imenom Turške šance je bila postavljena, da bi deželo Koroško obvarovala pred turškimi vpadi, ki 
so takrat pestili Evropo. Potekale so vse od vznožja Uršlje gore (sedaj kmetija Dvornik) pa do hriba Pigl (sedaj naselje 
Javornik na Ravnah), ki se strmo dviguje nad sotesko Votle peči (reka Meža). Kako so v resnici izgledale, ne moremo 
določiti. Vendar lahko na osnovi sedanjih ostankov ugotovimo, da gre predvsem za sistem globokih obrambnih 
jarkov (ki so ponekod še dobro vidni) med seboj povezanih s stražnicami. Ali pa so bili ti jarki dodatno varovani še s 
palisadami, je težko reči. Če pa so že bile, so bile to verjetno primitivne palisade oziroma v zemljo zabiti priostreni 
koli, obrnjeni v smeri proti pričakovanemu napadu. Šance naj bi bile grajene v drugi polovici 1476 in v začetku leta 
1477, po drugem turškem vpadu, ko se je deželna oblast zavzela za uvedbo »turškega davka«, tako imenovanega 
»turški pfening«, ki naj bi ga plačali vsi, ki so imeli v koroški deželi posest. Sprva so služile svojemu namenu, vendar so 
svoj pomen po turškem vpadu 1478 popolnoma izgubile. Kaj se je dogajalo s šancami naprej, lahko bolj kot ne 
ugibamo. Vsekakor bi za pojasnitev nekaterih, še nerazloženih dejstev bilo potrebno šance raziskati tudi arheološko, 
saj bi se le tako lahko ugotovilo, kaj je res in kaj ni, ker je pisnih virov žal zelo malo oziroma skoraj nič. Šance pa še 
vedno samevajo pod Uršljo goro in čakajo, da se reši njihova uganka. 
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Piše: Franc Verovnik, foto: Štefan Vevar

2. del

…Za pot na vrh so potrebovali kar 11 ur! V planinsko 
kočo na Uršlji gori so zaradi visokega zameta iz 
napihanega snega lahko prišli le čez balkon. Tedaj je 
bila oskrbnica Mojca (Marija) Sovinc. Žal je imela le 
skromno zalogo hrane – nekaj krompirja in moke. K 
sreči jih je še v dolini Stanko Oprešnik založil z 
izdatnimi malicami, tako da so se lahko nasitili po 
prestanem naporu. Še tisti večer je radioamater 
Lečnik javil Oprešniku, naj jim pošljejo dodatno 
hrano in da so v dolini pozabili poseben kabel za 
povezavo. Za prenos kabla in hrane na vrh se je javil 
gospod Štefan Vevar, ki je bil tedaj zaposlen v pripravi 
dela v Livarni ŽR, sicer pa zelo aktiven član PD Ravne 
na Koroškem in navdušen ljubiteljski fotograf. Tudi na 
tej poti je napravil nekaj posnetkov. Spremljal ga je 
električar Danilo Kopušar in po napornem gaženju 
snega sta proti večeru prispela na vrh.  Medtem so 
člani skupine najprej temeljito očistili stolp, saj so bile 
na njem vodoravno potekajoče ledene konice, ki so 
jih ustvarili sneg, veter in mraz. Na stolp so montirali 
konzolo, na njen vrh pa link. Tega je bilo potrebno 
nato natančno usmeriti proti oddajniku na Kumu. 
Zato so iz planinske koče napeljali kabel za elektriko, 
da so lahko kar ob stolpu prižgali televizor, ki so ga 
prinesli iz doline. Na njem so ocenjevali kvaliteto slike 
in ustrezno premikali link, dokler slika ni bila optimal-
na. Ta televizor je kasneje še nekaj časa služil svojemu 
namenu v planinski koči. Na stolp so namestili še 
10-W televizijski pretvornik v smeri proti Ravnam. 
Celotna montaža je trajala cele tri dni. 

Po podatkih Ivana Pačnika z Leš, ki je nastopil službo 
vzdrževalca v oddajniškem centru na Uršlji 2. maja 
1963, je bil na stolpu že mesec ali dva pred opisano 
montažo nameščen 250-W FM, to je UKV-oddajnik 
znamke Rohde&Schwartz, ki so ga pripeljali na vrh z 
volovsko vprego. 
Po zaslugi požrtvovalnih entuziastov sta bila končno 
posredovana televizijski in radijski UKV-signal tudi 
prebivalcem na severni strani Uršlje gore in celo v 
Podjuno. Erih Günther se še spominja, da so za državni 
praznik, 29. novembra 1962, že lahko gledali program 
RTV LJ v kavarni Doma železarjev na Čečovju. 
Ker vsa dela na stolpu s tem še niso bila končana, je 
moral gospod Štefan Vevar v tej zimi še dvakrat 
priskočiti na pomoč televizijcem. Decembra 1962 se je 
pridružil delavcem RTV LJ pri dodatnih montažah na 
oddajniku. Material so s traktorjem pripeljali do 
Smučarske koče, od tam pa so ga odnesli na vrh. Z 
»Žlicijem« sta poleg svojih nahrbtnikov nosila še 
nahrbtnik starejšega televizijca in aluminijasto cev. 
Tudi tokrat jih je spremljal gorski reševalec Jože Peruš s 
Prevalj. Ponovno so s težavo gazili globok sneg in se 
pri tem vsake toliko časa menjavali na čelu skupine. Na 
vrhu so sprva kar popadali v sneg zaradi izmučenosti. 
Zasilno so prespali v kleti stavbe tisto leto zgrajenega 
oddajniškega centra. In še zanimivost: Jože Peruš je ob 
tej priliki spet moral nositi televizor, ki ga je novembra 
prinesel v planinsko kočo. Tokrat ga je nesel v dolino 
na popravilo, ker se je zaradi vlage in mraza pokvaril. 
Popravljenega je prinesel nazaj spomladi naslednje 
leto. Ivan Pačnik se spominja, da so na tem televizorju 
nato še kar nekaj časa spremljali TV-program.

Ravenski razgledi

MONTAŽA DODATNE OPREME, dec. 1962 PO OPRAVLJENI MONTAŽI, dec. 1962
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Ponovno je bil na Uršlji gori februarja 1963, tokrat zaradi popravil. V skupini je bil njegov znanec Karel Godec, trije 
delavci RTV LJ in Mojca Sovinc, tedanja oskrbnica planinske koče, ki je imela ključe. Pred poslopjem je bil ogromen 
zamet snega, ki je segal vse do višine balkona nad vhodom. Le s težavo so se dokopali do vhodnih vrat, ki jih je Štefan 
Vevar z muko odklenil, ker so mu zaradi mraza otrpnili prsti. V koči je bilo zelo mrzlo, zato so znosili žimnice v kuhinjo, 
ki se je hitro ogrela in je bilo v njej prijetno toplo. Naslednji dan je bil sončen, popravilo so uspešno dokončali in se 
zadovoljni vrnili v dolino. 

DODATEK
Albin Bobek z Raven na Koroškem mi je po objavi prvega dela članka v Ravenskih razgledih sporočil, da je bil tudi on 
udeležen pri tem podvigu. Tedaj je bil star devetnajst let in je delal v topilnici. Nekega novembrskega dne je prišel k 
njemu mojster in ga vprašal, če bi sodeloval pri transportu neke opreme na Goro. Zunaj je bilo veliko snega, a se je 
vseeno odločil, da gre raje na Uršljo kot na »šiht«. Opremo in člane ekipe so peljali z dvema tovornjakoma do 
Smučarske koče, kjer so prespali. Spominja se naslednjega dneva zaradi napornega celodnevnega gaženja snega čez 
globoke zamete. Od članov ekipe si je zapomnil predvsem gospoda z astmo iz Ljubljane, ki ga je pot zelo zdelovala in 
si je večkrat razpršil v usta neko zdravilo. Naslednji dan je bilo čudovito sončno. Ledene konice na stolpu so se 
lesketale v soncu. Ker do tedaj še ni gledal televizije, ga je zelo zanimalo, kako se bo pojavila slika na tisti »šajbi« 
televizorja, ki so ga postavili ob stolpu. Bil je nemalo presenečen in hkrati vesel, ko so se na ekranu prikazale žive slike. 
Marsikatero podrobnost je že pozabil, saj je od tedaj minilo več kot petdeset let. 

VIRI
Ustni vir: g. Erih Günther, g. Štefan Vevar in g. Ivan Pačnik.
GORNIK, Franjo, 1962: Televizijski sprejem bo končno urejen. Koroški fužinar. Letnik XII, št. 8–12, str. 36.
KLANČNIK, Gregor, 1962: RTV-relejna postaja na Uršlji gori. Koroški fužinar. Letnik XII, št. 12a, str. 31.
DEBELAK, Bojan (BOJAN-S56UTM), 2014: 50 let RTV-pretvornika PLEŠIVEC/Uršlja gora – 50 LET skupaj na gori … CQ 
ZRS – Glasilo Zveze radioamaterjev Slovenije. Letnik XXV, št. 2, str. 14–16.

Ravenski razgledi

EKIPA PRI SMUČ. KOČI PRED 
ODHODOM NA URŠLJO , dec. 1962

DELO NA STOLPU, dec. 1962 SESTOP PROTI  LUŽAM, dec. 1962

PRED PLANINSKIM DOMOM, feb. 
1963

PO OPRAVLJENEM POPRAVILU, feb. 
1963

POČITEK NA LUŽAH OB SESTOPU, 
feb. 1963
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HIGH5 akcija energijskih gelov 5+5 gratis 
SUKRIN zdrava, naravna alternativa sladkorju
MAXXIMUM prehranska dopolnila
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Piše: Janko FIRŠT u.d.i.g., energetski svetovalec mreže ENSVET

Mreža ENSVET je program brezplačnega energetske-
ga svetovanja za občane. Energetski svetovalci 
nudimo strokovna, neodvisna in brezplačna sveto-
vanja na temo učinkovite rabe energije (OVE) in 
obnovljivih virov energije (URE). Pisarne mreže 
ENSVET so razpršene po celotni Sloveniji, pisarno 
imamo že vrsto let tudi na Ravnah na Koroškem.

Razmislek o rabi energije se dolgoročno obrestuje, saj 
cene energentov vseskozi rastejo. Hkrati pa poleg 
�nančnega prihranka z izboljšanjem toplotne zaščite 
stavbe, uporabo sodobnejših ogrevalnih naprav in 
večjo uporabo obnovljivih virov energije prispevamo 
k zdravemu, energetsko učinkovitemu  in okolju 
prijaznemu bivanju.
rega. Hvala vsem za pomembno pridobitev. 

Pri energetskem svetovalcu lahko dobite informacije o naslednjih 
temah:
- energetska sanacija stavb ali energetska zasnova novogradenj,
- toplotna zaščita ovoja stavb (fasada, streha),
- izbira ustreznih oken in zasteklitve,
- izbira ogrevalnega sistema in naprav,
- izbira sistema za prezračevanje stavbe ali sistema za hlajenje,
- regulacija ogrevalnih naprav,
- uporaba obnovljivih virov energije pri oskrbi stavbe z energijo,
- izbira ustreznega energenta glede na danosti lokacije in 
značilnosti stavbe,
- zmanjšanje porabe goriva in/ali elektrike,
- uporaba varčnih gospodinjskih aparatov,
- priprava tople sanitarne vode,
- sanacija vlažnih zidov in odprava plesni,
- možnosti pridobitve nepovratnih sredstev in kreditov Eko 
sklada,
- itd.

Energetski svetovalci redno sodelujemo tudi v različnih oblikah izobraževanja in strokovnega usposabljanja. Znanja o 
URE in OVE vam nudimo v obliki organiziranih strokovnih predavanj v krajevnih skupnostih in šolah, obveščamo 
občane preko tiskanih in elektronskih medijev, ...

Pot do energetskega svetovalca je zelo preprosta. Ko se odločite za obisk v energetsko svetovalni pisarni, pokličite po 
telefonu in se prijavite na razgovor. Po opravljenem razgovoru boste po pošti dobili poročilo s povzetkom razgovora 
in z vsemi pomembnejšimi podatki.

Energetska svetovalna pisarna Ravne na Koroškem
Lokacija: Upravna enota Ravne na Koroškem, Čečovje 12 a
Uradne ure: sreda 15.00 -18.00 oz. po dogovoru ob predhodni najavi
Telefon: Občina Ravne 02/820-22-19, 031/680-541 Danilo Pušnik, 040/435-783 Janko Firšt

Več o sami mreži si lahko prebere na spletni strani Eko sklada oz. na naslednji povezavi: https://www.ekosklad.si/�zic-
ne-osebe/en-svet.

Ravenski razgledi
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Piše: Viktorija Barbič, A.L.P. PECA d.o.o.

Preteklo leto je bilo, med drugim, tudi v znamenju priprave potrebnih podlag za uspešno črpanje evropskih sredstev 
za razvoj podeželja v okviru pristopa CLLD – Lokalni razvoj, ki ga vodi skupnost. Veliko pozornosti in dela je bilo 
vloženega v pripravo Strategije lokalnega razvoja  Mežiške doline za obdobje 2014–2020 in v vzpostavitev lokalnega 
pogodbenega partnerstva v skladu z določili Uredbe za izvajanje pristopa CLLD.
Javni poziv za vstop v partnerstvo v Lokalni Akcijski Skupini (LAS) za razvoj podeželja na območju občin Črna, Mežica, 
Prevalje in Ravne smo objaviliv začetku meseca maja 2015.
Poziv za vstop v partnerstvo ostaja odprt skozi celotno programsko obdobje in je še vedno  objavljen na spletni strani 
www.las-md.si. Novi partnerji se lahko pridružijo LAS kadarkoli do konca programskega obdobja!
Ustanovna skupščina lokalnega partnerstva LAS Mežiške doline, kjer je 46 članov partnerstva podpisalo partnersko 
pogodbo, je bila v oktobru 2015. Imenovanih je bilo 12 članov Upravnega odbora in 3 člani Nadzornega sveta. 
Potrjen je bil tudi vodilni partner A.L.P. PECA, ki zastopa LAS v upravnih in �nančnih zadevah. Pogodbeno partnerstvo 
združuje predstavnike različnih socio-ekonomskih sektorjev, ki s svojimi značilnostmi prispevajo k razvoju podeželja 
po načelu »od spodaj navzgor«. 
Sočasno z aktivnostmi za vzpostavitev partnerstva je potekala tudi priprava Strategije lokalnega razvoja za območje 
Mežiške doline, ki smo jo prav tako koordinirali v podjetju A.L.P. PECA. Strategija je temeljni dokument za izvajanje 
pristopa CLLD in je bila izdelana na osnovi zaključkov izvedenih delavnic, prejetih idejnih predlogov projektov ter 
usmeritev nacionalnih in evropskih strateških dokumentov. Končni dokument smo predstavili na prvi redni seji 
skupščine partnerstva LAS Mežiške konec oktobra 2015, kjer so ga člani partnerstva tudi potrdili. Strategijo lokalnega 
razvoja smo poslali v obravnavo pristojnemu organu, Koordinacijskemu odboru CLLD.
Strategija opredeljuje izhodišča za razvoj na območju, ki predstavlja zaokroženo geografsko in funkcionalno celoto s 
skupnimi socialnimi in ekonomskimi značilnostmi ter dolgoletno podeželsko tradicijo in industrijsko dediščino. Z 
izvajanjem predvidenih ukrepov bomo v dolini uresničevali postavljene cilje, ki izhajajo iz prepoznanih potreb in 
izzivov območja. 
Prizadevali si bomo za ohranjanje in ustvarjanje delovnih mest, predvsem s spodbujanjem podjetnosti s poudarkom 
na razvoju socialnega podjetništva in z aktiviranjem lokalnih človeških potencialov, predvsem mladih. Razvili in 
nadgradili bomo lokalno ponudbo, okrepili povpraševanje po lokalnih pridelkih in izdelkih ter oživili mestne tržnice. 
Podpirali bomo razvoj trajnostnega turizma in spodbujali povezovanje ter sodelovanje pomembnih turističnih 
ponudnikov na območju. Razvijali bomo dejavnosti za prosti čas, kulturne dejavnosti in spodbujali aktiven in zdrav  
življenjski slog. Z usmerjenimi aktivnostmi bomo informirali in osveščali prebivalstvo o pomenu varstva okolja in 
narave. Vzpostavili bomo inovativna partnerstva in povezave za oblikovanje in izvajanje aktivnosti za prepoznane 
ranljive ciljne skupine na območju Mežiške doline.
Izvedene so bile vse naloge in pripravljeni dokumenti za pridobitev sredstev iz dveh evropskih skladov v okviru 
pristopa CLLD, s katerimi bomo lahko v naši dolini izvajali kvalitetne razvojne projekte. Čakamo le še na Odločbo o 
potrditvi partnerstva LAS in Strategije lokalnega razvoja območja LAS s strani Koordinacijskega odbora CLLD, ki bi jo 
naj dobili še pred poletjem. 

Več informacij lahko dobite na spletni strani www.las-md.si, kjer so objavljeni vsi dokumenti in novice v zvezi s 
pristopom CLLD.

Ravenski razgledi
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Piše: Viktorija Barbič

Predstavništvo Evropske komisije v Sloveniji je za leto 
2016, kot del svoje strategije komuniciranja z državl-
jani, pripravilo niz aktivnosti po regijah, s katerimi 
želijo Evropsko unijo, predvsem pa aktualne teme, 
povezane s prednostnimi nalogami Evropske 
komisije, približati lokalnemu prebivalstvu. V sklopu 
kampanje EU SI bo v letu 2016 po Sloveniji izvedenih 
šest  dogodkov z različnimi vsebinami. Eden takih 
dogodkov se je v petek, 20.5.2016, odvil na Ravnah 
na Koroškem. 

Podjetje A.L.P. Peca  je v sklopu Informacijske točka 
Evropske unije EuropeDirect Koroška organiziralo 
dogodek z naslovom "Od zidov k vsebinam". Tematika je 
izvirala iz potrebe soočenj mnenj med predstavniki vlade, 
Evropske unije in lokalnimi predstavniki občin. Zato smo 
na Koroško povabili vodjo predstavništva Evropske 
komisije v Sloveniji, gospoda Zorana Stančiča, predstavni-
ka Službe vlade RS za razvoj in evropsko kohezijsko 
politiko SVRK, gospoda Andreja Engelmana, predstavnika 
generalnih direktoratov Evropske komisije, gospoda 
Adama Pokornya in gospoda Christosa Gogosa ter 
direktorico RRA Koroška, gospo Karmen Sonjak in 
predsedujočega Razvojnemu svetu za Koroško, gospoda 
Matijo Tasiča. 

Debato je odprla moderatorka dogodka, novinarka RTV Slovenija, Petra Kos Gnamuš, ki je k uvodni besedi povabila 
Sonjakovo, da je predstavila razvojne prioritete regije in izpostavila težave in ovire, s katerimi se srečujemo v regiji pri 
črpanju sredstev EU. Prioritete Evropske unije so se za novo obdobje 2014-2020 precej spremenile, saj se pričakuje 
več vlaganj v človeške vire, zapolnjevanje razpoložljivih prostorov z vsebinami in povezovanje na regionalni in 
nacionalni ravni. Predstavniki Evropske unije in vlade so se sicer strinjali, da so kontinuitete pomembne, a so poudar-
jali, da bo preskok v miselnosti ključen za hitrejši razvoj regije. Gospod Tasič je izpostavil, da nadgrajevanje vsebin ob 
nezadostni osnovni infrastrukturi preprosto ni mogoče in je ostale razpravljavce pozval h konkretnejšemu ukrepanju 
in prilagajanju speci�čnim potrebam določenih regij. Predvsem oba predstavnika generalnih direktoratov in vodja 
Predstavništva so ostali neomajni na svojih stališčih in pri tem izpostavili še možnost vlaganja s povratnimi sredstvi 
(krediti), ki pa je zaradi šibkega �nančnega stanja Koroške regije in relativno nizkega zanimanja tujega kapitala za 
naložbe precej nepriljubljeno predvsem pri predstavnikih občin.

K debati so nato aktivno pristopili tudi obiskovalci, ki so predstavljali razna društva in nevladne organizacije. 
Predvsem so izpostavili zamujanje pri razpisih in opozorili na kritično stanje določenih organizacij, ki ne morejo 
nadaljevati z delom ali začeti določenih programov, ker je medresorsko usklajevanje v Sloveniji izrazito prepočasno. 
Predstavniki EU-ja so odgovorili z argumenti, da so v podobnem položaju tudi ostale države v Evropi in da bo druga 
polovica leta 2016 vendarle prinesla težko pričakovane razpise.

Gospod Zoran Stančič je pred osrednjim forumom gostoval tudi na Gimnaziji Ravne, kjer se je z dijaki pogovarjal o 
splošnih temah o Evropski uniji. Na kratko je predstavil trenutno stanje in glavne izzive Unije za prihodnost, potem pa 
je skupaj s svojima sodelavkama, Natašo Šip in Katjo Troha, ki sta na Predstavništvu zaposleni že dalj časa, odgovarjal 
na vprašanja dijakov. Najbolj so jih zanimale možnosti, ki jih imajo v sklopu programov EU in ki omogočajo mobilnost 
mladih. Ob tem so izpostavili probleme, s katerimi se srečujejo pri izobraževanju, predvsem pa jih skrbita brezposel-
nost in grožnja terorizma. 

Gostje so svoj obisk na Koroškem zaključili pod kozolcem ob učnem čebelnjaku na Prevaljah, kjer so v sproščenem 
vzdušju spoznali še nekaj projektov, ki so bili v preteklem obdobju izvedeni s pomočjo evropskih sredstev. Poučili so 
se o delovanju čebelnjaka, izvedli nekaj o zeliščih in poskusili koroški med ter zeliščne namaze na pirinem kruhu. Nad 
obojim so bili navdušeni. 

Ravenski razgledi
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Ravenski razgledi

Foto: Blaž Kajzer

Pustovanje v Partizanski ulici
Le kaj je na nebu?
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Piše: Mirko Osojnik

Brez športnega parka z domom telesne kulture na Ravnah ne bi bilo pristnega športnega in rekreacijskega utripa. Za 
domačine je ta prostor ljubo pribežališče, ki skupaj s katedralo zelenih bukovih krošenj sosednjega grajskega parka 
tvori zelena pljuča našega mesta na planoti Ravne, kjer so še muzejske zbirke v nekdanji grajski konjušnici, obe 
srednji šoli in Koroška osrednja knjižnica, hram kulture v gradu.

Ta prostor sta v začetku šestdesetih let urejali tudi dve domači mladinski delovni brigadi. Leta 1963 smo (imel sem 
srečo, da sem bil tudi sam zraven!) s krampi in lopatami delali izkop za toplovodno napeljavo v našem novem 
zimskem bazenu od »fabriške« ograje do pokritega bazena v novem domu telesne kulture. Naša brigada je bila dokaj 
številna, saj so nam v železarni obljubili prednost pri počitniškem enomesečnem delu, če se je udeležimo. Naš 
komandat je bil Maksimilijan Večko, kasnejši župan. Tega leta smo začeli urejati tudi severno tribuno štadiona in vozili 
leš na tekaško progo. Herbert Gigerl je takrat naredil lep posnetek in nam ga dobrodušno prepustil za objavo. 

Druga domača brigada, ki je nadaljevala z delom leta 1964, je delala drenažo ob štadionu in novem domu telesne 
kulture, začela pa je urejati tudi južno tribuno ter zaključila z urejanjem severne tribune štadiona. Ob sklepu akcije so 
se zadovoljno postavili pred fotografski objektiv. Maksimilijan Večko je moje spomine potrdil: »Drži, tudi komandant 
sem bil leta 1963 in 1964. Na drugi sliki je brigada ravenske mladine leta 1964. Ta je izstopala po starosti, zelo mladi otroci 
so prevladovali. Leto prej smo bili starejši brigadirji, v glavnem srednješolci. Naše delo je bilo urejanje štadiona, severna 
tribuna, drenaže športnih površin in �naliziranje atletske steze. Za končna dela atletske steze smo imeli eno četo brigade na 
tovarniški haldi, kjer so brigadirji iskali in zbirali odpadni leš, s katerim smo prekrili atletsko stezo. Meni se je že takrat zdela 
precej vprašljiva tehnologija izgradnje steze, ko smo pod leš dajali precej debel sloj žagovine. Ta je seveda hitro segnila in to 
je bil vzrok, da je steza kmalu postala neuporabna. Odgovorni na Ravnah pa so bili leta 1963 zelo zadovoljni z našim 
delom in so nam ob zaključku brigade uredili izlet v Bohinj, kjer smo stanovali v Mladinskem domu.«

Tako so si tudi naši vrli brigadirji zaslužili, da pridejo v to drobno kroniko ravenske zgodovine!

Ravenski razgledi

Prostovoljci prve koroške mladinske delovne 
brigade leta 1963 (foto: Herbert Gigerl)

Druga koroška mladinska delovna brigada 
leta 1964 (foto: Franci Kamnik; fototeka KM)
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Ravenski razgledi

Ursulaberg v. Schrottenegg.-Schrottenegg.-Römerquelle.  
Založil Joh. Leon sen. Klagenfurt (Celovec), 1902. Potovala je 4. 8. 1908 v (nečitljivo). 

Rimski vrelec.
Potovala je 3. 1. 1941 v Beograd.
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Sauerbrunn Römerquelle in Kärnten (Bahnstation Gutenstein). 
Potovala je 11. 9. 1904 v Graz.

Ravenski razgledi

Razglednice imata v zbirki Davorin in Drago Benko, Prevalje.
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Videk d.o.o.
 

 

 

 

animacijo otrok

Ni je čez udobno vožnjo Kamot

· Potovanja z avtobusom

· Prevoz otrok

· Posebni prevozi

· Taxi prevozi

· Predelava vozil

· Oddaja vozil

· Prevoz kolesarjev in koles

Vabimo vas, da se z nami popeljete na izletu, 
poslovno potovanje, dopust ali potovanje po 
domovini ali Evropi. Z izkušenimi in prijaznimi 
vozniki ter udobnimi avtobusi bomo poskrbeli, 
da bo vaše potovanje zanimivo, zabavno in 
varno, predvsem pa udobno.
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&
PRIMA BAND,
BEATLES 

TRIBUTE - Help!,

MAGNIFICO,

Osvežujoči poletni dnevi in 

zanimivih dogodkov polne 

poletne noči!

POLETJE NA RAVNAH 

NA KOROŠKEM

2016
PESTER KULTURNI PROGRAM, 

številne animacije za otroke 

in nova kulinarična ponudba 

na mestnem kopališču! 

OD 17. 6. DO 30. 8.
Nitrox, PIHALNI ORKESTER

in še mnogo drugih!

OTVORITEV KOPALNE

SEZONE OB 14. URI

OTVORITEV S PRIMA

BANDOM OB 16. URI

www.tic-ravne.si

VSTOPNINE NI!

17. 6. 

18. 6. 

24. 6. 

2. 7. 

9. 7. 

15. 7. 

23. 7. 

30. 7. 

5. 8. 

20. 8.–28.8.

OTVORITEV s Prima Bandom 
(Mestno kopališče) / 16.00

TRADICIONALNI LETNI KONCERT PIHALNEGA
ORKESTRA ŽELEZARJEV RAVNE (Grajski park) / 20.00

DEJAN IN LUCIJA 
(Grajska terasa) / 18.00

DANILO KOCJANČIČ ACOUSTIC TRIBUTE 
(Grajska terasa) / 18.00

BEATLES TRIBUTE - Help! 
(Grajski park) / 20.00

NITROX UNPLUGGED - histroy of rock'n'roll 
(Mestno kopališče) / 17.00

Stand UP večer: Perica Jerkovič, Jernej 
Celec, Uroš Kuzman (Grajska terasa) / 20.00

AkustiX (Mestno kopališče) / 17.00

ALTEREGO (Mestno kopališče) / 18.00

RAVENSKI DNEVI

Poletne animacije za otroke: vsako soboto od 16.00 do 19.00,  

športne igre, poslikave majic, obraza in vodene športne igre!

Z vami bo tudi maskota!
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RAVENSKI RAZGLEDI
Glasilo Občine Ravne na Koroškem
Leto 2016 / številka 15

Izdajatelj: 
Zavod za kulturo, šport, turizem in mladinske dejavnosti Ravne na Koroškem,
zanj: Aleš Logar 

Uredniški odbor:
Danica Hudrap, Aleš Logar, Mirko Osojnik, Petra Podjaveršek 
in Bojana Verdinek

Reklamni oglasi - trženje: Danica Hudrap – e: danica@zkstm.si
                                  t: 040/639-780, 02/82-21-219

Odgovorni urednik: Mirko Osojnik

Za verodostojnost posameznih prispevkov odgovarjajo njihovi avtorji.

Jezikovni pregled: Petra Podjaveršek

Fotogra�ja na naslovnici: Sebastijan Oblak

Oblikovanje: Rok Medvešek

Tisk: ZIP Center d.o.o.

Tiskano v nakladi 4.500 izvodov

Glasilo je vpisano v razvid medijev pri Ministrstvu za kulturo RS pod zaporedno številko 750.

Ravne na Koroškem, julij 2016
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